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Redaktor Naczelny

Postęp technologiczny sprawia, 
że nasze  życie staje się prostsze, 
łatwiejsze, coraz lepsze. Nie 
jestem jednak pewien, czy 
zawsze potrafimy z niego odpo-
wiednio korzystać.

Większość z nas wychowywała 
się bez dostępu do Internetu czy 
nawet komputera. Bez rzeczy, 
bez których dzisiejsi nastolatko-
wie nie potrafiliby funkcjonować. 
Ciągle nie mogę oprzeć się wra-
żeniu, że trochę nie umiemy się 
odnaleźć w cyberświecie, we 
wciąż zmieniających się modach 
na aplikacje, w tym, jak ten świat 
właściwie funkcjonuje i czym 
różni się od rzeczywistego, który, 
mimo wszystko, jest nam najbliż-
szy. Nie zostaliśmy przygotowani 
do tego, że przyjdzie nam żyć 
w rzeczywistości zupełnie 
odmiennej od tej, jaką żyły 
poprzednie pokolenia. A my bez 
reszty zaufaliśmy technologii, tak 
jakby ten cyberświat rzeczywi-
ście odbywał się w zaciszu 
naszego domu, gdzie nie ma 
przestępców, oszustów, błędów, 
które mogą zaważyć na całym 
naszym życiu poza siecią, ale 
gdzie można jednocześnie się 
zabawić, dowiedzieć w zasadzie 
wszystkiego, zarobić, poflirtować 
– żyć bez konsekwencji. W świe-
cie, który nie ma wad.

Myślę, że dopiero od jakiegoś 
czasu zaczyna do nas docierać, 
że ten cyberświat jest pełen wad, 
że trzeba być ostrożnym, 
że wszystko, co publikujemy 
w sieci może już tam zawsze 
pozostać i być dostępne dla ludzi, 
którzy kiedyś będą chcieli to 
wykorzystać. Zaczynamy uświa-
damiać sobie, ze istnieje coś 
takiego jak cyberhigiena, 
a Whatsapp ma więcej dziur niż 
niejeden durszlak. Zaczynamy 
pytać na czym właściwie zara-
biają najwięksi potentaci branży 
IT, posiadający w większości 

Czy jesteśmy świadomymi użytkownikami?

darmowe rozwiązania, jak Google 
czy Facebook. Czy wreszcie 
pytamy: czy mój biznes jest 
cyberbezpieczny? Czy moja firma 
wytrzyma cyberatak? Co mogę 
poprawić w kwestii cyberzabez-
pieczeń? 

Jak mantrę powtarza się, 
że „dane dzisiaj to najbardziej 
wartościowe aktywo”. Wreszcie 
firmy zaczynają chronić to 
aktywo, szukają najlepszych 
zabezpieczeń swojego cyber-
sejfu, czy nawet korzystają 
z audytów, testów penetracyj-
nych i szkolą pracowników w tym 
zakresie. Być może sytuacja nie 

napawa jeszcze optymizmem, 
gdyż wiele jest do zrobienia i nad-
robienia w kwestii cybezpieczeń-
stwa, ale w przypadku firm 
można zauważyć pewien postęp.

Gorzej jest, jeśli spojrzymy 
na nasze zaufanie do korporacji, 
które korzystają z naszych pry-
watnych danych. Szczególnie bar-
dzo młodzi ludzie i osoby starsze 
mają problem z uświadomieniem 
sobie, że cyberświat to tak 
naprawdę jedna wielka bitwa 
o dane, w którym trzeba walczyć 
o swoje bezpieczeństwo. Taka 
postawa to, biorąc pod uwagę 
dzisiejszą świadomość cyberza-
grożeń, już nie zaufanie, ale zwy-
kła naiwność, którą trzeba 
wprost nazwać. Tak samo naiwną 
nazwiemy firmę, która nie 
posiada cyberzabezpieczeń argu-
mentując to brakiem interesują-
cych danych (!) albo kultowym już 
„przecież do tej pory nic się nie 
wydarzyło, to dlaczego nagle ma 
się wydarzyć?”. 

W ten letni czas życzę Państwu, 
żeby w wakacyjnym stanie 
relaksu nie stracili Państwo czuj-
ności, zarówno na gruncie osobi-
stym, jak i zawodowym.

Cyberświat to tak naprawdę jedna wielka bitwa o dane

https://brandsit.pl
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6,7 MLD ZŁ POMOCY Z DE MINIMIS
W 2017 r. w ramach pomocy 
de minimis (wsparcie pań-
stwa udzielane przedsię-
biorcom, które nie wymaga 
notyfikacji Komisji Europej-
skiej, którego łączna wartość 
dla jednego beneficjenta nie 
może przekroczyć 200 tys. 
euro w okresie trzech lat 
podatkowych, w przypadku 
przedsiębiorców z sekto-
ra transportu drogowego 
towarów – 100 tys. euro, 
w ramach rekompensaty 
za usługi świadczone w ogól-
nym interesie gospodarczym 
– 500 tys. euro) do różnych 
podmiotów trafiło 6,74 mld 
zł (w 2016 r. – 5,27 mld zł). 
Najwięcej wsparcia udzie-
lili starostowie powiatów 
(2,15 mld zł), wójtowie gmin, 
burmistrzowie i prezydenci 
miast (1 mld zł), marszał-
kowie województw (847,7 
mln zł). Większość środków 
otrzymały mikrofirmy (4,47 

mld zł). Małe uzyskały 1,35 
mld zł, średnie - 618 mln zł, 
a duże – 308 mln zł. Znamy 
już wstępne dane za 2018 

r. – pomoc de minimis wynio-
sła wtedy 5,85 mld zł.

1 lipca 2019 roku za kwotę 
147,6 mln zł została sprze-
dana polska spółka zajmująca 
się dystrybucją IT – ABC Data 
S.A. Nabywcą jest Also 
Holding AG, a konkretniej 
spółka zależna holdingu – 
Roseville Investments.
Umowę sprzedaży zawarł 
Zarząd ABC Data S.A. z MCI.
PrivateVentures Funduszem 
Inwestycyjnym Zamkniętym 
działającym na rzecz 
Subfunduszu MCI.
EuroVentures 1.0, reprezen-
towanym przez MCI Capital 

Towarzystwo Funduszy 
Inwestycyjnych (MCI) ( posia-
dającym udział większo-
ściowy w spółce), ALSO 
Holding AG (inwestor) oraz 
Roseville Investments 
(BidCo). Ponadto, spółka 
Roseville Investments 

zakupiła również spółkę 
zależną, wchodzącą w skład 
Grupy ABC Data – ABC Data 
Marketing sp. z o.o. za kwotę 
35 mln zł. Łącznie wartość 
transakcji wynosi więc 182,6 
mln zł.

ABC DATA SPRZEDANA

https://brandsit.pl
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Departament Bezpieczeństwa 
Krajowego Stanów 
Zjednoczonych obawia się 
wysyłania danych zebranych 
przez drony firmy DJI do pro-
ducenta, od którego dostęp do 
nich miałby uzyskiwać chiński 
rząd. Amerykanie nie są w sta-
nie na tą chwilę niczego 
udowodnić, a firma DJI 
zaprzecza wszelkim oskarże-
niom. Wydają także nowe 
orzeczenia, w których 
zapewniają użytkowników 
o bezpieczeństwie ich produk-
tów. Jednym z zarzutów wobec 
DJI było wykorzystywanie 

połączenia sieciowego z dro-
nem w celu przechwytywania 
danych. Aby zapobiec takim 
podejrzeniom, marka posta-
nowiła wprowadzić opcję pry-
watnego sterowania, podczas 
którego użytkownik łączy się 

tylko ze swoim telefonem. 
Wciąż pozostaje obawa, 
że marka, podobnie jak 
Huawei, również trafi 
na czarną listę w Stanach 
Zjednoczonych.

DJI PODZIELI LOS HUAWEI?

Współpraca Xopero i Action 
S.A. opiera się na dystrybucji 
rozwiązań do backupu 
(zarówno lokalnego jak 
i w chmurze) oraz disaster 
recovery producenta. 
Partnerzy Action S.A. zyskują 
tym samym narzędzie do 
kompleksowej ochrony 
danych, szybkiego ich przy-
wracania w momencie awarii 
oraz zabezpieczenie przed 
skutkami ataków 

ransomware. Dostawca 
zapewnia najszybsze i co uni-
kalne – polskie wsparcie 

przez wyspecjalizowany 
zespół inżynierów.

ACTION Z NOWĄ UMOWĄ

IBM nabył Red Hat za sumę 190 tys. USD za akcję w gotówce, co odpowiada całkowitej wartości 
przedsiębiorstwa na poziomie ok. 34 mld dolarów. Transakcja została zamknięta we wtorek, 9 
lipca 2019 roku.
Red Hat będzie działał jako 
odrębna jednostka w ramach 
IBM i będzie funkcjonował jako 
oddział część chmury IBM zaj-
mujący się chmurą i oprogramo-
waniem poznawczym (Cloud and 
Cognitive Software). Red Hat 
zachowa swoją niezależność i neutralność, w tym przywództwo społeczności open source, port-
fel produktów, usługi i wejście na rynek.

IBM PRZEJĄŁ RED HAT

https://brandsit.pl
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Ericsson Spectrum Sharing 
firmy Ericsson umożliwia 
tworzenie zasięgu 5G na ist-
niejącym spektrum LTE. 
Wiodąca technologia 5G 
firmy Ericsson odegrała 
główną rolę w uruchomieniu 
sieci 5G przez Vodafone UK 
dla klientów indywidualnych 
i biznesowych w Londynie. 
Londyński Sky Garden, sły-
nący ze spektakularnych 
widoków, był miejscem spe-
cjalnego wydarzenia 5G, 

podczas którego przedsta-
wiono wirtualną prezentację 
najnowszego raportu 
Ericsson ConsumerLab.
Ericsson dostarczy 
w Londynie 5G, opierając się 
na technologi Ericsson Radio 
System, która obejmuje naj-
nowsze rozwiązania 
Baseband 6630 i Massive 
MIMO 6488, działające 
w sieci 5G na częstotliwości 
3,5 GHz. W połączeniu z LTE, 
użytkownicy sieci 5G będą 

mogli osiągnąć do 10 razy 
wyższą prędkość niż w przy-
padku sieci 4G, ze znacznie 
mniejszym opóźnieniem.

5G W LONDYNIE

Sction S.A. chce wchłonąć Actionmed, swoją 
spółkę zależną, zajmującą się sprzedażą 
sprzętu medycznego, działającą od 4 lat. 
Celem połączenia jest obniżenie kosztów, 
uproszczenie zarządzania i ułatwienie kontroli 
w grupie kapitałowej. 
Nie oznacza to jednak, że Action wycofuje się 
z rynku medycznego, który nadal uważa 
za słuszne działania na nim. Do tej pory Action 
nie łączył się z Actionmed ze względu 
na przetargi publiczne, których stroną była 
spółka zależna dystrybutora.

ACTION POŁĄCZY SIĘ Z SPÓŁKĄ ZALEŻNĄ

wdrażaniu pracowników, pla-
nowaniu ich rozwoju, zasuge-
ruje też potrzebne szkolenia 
i pozwoli na samoobsługę 
w zakresie administracji per-
sonalnej, dostępu do rapor-
tów oraz zagregowanych 
danych. Będzie wspierać 
na co dzień zarówno pracow-
ników jak i przełożonych 
zespołów, co ma wpłynąć 
pozytywnie na ich zaangażo-
wanie.

NAJWIĘKSZY KONTRAKT ORACLE HCM CLOUD W POLSCE
partner amerykańskiej firmy. 
To największy projekt tego 
typu realizowany w branży 
budowlanej i jedno z najwięk-
szych wdrożeń rozwiązań 
chmurowych w Polsce.
Począwszy od tego roku pra-
cownicy Budimeksu będą 
mogli skorzystać ze wsparcia 
systemu informatycznego 
Oracle HCM Cloud. Będzie on 
wdrażany modułami na prze-
strzeni tego i kolejnego roku. 
Pomoże on m.in. w rekrutacji, 

Budimex wdraża system 
informatyczny wspierający 
zarządzanie kapitałem ludz-
kim, wykorzystujący sztuczną 
inteligencję. Technologię 
dostarczył Oracle a za jej 
implementację odpowie-
dzialny jest Fizz Consulting, 

https://brandsit.pl
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3 lipca 2019 roku Jewgienij 
Kasperski, dyrektor generalny 
firmy Kaspersky, oraz Tim 
Morris, dyrektor wykonawczy 
Służb Policyjnych w Interpolu, 
podpisali porozumienie 
w sprawie wkładu, w ramach 
którego firma Kaspersky 
zapewni Interpolowi wsparcie 
oraz szkolenie personelu, jak 
również dane analizy zagro-
żeń dotyczące najnowszych 
działań cyberprzestępczych, 
wzmacniając możliwości tej 

organizacji w zakresie zwalcza-
nia cyberprzestępczości na świe-
cie. Pierwsze porozumienie 
strony zawarły w 2014 r.
W ramach nowego porozumienia 
firma Kaspersky będzie przeka-
zywała informacje dotyczące 
swoich badań w zakresie cybe-
rzagrożeń oraz dostarczała nie-
zbędne narzędzia wspierające 
informatykę śledczą w celu 
zwiększenia wysiłków na rzecz 
przeciwdziałania cyberatakom.

INTERPOL PRZEDŁUŻA WSPÓŁPRACĘ Z KASPERSKYM

Po czterech latach szefowa-
nia spółce ABC Data, w dniu 
przejęcia firmy przez Also 
Holding AG, z funkcji prezesa 
zrezygnowała Ilona Weiss.

Rezygnacje złożyli wszyscy 
dotychczasowi członkowie 
zarządu przejętej spółki. Poza 
Iloną Weiss zrobili to także 
wiceprezesi - Andrzej Kuźniak 
i Michał Litwinowicz.

Nowym prezesem przedsię-

ZARZĄD ABC DATY REZYGNUJE

Zerowy PIT dla młodych to nowy pomysł, który według zapowiedzi ma obowiązywać od 1 sierp-
nia 2019 r. Propozycja ta określa nowe zwolnienie z podatku dochodowego dla osób młodych do 
26 roku życia. Planowane zmiany sprowadzają się do dodania w ustawie o PIT kolejnego zwol-
nienia przedmiotowego z podatku. Nazwa „zerowy” jest nieco myląca, ponieważ nie będzie miała 
zastosowania stawka 0%, lecz z mocy prawa przychody będą mogły być zwolnione od podatku.
Przepisy wprowadzające tę zmianę określają limit przychodów, które mają być zwolnione 
z podatku dochodowego. Limit roczny wynosi 85 528 zł. Zwolnienie będzie mogło być stoso-
wane do umów o pracę czy też umów zlecenie (podpisanych z firmami). Nie będzie można nato-
miast z niego skorzystać, gdy zostanie podpisana umowa o dzieło lub gdy osoba przed 26 
rokiem życia założy własną działalność gospodarczą. Limit roczny  obowiązywał będzie nieza-
leżnie od liczby zawartych umów lub liczby podmiotów, z którymi umowa o pracę czy zlecenie 
została podpisana.

ZEROWY PIT DLA MŁODYCH

biorstwa został Andrzej Lis.

Ponadto, gdy tylko KRS 
zatwierdzi zmianę nazwy 
spółki, zamiast ABC Data S.A., 
przedsiębiorstwo będzie ist-
nieć pod nazwą Vicis New 
Investments. Zmieni się także 
siedziba spółki, a także profil 
działalności. Zmiana nastąpi 
także w odniesieniu do giełdy, 
z której spółka niebawem znik-
nie. 

https://brandsit.pl
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CYPHERDOG:
CYFROWY STRÓŻ 
PRYWATNOŚCI
ROZMOWA Z SEBASTIANEM KRAKOWSKIM
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Co mogę zrobić, aby być 
bardziej bezpiecznym 
w cyberprzestrzeni? – 
pewnie wielu z nas pyta 
często samych siebie. Se-
bastain Krakowski, CEO 
Cypherdog znalazł odpo-
wiedź na to pytanie, a jego 
startup już niebawem 
wcieli ten pomysł w życie.   

ROZMAWIAŁ BARTOSZ MARTYKA

Bartosz Martyka: Czy możemy czuć się bezpiecz-
ni w cyfrowym świecie?

Sebastian Krakowski: Absolutnie nie, bo jak 
możemy się czuć bezpiecznie, kiedy w każdej 
chwili możemy pozostać bez środków na koncie 
bankowym lub nasze informacje o intratnych 
okazjach wyciekają z „najbezpieczniejszych” 
komunikatorów na świecie? Nasze dokumenty 
od prawnika przesyłane są w sposób niezabez-
pieczony? Przesyłane są pliki spakowane ZIPem, 
zaś hasło przesyłane jest mailem? Jeszcze jeden 
przykład z wielu, jak mamy się czuć bezpiecznie, 
jeśli pracujemy nad technologią, którą chcemy 
opatentować, a ona wycieka, przy czym dostęp 
do niej miał nasz dostawca hostingu, e-maila czy 
trefny pracownik? W dzisiejszych czasach dane 
są bardzo cenne, a dziur w systemach jest więcej 
niż moglibyśmy przypuszczać. Niektóre są celowe, 
zaś inne nieświadomie powstają.

Skąd pomysł na Cypherdoga?

Pomysł Cypherdog powstał niedługo po tym, jak 
wyszedłem z pierwszej mojej spółki technologicz-
nej w Dolinie Krzemowej, która też była częściowo 
związana z cyberbezpieczeństwem. Idea w przy-
padku Cypherdoga była banalnie prosta - dostar-
czyć rozwiązanie transferu danych w sposób ab-
solutnie bezpieczny. Oczywiście nie obyło się bez 
ewolucji projektu na poziomie jeszcze idei, później 

Sebastian Krakowski – Menadżer 
z wieloletnim doświadczeniem 
w branży IT w zakresie techno-
logii mobilnych, internetowych 
i najnowszych technologii. Jest spe-
cjalistą w dziedzinie relacji dewelo-
perskich, ekonomii aplikacji, rynków 
wschodzących, technologii reklam 
i rozwoju marki. Udany rekord in-
westycji, w tym ostatnie wyjścia. 
Sprzedaż rozwiązania prywatnej 
szyfrowanej chmury do amerykań-
skiej firmy w Dolinie Krzemowej.
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był development pierwszej wersji rozwiązania, 
następnie pomysły na patent - jedna aplikacja pa-
tentowa została już złożona, obecnie trwają prace 
nad drugim patentem. Cypherdog jest niszowym 
rozwiązaniem, na chwilę obecną nie potrafimy 
wskazać drugiego takiego samego rozwiązania.

Patrząc na biznes w skali globalnej zazwy-
czaj prekursorzy nie odnoszą sukcesu. Weźmy 
za przykład żarówkę - wymyślił ją Antonio Me-
ucci, natomiast historia zapamiętała Alexandra 
Bella, który jako pierwszy opatentował wynala-
zek. Widzisz zagrożenie na tym polu?

Widzę dużą lukę w ofercie prekursorów tj. Sy-
mantec, Microsoft etc., którzy de facto odnieśli 
sukces i trzymają się na topie. Natomiast w tym 
przypadku oni zapoczątkowali to, gdzie my zna-
leźliśmy „dziurę” która jest celowa. Cypherdog ma 
zaspokoić transfer absolutnego bezpieczeństwa. 
Cypherdog to zespół ludzi - ekspertów w swojej 
dziedzinie, z doświadczeniem średnio 20 let-
nim na rynku polskim i międzynarodowym. Jako 
startup i jak każdy mądrze rozwijany startup, musi 
umieć adoptować się do zmian rynkowych sza-
lenie szybko się zmieniających. Patrząc na biznes 
- najpierw usługa i klient, ludzie w środku, później 
skala i chwała - ktoś mądry powiedział.

Dlaczego zapewnienie bezpieczeństwa komuni-
kacji jest tak istotne?

Czym różni się komunikator Cypherdog Messen-
ger od Signala, Telegraphu czy Whastapp? Do tego 
te narzędzia są darmowe. Słyszałeś o ostatniej 
aferze z Whatsapp, a przecież jest bezpieczny, 
o aferach Telegramu czy Signala? Zatem czym się 
różnimy? 

Po pierwsze, za Cypherdog Messenger trzeba za-
płacić w postaci opłaty rocznej. A bezpieczeństwo 
jest bezcenne. Dlaczego pozostałe są darmowe? 
Dlaczego, że te dane mają ogromną wartość i tu 
właśnie pojawiają się lukratywne deale. My tech-
nologicznie nie mamy dostępu do konta naszego 
klienta. 

Po drugie, mówi się, że szyfrowanie end-to-end 
jest bardzo bezpieczne, ale nie wiemy, gdzie jest 
to drugie end. Kto potwierdza tożsamość użyt-
kowników? Chyba Ci zza kurtyny. W tych i innych 
rozwiązaniach jest strona trzecia, która potwier-
dza tożsamość, tak jak telekomunikacyjny, który 
na ślepo potwierdza czyjąś tożsamość przez 

chociażby wysłanie SMSa. W Cypherdog nasi 
klienci sami przez fizyczne spotkanie potwierdzają 
swoją tożsamość, bo kto inny lepiej będzie mógł 
potwierdzić tożsamość drugiej strony. Cypherdog 
nie jest stroną trzecią.

Dlaczego według Ciebie warto przesyłać pliki 
za pomocą Cypherdoga, a nie na przykład We-
Transfer, czy korzystając z Dropboxa, które są 
darmowe?

Musiałbym chyba ponownie odpowiedzieć 
na pytanie: czy możemy czuć się bezpieczni? Ale 
podam przykład mojego kolegi prawnika, który 
ma klientów na całym świecie. Zapytałem go, jak 
przesyła ważne dane do klienta, odpowiedział, 
że przez WeTransfer, bo jest najłatwiej, ale zdaje 
sobie sprawę, że te dokumenty ktoś może czytać. 
Następnie zapytałem jak wysyła dane naprawdę 
wrażliwe to powiedział, że zipuje i wysyła hasło, 
a czasami musi wysłać kilka plików i kilka haseł, 
zaś następnie traci mnóstwo czasu na dopasowa-
nie hasła do odpowiedniego pliku. Wszystko, co 
jest darmowe ma głębokie dno. 

Produkt Cypherdog wypełnia lukę w łatwości 
wysłania 5GB pliku za jednym razem w jeszcze ła-
twiejszy sposób niż WeTransfer, a przy tym firma 
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nie ma i nigdy nie będzie miała dostępu do danych 
klientów.

Przez kilka lat przebywałeś w USA. Jakie różni-
ce dostrzegasz w prowadzeniu biznesu w USA 
i Polsce?

To bardzo obszerny temat, więc skupie się na kil-
ku istotnych kwestiach, zwłaszcza jeśli chodzi 
o budowanie i prowadzenie startupu w Dolinie 
Krzemowej. Prowadzenie takiego biznesu jest tam 
zdecydowanie jest łatwiejsze i prostsze. Weźmy 
pod uwagę zagęszczenie inwestorów na kilometr 
kwadratowy, ich otwartość na ryzyko oraz to, 
że masz dobry produkt - o ile masz taki. W Dolinie 
Krzemowej, bardziej niż gdziekolwiek indziej, jest 
ogromna swoboda działania i prowadzenia bizne-
su. Jeśli masz dobry produkt/prototyp, proof-of-
-concept, klienta lub klientów to masz potencjał 
na miliardowy rynek. W jednym miejscu oprócz 
inwestorów jest mnóstwo eventów, na których 
masz duże szanse poznać ludzi, którzy właśnie ta-
kich inwestycji szukają. Natomiast, jeżeli nie masz 
nic oprócz słów, ładnej lub nie prezencji to nie licz 
na cokolwiek oprócz straconego czasu swojego 
i tego, który Cię słucha. 
W Dolinie panuje kultura wzajemnego pomaga-
nia - co oznacza, w przeciwieństwie do kultury 

polskiej, że w świecie startup’ów ludzie są bardzo 
otwarci na umiejętności i doświadczenie innych 
oraz lubią poznawać nowych ludzi. Panuje bardzo 
pozytywna atmosfera, ludzie chwalą się swoimi 
sukcesami, szczególnie, jeśli znasz kogoś ważnego 
- amerykanie uważają to za atut, a w Polsce jest 
to źle odbieranie i lepiej się tym nie chwalić. Nigdy 
nie wiadomo, kto komu kiedy się przyda. Dlatego 
na takim podstawowym poziomie, gdy można 
łatwo podzielić się wiedzą, pomysłami, kontakta-
mi, umiejętnościami, ludzie oferują pomoc świeżo 
poznanym osobom na eventach lub poleconym 
przez kogoś. Największą zaletą Doliny jest kultura 
wspierania się. 

Oczywiście to nie jest też tak, że prowadzeni się 
tam biznes w samych różowych kolorach. Jest 
też wiele stresu, walki o bycie pierwszym. Trzeba 
znaleźć się też w odpowiednim czasie i miejscu 
oraz spotkać z odpowiednimi ludźmi. Zdarza się, 
że nie wiemy, z kim się zadajemy, co w efekcie 
rujnuje każdy ruch naszego działania, dążenia do 
celu. Natomiast jeśli chodzi o powiedzenie „Po-
lak Polakowi wrogiem to czasami tak się dzieje. 
Byłem świadkiem kilku takich sytuacji.

 
Masz doświadczenie w budowaniu biznesu 
za oceanem. Zastanawiam się, czy nie będzie 
działało to na Twoją niekorzyść. Sam mówisz, 
że w Polsce jest zupełnie inna kultura.

Jak wcześniej mówiłem, startup umie się dostoso-
wywać do realiów rynkowych. My mamy strategie 
na rynki, na których chcemy się rozwijać. W Polsce 
rynek też jest dobry tylko mały. Wrocław jest 
naszą siedzibą w Europie, w Stanach jesteśmy 
w Dolinie Krzemowej, a rynki azjatyckie będziemy 
prowadzić z Singapuru.

Jak oceniasz współpracę z polskimi funduszami 
inwestycyjnymi?

W większości przypadków jestem rozczarowany 
tym, czego wymaga się od startup’u,  jakie kryte-
ria muszą być spełnione, aby ktoś zainwestował 
w nowy pomysł biznesowy. Fundusze inwestują 
w projekty PoC lub PoP, a wymaga się, aby te 
miały już rozpoczętą sprzedaż, najlepiej na dwóch 
rynkach, inne wymagają kilkudziesięcioprocento-
wego MRR, i jeszcze najlepiej bez ryzyka dla fun-
duszu. I jeszcze ta kultura współpracy… na szczę-
ście nie wszyscy tacy są. 
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Jeśli nic się nie zmieni to fundusze będą miały 
ogromy problem z projektami - bo ich nie będzie 
- to już się dzieje. Kto chciałby zostać founderem 
i zaryzykować wiele dla obietnic? To ciężka praca 
i wytrwałość są składnikami sukcesu, a racjonalne 
podejście owocuje wygraną dla foundera i fundu-
szu.

Jak będziesz się czuł, gdy z Cypherdoga korzy-
stać będą przemytnicy, złodzieje czy nawet 
terroryści?

Tego z pozycji systemu po naszej stronie nigdy się 
nie dowiemy, ponieważ mamy tylko informacje 
o nazwie maila identyfikującego użytkownika. Nie 
jesteśmy w stanie zweryfikować czyj to mail. Cięż-
ko mi dzisiaj ocenić, jak będę się czuł. Taka sytu-
acja może się zdarzyć, ale podobnie można mówić 
o używaniu każdego innego narzędzia, w tym 
również fizycznego. Producent noży dostarcza 
narzędzie codziennego użytku, zaś nóż może 
zostać użyty do nieetycznych celów. Ten system 
nie jest tworzony z myślą o takiej grupie użytkow-
ników, naszą grupą docelową jest sektor prawny, 

finansowy, R&D i każdy, w którym dane wrażliwe 
muszą zostać przesłane.

Jeśli rozwiązanie jest tak bezpieczne, jak mó-
wisz, to co stanie się, jeśli zabronią go rządy 
Rosji lub Chin?

Jeśli zabronią używania oficjalnie, to będzie dla nas 
doskonała reklama, gdyż to, co jest zabronione 
w pewnych krajach, uznawane jest za bezpieczne 
rozwiązane. Dywersyfikacja rynków pozwoli nam 
na utrzymanie się i rozwijanie naszego rozwiąza-
nia. Oczywiście jeśli stracimy jakiś rynek to nadro-
bimy innym. Rosja już zabroniła używania jednego 
komunikatora, a ludzie i tak go używają. Popyt 
na to rozwiązanie rośnie ponad dwucyfrowo rok 
do roku - tak wynika z analiz i poprzednich lat.

Kiedy będzie dostępny produkt Cypherdog?

Za kilka tygodni, na pewno będziemy o tym infor-
mować.

Dziękuję za rozmowę.
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INTERNET RZECZY – 
200 LAT HISTORII

KLAUDIA CIESIELSKA

Koncepcja Internetu Rzeczy wydaje się być bardzo 
młoda. I jest to prawda, choć nie do końca, bo-
wiem Intenet of Things pod tą nazwą - w istocie 
– obchodzi w tym roku dwudzieste urodziny, ale 
technologię tę poprzedza długa, prawie kilkuse-
tletnia historia wynalazców dążących do skomuni-
kowania ze sobą dwóch lub więcej rzeczy. A dzięki 
dynamicznemu rozwojowi, technologia ta stała się 

na tyle wszechstronna, że trudno jest określić jej 
jedną definicję.

Czym jest Internet Rzeczy?

Najprościej mówiąc, koncepcja Internetu Rzeczy 
polega na wzajemnym połączeniu urządzeń ze 
sobą.  Dokonuje się to w ramach istniejącej infra-
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struktury internetowej, bądź dzięki wykorzystaniu 
innych technologii sieciowych, np. własne sieci 
bezprzewodowe. Za początek „ery IoT” uznaje się 
koniec roku 2008, gdy liczba urządzeń podłączo-
nych do sieci przekroczyła liczbę mieszkańców 
naszego globu.

Bardziej precyzyjna definicja Internetu Rzeczy 
(IoT) jest zależna od perspektywy spojrzenia na to 
zagadnienie. Na początku lipca Ministerstwo 
Cyfryzacji opublikowało raport „IoT w polskiej 
gospodarce” przygotowany przez Grupę Roboczą 
do spraw Internetu Rzeczy przy Ministerstwie 
Cyfryzacji. W raporcie MC wyróżniono aż trzy 
definicje Internetu Rzeczy: technologiczną, archi-
tektoniczną i biznesową, a każda z nich informuje 
o zupełnie różnych możliwościach jakie oferuje IoT.

Definicja technologiczna 

IoT to sieć łącząca przewodowo lub bezprze-
wodowo urządzenia charakteryzujące się 
autonomicznym działaniem w zakresie po-
zyskiwania, udostępniania, przetwarzania 
danych lub wchodzenia w interakcje z oto-
czeniem pod wpływem tych danych. Jest to 
koncepcja budowy sieci telekomunikacyj-
nych i systemów informatycznych o wyso-
kim stopniu rozproszenia, które służyć mogą 
między innymi tworzeniu inteligentnych sys-
temów kontrolnopomiarowych, analitycz-
nych, czy układów sterowania, praktycznie 
w każdej dziedzinie życia, gospodarki czy nauki. 
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Historia sięga dalej, niż myślimy…

Prawie sto lat temu, w 1926 roku, w wywiadzie 
dla magazynu Colliers, Nikola Tesla stwierdził 
proroczo, że w momencie, gdy łączność bezprze-
wodowa osiągnie szczytowy poziom rozwoju, cały 
świat zmieni się w jeden wielki mózg, w którym 
urządzenia będą tworzyć „rytmiczną całość”, a za-
sada ich działania będzie nawiązywała do telefo-
nii, ale będą one mieściły się do kieszeni kamizelki.

Sto lat nie wydaje się być aż tak odległym punk-
tem na osi czasu, jeśli, znając obecną definicję 
Internetu Rzeczy, rozważymy wydarzenia z całej 
historii łączenia rzeczy między sobą. I tak, powin-
niśmy cofnąć się o kolejne prawie sto lat do dnia 
21 października 1832 roku. Właśnie tego dnia, jak 
podaje większość źródeł, nastąpiło pierwsze na-
wiązanie kontaktu pomiędzy dwoma urządzenia-
mi – krótkodystansowa transmisja sygnału odby-
ła się pomiędzy dwoma telegrafami, znajdującymi 
się w dwóch osobnych pokojach apartamentu 
rosjanina Barona Schillinga, który tego dokonał. 
Transmisji na znacznie większe odległości już rok 
później zaczęli dokonywać Carl Friedrich Gauss 
i Wilhelm Weber. Te przełomowe osiągnięcia 
możemy nazwać narodzinami koncepcji Internet 
of Things, choć wówczas, bazując na danych, jakie 
posiadali wymienieni wynalazcy, nikt nie przy-
puszczałby, że za niecałe dwieście lat nazwiemy 
ich prekursorami technologii, która staje się jedną 
z najważniejszych podstaw cyfrowego świata. 

W międzyczasie, uważni obserwatorzy życia 
społecznego zaczynali dostrzegać coraz większy 
związek pomiędzy ludzką naturą, dążącą do wy-
konywania jak najmniejszej liczby czynności przy 
zachowaniu stałego lub podwyższonego poziomu 
życia oraz narastającym tempem rozwoju techno-
logii. 

Kolejne przełomowe wydarzenia nastąpiły dopie-
ro w latach ’60. XX wieku. W 1960 roku Morton 
Heilig, przez wielu uważany za ojca wirtualnej 
rzeczywistości, przedstawił swój wyświetlacz 
montowany na głowie, a w 1962 roku opaten-
tował on Sensoramę, która symulowała jazdę 
motocyklem przez Nowy Jork i stwarzała wra-
żenie, że widz siedzi w wyimaginowanym mo-
tocyklu, jednocześnie doświadczając ulicy przez 
ekran, wiatru wytwarzanego przez wentylatory 
oraz symulowanego hałasu i zapachu miasta. 
Kolejnym wynalazkiem, który był następnym 
krokiem w rozwoju dzisiejszej koncepcji Internetu 

Definicja architektoniczna
 

IoT to koncepcja architektury infor-
matycznej, która umożliwia współ-
pracę (interoperacyjność) różnorod-
nych systemów teleinformatycznych 
wspierających rozmaite zastosowania dziedzi-
nowe i jest oparta na następujących warstwach: 

• Sprzęt – urządzenia (lub przedmioty w nie 
wyposażone), w szczególności sensory, ele-
menty wykonawcze, ale także sterowniki, 
smartfony, tablety, laptopy czy komputery, 
które zdolne są do komunikacji i przetwa-
rzania danych bez zaangażowania czło-
wieka lub w ograniczonej z nim interakcji.
 
• Komunikacja – infrastruktura telekomuni-
kacyjna oraz sieć telekomunikacyjna (prze-
wodowa lub bezprzewodowa), pracująca 
w oparciu o dowolne standardy transmisji 
danych o dowolnym zasięgu (tu internet). 

• Oprogramowanie – systemy informatyczne 
urządzeń IoT oraz oprogramowanie służące 
do wymiany danych, ich przetwarzania, za-
rządzania systemem i jego zabezpieczenia. 

• Integracja – zbiory zdefiniowanych 
usług informatycznych zapewniają-
cych interoperacyjność oprogramowa-
nia na wszystkich poziomach architektury. 

Definicja biznesowa 

IoT to ekosystem usług biznesowych, wyko-
rzystujących przedmioty zdolne do zbierania 
i przetwarzania informacji (interakcji), połączo-
ne w sieć, zapewniające interoperacyjność i sy-
nergię zastosowań. Łączenie produktów/usług 
Internetu Rzeczy pozwala na lepsze zrozumie-
nie konsumenta, środowiska, produktów oraz 
procesów, identyfikację istotnych zdarzeń i re-
agowanie celem natychmiastowego optyma-
lizowania czy precyzyjniejszej personalizacji.

Źródło: Raport „IoT w polskiej gospodarce” przygotowany przez Grupę 
Roboczą do spraw Internetu Rzeczy przy Ministerstwie Cyfryzacji, 
Warszawa, 2019
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Rzeczy był zaprezentowany w 1967 roku ekran 
montowany na okularach, którego zadaniem było 
wspomaganie czytania z ruchu warg. Wynalazek 
ten stworzył Hubert Upton.

W następnych latach poszczególne wynalazki 
były ulepszane, a wszystko zaczynało składać się 
w jedną koncepcję, której zadaniem jest nie tylko 
rozwiązanie jakiegoś problemu, ale kreowanie 
zupełnie nowego podejścia do starych, znanych 
rzeczy. I tak, w 1977 roku powstała montowana 
w okularach kamera pomagająca niewidomym 
poprzez przetwarzanie zarejestrowanego obrazu 
na płytkę dotykową. 

Lata ’80. z przytupem rozpoczęli członkowie 
zespołu Carneige Mellon School of Computer 
Science. Ich wynalazek był początkiem ery inteli-
gentnych urządzeń, bowiem zainstalowali mi-
kroprzełączniki w automacie Coca-Coli, łącząc je 
z administrującym komputerem, przez co widzieli 
na swoich terminalach, ile butelek aktualnie znaj-
duje się w automacie oraz kiedy stają się odpo-

wiednio schłodzone. Po 10 latach, w 1990 roku 
dochodzi w końcu do wykonania po raz pierwszy 
czynności, którą dzisiaj wykonujemy praktycznie 
ciągle – do uruchomienia i wyłączenia rzeczy (to-
stera) przez Internet. Dokonał tego John Romkey.

W 1994 roku Steve Mann zaprezentował pierwszą 
bezprzewodową ubieralną kamerę internetową, 
a rok później Siemens uruchomił departament 
pracujący nad rozwojem modułu GSM M1 w ra-
mach swojej struktury korporacyjnej, umożli-
wiającego komunikację maszyn przemysłowych 
za pośrednictwem sieci bezprzewodowych.

Wreszcie, w 1999 roku po raz pierwszy zostało 
użyte sformułowanie Internet of Things przez Ke-
vina Ashtona, piastującego wówczas stanowisko 
dyrektora Auto-ID Center. Ashton, wraz z Davidem 
Brockiem i Sanjayem Sarmą, zastosował techno-
logię RFID do identyfikacji poszczególnych urzą-
dzeń połączonych w ramach jednej sieci. 

Po dokonaniu Ashtona, zastosowanie Internetu 
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Rzeczy rozlało się po urządzeniach, poczynając 
od LG, które w 2000 roku wprowadziło na ry-
nek pierwszą podłączoną do Internetu lodówkę. 
W tamtym czasie konsumenci nie byli jeszcze 
gotowi na takie rozwiązania. Nie potrafili dostrzec 
potencjału w nowych funkcjach, czemu trudno 
się dziwić, zważywszy na stopień korzystania 
z Internetu w tamtym okresie w porównaniu do 
tego, na ile te technologie są obecne dzisiaj w na-
szej rzeczywistości. Ponadto, przyzwyczajanie 
i przekonywanie do funkcji produktu LG wyklucza-
ła wysoka cena, jakby nie patrzeć – uzasadniona 
w tamtym okresie.

W 2008 roku odbyła się pierwsza europejska kon-
ferencja poświęcona Internetowi Rzeczy, a same 
narodziny tej technologii w takim wymiarze, 
w jakim znamy ją dzisiaj, są datowane na przełom 
2008 i 2009 roku. Przypadło to zatem na okres, 
w którym na świecie było już więcej podłączonych 
do Internetu urządzeń niż ludzi. W tym samym 
czasie Krajowa Rada Wywiadu USA zaklasyfiko-
wała IoT na liście sześciu najbardziej rewolucyj-
nych technologii cywilnych, przyznając, że będzie 
on miał znaczący wpływ na kształt interesów 
państwowych co najmniej do 2025 roku. W 2010 
roku liczba łączących się z siecią urządzeń wyno-
siła już 12,5 miliarda – dla porównania ówczesna 
populacja świata nie przekraczała 6,8 mld. Zgod-
nie z szacunkami Gartnera, w 2020 roku na świe-
cie będzie już 20 miliardów urządzeń Internet of 
Things.

Czy potrzebujemy Internetu Rze-
czy?

Z biznesowego punktu widzenia – oczywiście, 
że tak. Nie generalizując jednak, warto pamiętać, 
że wiele branż oczekiwało właśnie takiej techno-
logii, a niektóre obejdą się bez niej. Nie mniej jed-
nak, każdego dnia, każdy z nas jest uczestnikiem 
machiny, w której narzędziem jest IoT. 

Mówi się, że obecnie aktywem najbardziej warto-
ściowym są dane i tylko ich umiejętne zbieranie, 
przetwarzanie i magazynowanie może zapewnić 
firmie realną konkurencyjność na najbliższe lata. 
Internet Rzeczy to właśnie zbieranie danych, ale 
nie tylko. Dzięki niemu jesteśmy w stanie zarów-
no monitorować rzeczywistość, jak i kontrolować 
urządzenia wpięte do sieci za pomocą aplikacji. To 
właśnie dzięki IoT możemy włączyć za pomocą 
telefonu klimatyzację zanim wrócimy do domu, 
zaprogramować odkurzacz, tak aby odkurzył kon-

21 października 1832 roku
Pierwsze nawiązanie kontaktu pomiędzy 
urządzeniami

1833
Pierwszy telegraf

1926
Nikola Tesla stwierdza w wywiadzie dla Col-
liers, że cały świat zmieni się w jeden wielki 
mózg, w którym urządzenia będą tworzyć 
„rytmiczną całość”

1960
Morton Heilig prezentuje pierwszy montowa-
ny na głowie wyświetlacz

1962
Morton Hellig opatentowuje Sensoramę

1967
Hubert Upton prezentuje montowany na oku-
larach ekran, wspomagający czytanie z ruchu 
warg

1977
Powstaje montowana w okularach kamera 
pomagająca niewidomym poprzez przetwa-
rzanie zarejestrowanego obrazu na płytkę 
dotykową

1980
Członkowie zespołu Carneige Mellon School 
of Computer Science zainstalowali mikroprze-
łączniki w automacie Coca-Coli do kontrolo-
wania ilości butelek i poziomu ich schłodzenia

https://brandsit.pl


BrandsIT.pl

21LIPIEC 2019

kretne pomieszczenie, czy wreszcie dostosować 
wyświetlane grafiki na ekranie w naszym sklepie 
czy restauracji w zależności od pory dnia czy ilości 
klientów w celu zareklamowania odpowiednich 
produktów i, w konsekwencji, zwiększenia sprze-
daży. 

A gdyby tak ekran sam dostosowywał treści do 
ilości klientów, mierząc ich ilość czujnikiem przy 
wejściu? Zaoszczędzony czas możemy spożytko-
wać na rozmowę z pracownikiem czy przejrzenie 
raportów. Właśnie dotarliśmy do stwierdzenia, 
że Internet Rzeczy w wielu przypadkach stanowi 
narzędzie do zbierania danych, przetwarzanych 
następnie przez inne technologie, np. sztuczną 
inteligencję, która, w zależności od wyniku ana-
lizy, wydaje odpowiednie polecenia realizowane 
za pomocą IoT. 

Na bardzo prostym przykładzie można wykazać, 
że Internet Rzeczy, wraz z innymi technologia-
mi, zredefiniują, jeśli już tego nie robią, podejście 
do elementów funkcjonowania firmy, których 
usprawnienie było do tej pory niemożliwe. A to 
dopiero początek…

1990
John Romkey prezentuje po raz pierwszy urzą-
dzenie, które może zostać włączone i wyłą-
czone przez Internet, a wybór pada na niepo-
zorny toster

1994
Steve Mann prezentuje pierwszą bezprzewo-
dową ubieralną kamerę internetową

1995
Siemens uruchamia departament pracujący 
nad rozwojem modułu GSM M1, umożliwia-
jącego komunikację maszyn przemysłowych 
za pośrednictwem sieci bezprzewodowych

1999
Po raz pierwszy zostaje użyty termin Internet 
of Things przez Kevina Ashtona

2008
Odbywa się pierwsza europejska konferencja 
poświęcona Internetowi Rzeczy

2008
Liczba urządzeń podłączonych do sieci prze-
kroczyła liczbę mieszkańców naszego globu

2010
Liczba łączących się z siecią urządzeń wynio-
sła 12,5 miliarda

2020
Gartner przewiduje, że liczba urządzeń IoT 
wyniesie 20 miliardów
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„IoT bez cyberbezpieczeństwa stanowi większe 
zagrożenie dla państwa niż rezygnacja z użycia 
IoT” – grzmi raport „IoT w polskiej gospodarce” 
przygotowany przez Grupę Roboczą do spraw 
Internetu Rzeczy przy Ministerstwie Cyfryzacji. 
I niestety, jest to prawda nie tylko w odniesie-
niu do państwa, instytucji czy firm, ale także dla 
zwykłych konsumentów, korzystających z funkcji 
związanych z Internetem Rzeczy.

Dlaczego? Bo IoT nie może funkcjonować bez 
cyberbezpieczeństwa, bo korzystanie z niego nie 
ma wtedy sensu. Jaki jest realny pożytek z korzy-
stania z kamery monitoringu podłączonej do sieci, 
która zostaje zhakowana? Podłączenie jej do sieci, 
mimo, że daje pewien poziom wygody, to w razie 
cyberataku sprawia, że staje się ona raczej narzę-
dziem przestępcy niż właściciela. Z perspektywy 
osoby, dla której taka kamera ma być zabezpie-
czeniem, jest ona de facto już nie tylko bezuży-

BEZPIECZEŃSTWO PRZEDE 
WSZYSTKIM

KLAUDIA CIESIELSKA
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teczna, ale wręcz szkodliwa. Biorąc pod uwagę 
ryzyko związane z potencjalnym cyberatakiem, 
czy nie prościej, bezpieczniej i, ostatecznie, taniej 
byłoby skorzystać z kamery, która nie łączy się 
z siecią?

Jeśli ten przykład nie był wystarczająco dobitny, 
posłużę się innym. Wyobraźmy sobie firmę farma-
ceutyczną produkującą leki kardiologiczne. Proces 
produkcji jest zautomatyzowany, wszystkie ma-
szyny są podłączone do jednej, wewnętrznej sieci 
w zakładzie produkcyjnym, której poziom cybe-
rzabezpieczeń jest bliski 100 proc. Zabezpieczenia, 
nawet jeśli dałoby się złamać to byłby to proces 
wymagający lat pracy, kosztowny, nieopłacalny, 
wręcz niemożliwy do zrealizowania. Czy jednak 
czynniki zagrożenia cyberatakiem eliminuje się 
tylko za pomocą doskonałych zabezpieczeń? Pra-
wie każdy lub każdy raport dotyczący cyberbez-

pieczeństwa wskazuje na to, że jednym z kluczo-
wych elementów zabezpieczeń cyfrowych jest… 
czynnik ludzki. To oznacza, że nawet posiadając 
świetnej klasy zabezpieczenia i tak może zdarzyć 
się sytuacja, w której jeden z pracowników firmy 
farmaceutycznej, pomimo przeprowadzanych 
szkoleń z zakresu cyberbezpieczeństwa (umów-
my się, że firma robi wszystko, żeby należycie 
zabezpieczyć proces produkcji), nie stosuje się 
do wytycznych i np. hasło, jakie stosuje to kul-
towy już „admin1”. W najgorszym scenariuszu, 
który jest jednak możliwy, dochodzi do włamania 
do sieci. Za pomocą konta niezdyscyplinowane-
go pracownika, cyberprzestępca łamie kolejne 
zabezpieczenia i po jakimś czasie uzyskuje dostęp 
do zmiany ustawień proporcji składników leku. 
Pójdźmy o krok dalej i zastanówmy się, co byłoby 
gdyby w tym momencie zawiódł dział kontroli ja-
kości. Założenie jest oczywiście najbardziej czarne 
ze wszystkich, ale pamiętajmy, że jest możliwe, 
nawet jeśli ryzyko jego wystąpienia wynosi mniej 
niż 1 proc., a na drugiej szali mamy życie tysięcy 
pacjentów, którzy mogą odnieść poważne konse-
kwencje takiego incydentu.

Ciemna strona IoT

Eksperci przewidują, że popularność Interne-
tu Rzeczy wzrośnie niebawem do tego stopnia, 
że trudno będzie kupić sprzęt, który nie będzie 
podłączony do sieci. Poza tym, że taka sytuacja 
nie będzie  korzystna dla konsumentów, którzy 
po prostu nie chcą, aby ich rzeczy łączyły się z In-
ternetem, istnieje ogromne ryzyko chociażby in-
wigilacji użytkowników przez… w sumie każdego, 
kto będzie miał taką możliwość. Nie mam na myśli 
tylko cyberprzestępców, ale również służby dzia-
łające w celu utrzymania odpowiedniego poziomu 
bezpieczeństwa. Z pewnością są osoby, które 
dla zachowania bezpieczeństwa byłyby w stanie 
zrezygnować z części swojej prywatności, jednak 
są i tacy, którzy będą temu przeciwni, a w sytuacji, 
gdy większość urządzeń będzie podłączona do 
sieci, ich sprzeciw będzie musiał wiązać się z rezy-
gnacją z korzystania z większości udogodnień. 

Co o nas mówi nasza aplikacja do szczoteczki do 
zębów? Sporo, podobnie jak aplikacja od klima-
tyzacji czy lodówki. Kiedyś mówiło się „pokaż 
mi swoje śmieci a powiem Ci kim jesteś”. Dzisiaj 
wystarczy mieć dostęp do smartfona, który jest 
skarbnicą wiedzy o każdym z nas. W smartfonie 
mamy w zasadzie wszystko – począwszy od apli-
kacji od finansów, skończywszy na ostatnio obej-
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rzanych filmach na Netflixie i rozmowach z bliski-
mi na Facebooku, z osobami z pracy na LinkedIn, 
a czasami nawet nagranymi rozmowami z mamą. 
Słowem, wszystko co robimy, da się udokumen-
tować za pomocą dostępu do aplikacji, w których 
zapisuje się całe nasze życie, a my nawet nie wie-
my, gdzie ona fizycznie jest. Czy na pewno jeste-
śmy tak bezpieczni jak nam się wydaje? Czy może 
inaczej – czy powinniśmy czuć się tak bezpieczni?

Kolejnym nieco przerażającym faktem jest, 
że urządzenia IoT, szczególnie te przeznaczone do 
użytku domowego, mają banalne zabezpieczenia, 
których użytkownik często nie może ulepszyć (np. 
zmienić hasła), a mała moc obliczeniowa takiego 
sprzętu wyklucza możliwość instalacji specjalnego 
oprogramowania zabezpieczającego. Ponadto, 
zdarza się, że dzięki włamaniu się do jednego 
urządzenia, przestępca ma dostęp do całej sieci 
tych samych urządzeń, rozproszonych pod wzglę-
dem geograficznym. Taka sytuacja miała miejsce 
w przypadku żarówek Philips HUE. Prowokatorzy 
ataku dostali się do inteligentnych żarówek korzy-
stając z protokołu ZIGBEE i wgrali złośliwą aktu-
alizację firmware’u, która przeniosła się na inne 
żarówki. Z pomocą urządzenia będącego w odle-
głości kilkuset metrów od żarówki (auta czy drona) 
mogli włączać i wyłączać światła. Co gorsza, 
zainfekowane urządzenia hakerzy mogą wyko-
rzystać do ataków DDoS. Firma dodała stosowne 
zabezpieczenia w zaktualizowanej wersji oprogra-
mowania, jednak czasami dla niektórych użytkow-
ników jest już za późno na takie rozwiązania.

W przypadku urządzeń IoT do użytku domowego, 
większość ataków, jakie przeprowadzają hakerzy 
nie jest wymierzona w ofiary, ale ich sprzęt ma zo-
stać wykorzystany i włączony do botnetu w celu 
wykonania ataku DDoS. A wraz z powiększającą 
się liczbą urządzeń Internetu Rzeczy, rośnie ilość 
i skala ataków.

A co z zabezpieczeniem urządzeń IoT w firmach? 
Badanie przeprowadzone przez firmę Zcaler, które 
objęło 56 milionów urządzeń w 1051 sieciach 
firmowych wykazało, że aż 91,5 proc. urządzeń 
w firmowych sieciach nie szyfruje danych, a 41 
proc. nie korzysta z TLS, którego celem jest 
zapewnienie poufności i integralności transmisji 
danych. Jednocześnie wykazano, że znacznie ła-
twiej jest zhakować urządzenie działające bezpo-
średnio w sieci niż takie, które łączy się z siecią 
firmową. Takie wyniki badań nie napawają opty-
mizmem, szczególnie, że nie dotyczą one odległej 

przeszłości, ale bieżącego roku. Ułatwienie pracy, 
ograniczenie kosztów, skrócenie procesów – takie 
cele najczęściej przyświecają wdrażaniu nowych 
technologii w firmach. Konieczność ponoszenia 
dodatkowych nakładów w celu zabezpiecze-
nia procesów przeprowadzanych z ich pomocą 
dla osób zarządzających wydaje się być zbędną. 
Na tak kiepską sytuację przekłada się także wspo-
mniany wcześniej problem słabo zabezpieczonego 
sprzętu.  

Czy zatem należy zrezygnować 
z IoT?

Wobec tak wielu zagrożeń, możemy mieć po-
ważne wątpliwości co do korzystania z Internetu 
Rzeczy. Czy rzeczywiście jest aż tak tragicznie?

Tak jak we wszystkim, tak i w przypadku nowo-
czesnych technologii, w tym IoT, potrzebne jest 
wyważenie, „złoty środek”, racjonalna analiza 
ryzyka i korzyści wynikających z korzystania 
z technologii. 

Weźmy pod uwagę wspomnianą wcześniej firmę 
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farmaceutyczną. Optymalizacja procesu produkcji 
z pomocą technologii w znaczący sposób ograni-
cza koszty. Ponadto, zaprogramowana maszyna 
jest bardziej precyzyjna niż człowiek, nie bywa 
niedysponowana, jest w pewien sposób nieza-
wodna. Z drugiej jednak strony, w razie włamania 
do wewnętrznej sieci, konsekwencje mogą być 
katastrofalne i odbić się na zdrowiu lub życiu 
klientów, co nawet w przypadku przedsiębiorstwa, 
które ma nawet najlepszych prawników, nie skoń-
czyłoby się dobrze dla firmy. Nie wspominając już 

o czynniku społecznym, w końcu chodzi o ludzkie 
życie. Pozostaje pytanie, na ile firma jest w stanie 
zaakceptować ryzyko jednego i drugiego wyboru?
 
W przypadku Internetu Rzeczy niestety czę-
sto podjęcie decyzji dotyczącej korzystania z tej 
technologii lub nie to wybór między mniejszym 
i większym złem. Wyobraźmy sobie świetnie 
zabezpieczony sejf, należący do czołówki najlepiej 
zabezpieczonych miejsc na świecie, w którym 
jednak, jakimś cudem, mamy dostęp do interne-
tu. W sejfie znajduje się urządzenie, które może 
łączyć się z siecią. Nigdy nie będziemy w 100 proc. 
pewni, że urządzenie to nie zostanie zhakowane, 

pomimo doskonałych zabezpieczeń fizycznych. 
Jesteśmy w stanie ochronić znajdujące się na nim 
dane w znacznie prostszy sposób, jeśli nie ma ono 
możliwości łączenia się z siecią. 

Trudno jest jednoznacznie określić, czy należy re-
zygnować z Internetu Rzeczy czy nie, gdyż jest to 
zależne od wielu czynników. Z pewnością jednak 
nie należy być stanowczym przeciwnikiem albo 
zwolennikiem tego rozwiązania, a za to rozważnie 
podchodzić do korzyści i ryzyka, jakie mogą wyni-
kać z implementacji tej technologii. 

Poza tym, należy wziąć pod uwagę panujące regu-
lacje prawne dotyczące zakresu odpowiedzialności 
za dane, szczególnie dane osobowe i wrażliwe. 
W kontekście coraz większej świadomości doty-
czącej zabezpieczeń, RODO i innych czynników 
prawnych, konsekwencje incydentu bezpieczeń-
stwa mogą być katastrofalne dla przedsiębiorstw, 
co zdecydowanie trzeba mieć na uwadze i albo 
zdecydować się na „bezpieczne” IoT albo na jego 
kompletny brak.

Google, czy Ty mnie podsłuchu-
jesz?
Jako podsumowanie bezpieczeństwa urządzeń IoT 
może posłużyć przykład technologicznego poten-
tata – Google. W ostatnich dniach w sieci pojawiły 
się informacje dotyczące przemiłego Asystenta 
Google. Do belgijskiej stacji telewizyjnej zgłosił się 
człowiek, który twierdził, że ma dostęp do nagrań 
sporządzonych przez Asystenta Google bez wie-
dzy użytkowników aplikacji. Dowodem na to miały 
być losowo przez niego wybrane nagrania prze-
słane do redakcji. Co ciekawe, osoba ta podaje, 
że nie jest pracownikiem Google. Pracuje w firmie, 
która jest podwykonawcą Google’a, a mimo to, jak 
twierdzi, nie ma większego problemu z dostępem 
do setek tysięcy nagrań z całego świata. Oczywi-
ście, nagrania nie zostały podpisane danymi użyt-
kowników, ale mimo to, po ich przesłuchaniu da 
się wywnioskować właściwie większość danych. 
Warto zaznaczyć, że nagrania te nie zostały zare-
jestrowane po wypowiedzeniu przez użytkownika 
kluczowego sformułowania „OK Google”. Mogą 
pojawić się pytania dotyczące wiarygodności za-
równo tego człowieka, jak i nagrań, ale spytajmy 
najpierw sami siebie, czy rzeczywiście wierzymy 
w to, że „OK Google” otwiera drzwi do nagrywa-
nia naszych rozmów? I gdzie kończy się zaufanie 
a zaczyna naiwność?
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Technologie oparte na koncepcji Internetu 
Rzeczy mają bardzo szerokie zastoso-
wanie. Z jednej strony, aby wykorzystać 
IoT wystarczy, że do jakiegoś urządzenia 

dodamy czujnik prowadzący pomiar, który będzie 
przesyłał dane do aplikacji. Z drugiej strony, Inter-
net Rzeczy bierze udział w bardzo rozbudowanych 
procesach produkcyjnych i analitycznych. Szerokie 
spektrum możliwości oferowane przez IoT spra-
wia, że jest chętnie wykorzystywany przez branże. 
W jaki sposób?

Sprzedaż detaliczna i marketing

E-commerce to branża najbardziej zaangażowa-
na w wykorzystywanie IoT. Najczęściej stosuje 
się go przy zarządzaniu magazynem, przez co 
nie ma konieczności liczenia towaru na bieżą-

co, gdyż odpowiadają za to czipy, czujniki, wagi 
ukryte w sklepowych półkach. Usprawnia to także 
obsługę klienta, gdyż chcąc kupić jakiś produkt, 
na przykład odzież, nie musimy pytać, czy jest 
dostępny w sklepie rozmiar czy kolor. Możemy 
za to sprawdzić te dane szybciej w aplikacji, co 
więcej - możemy przed zakupem sprawdzić, który 
ze sklepów posiada żądany przez nas produkt. 

Zostając przy produktach, którymi jesteśmy 
zainteresowani - IoT pozwala na rozpoznawanie 
klientów, dzięki czemu już wchodząc do sklepu 
możemy być pewni, że ekspedient będzie wie-
dział, jakich towarów oczekujemy, jaki rozmiar 
nosimy, co może nam się spodobać. Personali-
zacja sprawia, że proces sprzedaży jest szybszy, 
sprawniejszy i znacznie lepiej dostosowany do 
klienta niż kiedykolwiek wcześniej.

INTERNET RZECZY – OD TEORII DO PRAK-
TYKI

KLAUDIA CIESIELSKA
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Rozwiązań z zakresu Internetu Rzeczy w e-com-
merce jest sporo, jednak warto przytoczyć kilka 
najciekawszych:

- Amazon Dash – to mały przycisk, który łączy 
się z WiFi. Służy on do zamawiania określonego 
towaru poprzez sparowane z przyciskiem kon-
to użytkownika Amazon. Takie przyciski można 
umieścić np. na pralce, dzięki czemu zawsze, gdy 
będzie kończył się proszek wystarczy wcisnąć 
Dash, a nowy produkt zostanie zamówiony;

- Inteligentne lustra i kamery – to rozwiązanie, 
choć nowe, staje się coraz bardziej popularne 
w takich sklepach jak np. Nike. Chodzi o to, że lu-
stra wyposażone są w kamerki, którymi można się 
nagrać w perspektywie 360 stopni, a następnie 
porównywać za pomocą lustra, które pełni jedno-
cześnie funkcję ekranu, dostępne w sklepie pro-
dukty na własnej sylwetce.  Dzięki temu oszczę-
dzamy czas i nie musimy nieść do przymierzalni 
stosu ubrań, gdyż za pomocą tego rozwiązania 
możemy zweryfikować, czy dana rzecz będzie 
na nas dobrze wyglądać;

- Diageo whisky – z okazji dnia ojca producent 

whisky Johnnie Walker zorganizował w Brazylii 
akcję polegającą na tym, że klienci mogli zakupić 
butelkę, która dzięki połączeniu offline-online, 
pozwalała na stworzenie indywidualnego filmu 
z życzeniami dla osoby obdarowywanej, co w kon-
sekwencji skutkowało podniesieniem poziomu 
sprzedaży o 72 proc. i zwiększeniem rozpozna-
walności marki, co z kolei dowodzi temu, jak duże 
znaczenie może mieć stosunkowo niewielkie 
zastosowanie rozwiązania IoT;

- Starbucks – firma zdecydowała się wykorzy-
stać IoT do wysyłania powiadomień dla klientów, 
którzy wchodzą do kawiarni. Dzięki temu, przed 
zakupem mogli oni dowiedzieć się o aktualnych 
promocjach, a z kolei Starbucks uzyskał bardzo 
wysoki współczynnik wykorzystania kuponów 
promocyjnych.

Medycyna

Internet Rzeczy rozprzestrzenia się do tego stop-
nia, że w przypadku jego zastosowań w medycy-
nie i służbie zdrowia możemy już mówić o IoMT 
(Internet of Medical Things).  Najpowszechniej 
znanym zastosowaniem IoT w medycynie jest 
telemedycyna, dzięki której pacjenci mogą liczyć 
na większy zakres opieki lekarza, bez wychodze-
nia z domu.

Do zastosowań medycznych Internetu Rzeczy 
możemy zaliczyć takie rozwiązania jak:

- Braster – urządzenie służące do samodzielnego 
badania piersi. Pacjentka wykonuje raz w miesią-
cu badanie, które zajmuje 15 minut. Następnie, 
poprzez aplikację, wynik badania wysyłany jest do 
lekarza, który wydaje na jego podstawie opinię. 
Aplikacja przypomina o badaniu i po wpisaniu da-
nych pacjentki, wyznacza najbardziej odpowiedni 
dzień cyklu na jego wykonanie;

- Sidly – opaska na nadgarstek, która monitoruje 
parametry i aktywność pacjenta, a informacje wy-
syła do aplikacji. Przydatna np. w przypadku opieki 
nad osobami starszymi;

- oczyszczacze powietrza – na bieżąco monitorują 
stan powietrza w pomieszczeniu, a także aktyw-
nie go polepszają. Przydatne, szczególnie w przy-
padku alergików i astmatyków, dla których two-
rzone są bardziej wyspecjalizowane oczyszczacze, 
a dzięki czujnikom, można monitorować stan 
powietrza w pomieszczeniu z dowolnego miejsca 
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na świecie poprzez aplikację. Takie rozwiązania 
z pewnością docenią rodzice pociech cierpiących 
na choroby układu oddechowego, a także osoby 
opiekujące się osobami starszymi;

- Carna Life – urządzenie połączone z aplikacją, 
wykonujące badania, które następnie analizuje 
i opisuje lekarz. Aplikacja działa online i offline, 
a wspomagana jest poprzez algorytmy, które 
w razie wykrycia nieprawidłowości związanych 
z np. podejrzeniem stanu przedzawałowego, 
nadadzą priorytet danemu pacjentowi i w bardzo 
krótkim czasie skontaktuje się z nim lekarz.

Transport i logistyka

Dzisiejszy świat jest otwarty. Pojęcie globalizacji 
jest znane chyba wszystkim, jeśli nie w teorii to 
w praktyce. A to za sprawą m.in. Internetu, który 
pozwala na korzystanie z różnych dogodności, 
fizycznie niedostępnych w danym miejscu, ale 
możliwych do osiągnięcia w bardzo prosty sposób.
 
Zamawianie produktów z Aliexpress czy przez 
eBay jest obecnie powszechne tak, jak kupowanie 
czegoś poprzez polskie serwisy. Wszystko, co jest 
dostępne za pomocą kilku kliknięć, musi jednak 
do nas fizycznie dotrzeć. Nie mam na myśli tylko 
rynku B2C, ale także B2B. Firmy transportowe 
pełnią kluczową funkcję przy tworzeniu naszego 
świata bardziej „globalnym”. To one odpowiadają 
za szybkie dostarczenie intersującego nas produk-
tu czy dostawę towarów do naszej firmy. A skoro 
dzisiejszy klient jest nastawiony na szybkość i jak 
najwyższą jakość obsługi, która jednak ma pewne 
ograniczenia (np. ze względu na dużą odległość 
geograficzną lub towary, które trudno się trans-
portuje), firmy transportowe korzystają z różnych 
narzędzi wykorzystujących najnowsze technolo-
gie, aby być jak najbardziej konkurencyjnym i mieć 
jak najtańsze usługi. Jedną z technologii, z których 
korzysta transport jest właśnie IoT.

Dostawcy rozwiązań IoT przeznaczonych dla bran-
ży transportowej skupiają się obecnie na opraco-
wywaniu systemów, które będą w stanie automa-
tycznie wykrywać i reagować na zmienne warunki 
w czasie rzeczywistym, pozwolą na wyznaczanie 
wydajnych szlaków transportowych oraz opty-
malizację zużycia paliwa. Warto dodać, że Internet 
Rzeczy wykorzystuje nie tylko transport floto-
wy, ale już standardem jest wykorzystywanie 
IoT w samochodach osobowych, które posiadają 
wszelkiego rodzaju czujniki, sensory, nie wspomi-

nając już o samochodach autonomicznych, ale to 
temat na oddzielny materiał.

Dzięki IoT, transport może wiele zyskać, na przy-
kład zwiększyć rentowność flot, ułatwić kierow-
com pracę poprzez dostarczanie im większej ilości 
danych na temat stanu pojazdu, ładunku i warun-
ków atmosferycznych, a także zapewnić bezpie-
czeństwo pracy oraz zbierać dane na temat stylu 
prowadzenia konkretnego kierowcy w celu zopty-
malizowania pojazdu pod konkretną osobę.
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W jaki sposób transport i logistyka wykorzystuje 
Internet Rzeczy? Oto kilka przykładów:

- Cybercom Smart Parking - system, który 
na żywo analizuje dostępność miejsc postojo-
wych, a następnie poprzez aplikację mobilną in-
formuje kierowcę o tym, które miejsce może zająć 
i jak najszybciej do niego dojechać. To rozwiązanie 
umożliwia także rezerwację miejsc parkingowych 
dla gości na określoną godzinę;

- System monitorowania przewozów artykułów 
spożywczych – dzięki niemu możliwa jest kontrola 
warunków chłodniczych przy przewozie artykułów 
spożywczych; można także w znaczącym stopniu 
ograniczyć koszty związane z ryzykiem awarii 
maszyn chłodniczych w samochodzie;

- System dostarczania paczek do auta adresata 
– polega na wykorzystaniu IoT do dostarczenia 
nadanej paczki do bagażnika klienta, nawet gdy 
jest on zamknięty. Polega to na tym, że kurier, 
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dzięki GPS zainstalowanemu w aucie, namierza 
samochód adresata, a następnie za pomocą cyfro-
wego klucza otwiera bagażnik i dostarcza paczkę. 
Rozwiązanie wydaje się być nieco kontrowersyjne 
ze względu na spory zakres odpowiedzialności 
po stronie kuriera (co jeśli nie zamknie bagażnika?, 
czy na pewno będzie uczciwy?, posiadanie przez 
niego dostępu do danych z GPSa czyjegoś auta), 
jednak zaangażowanie w to rozwiązanie takich 
firm jak Audi, Volvo, Amazon, DHl świadczy o tym, 
że rozwiązanie jest traktowane poważnie, a wy-
mienionym firmom będzie z pewnością zależało 
na tym, aby system sprawdził się i był bezpieczny 
dla użytkowników. Z pewnością klienci marek Audi 
i Volvo nie będą musieli z niego korzystać, a dla 
entuzjastów takich rozwiązań jest to świetna 
opcja;

Wykorzystanie technologii łączności pomiędzy 
pojazdami - Intel opracował globalny system, 
którego istotą jest uczynienie przesyłanych towa-
rów „inteligentnymi”. Polega to na dołączaniu do 
opakowań inteligentnych sensorów, które mogą 
przekazywać informacje do centrali lub chmury, 
za pomocą mobilnych bramek, zlokalizowanych 
na pojazdach, albo też z użyciem stałych bra-
mek w poszczególnych punktach trasy, przez co 
zleceniodawcy mają dostęp do zintegrowanego 
widoku, w ramach którego widzą stan przesyłki 
podczas jej podróży na trasie, a czujniki tempera-
tury i akcelerometry pozwalają klientom na moni-
torowanie warunków transportu i podejmowanie 
odpowiednich akcji w razie potrzeby. 

Finanse i ubezpieczenia

Dla branży finansowej i ubezpieczeń IoT może 
wydawać się zbędne. Lecz nic bardziej mylne-
go. To przecież właśnie te branże opierają swoją 
działalność w dużej mierze na analityce, predykcji, 
danych. W tym przypadku koniecznym jest ba-
zowanie na wypracowanych informacjach, aby 
móc w jak najbardziej trafny sposób określić to, 
co dopiero się wydarzy, żeby można było podjąć 
racjonalne decyzje biznesowe. Zatem branże te 
mogą spożytkować dane zebrane za pomocą IoT 
w bardzo efektywny sposób. A z jakich rozwiązań 
z zakresu Internetu Rzeczy korzystają?

Oto kilka przykładów wykorzystania IoT w bran-
ży finansowej i ubezpieczeniowej:

- Social scoring – polega na ocenie zdolności 
kredytowej klienta na podstawie jego aktywności 

w social mediach. Nie jest to powszechna meto-
da, ale wraz z rozwojem IoT dane mogą okazać 
się na tyle dokładne, że ten model oceny stanie 
się trzonem rzetelnej weryfikacji potencjalnego 
pożyczkobiorcy. Zwłaszcza, gdy nie będzie jeszcze 
posiadał historii kredytowej;

- Inteligentne samochody – czyli nie tylko bran-
ża transportu, ale na danych z pojazdów może 
skorzystać również sektor ubezpieczeń. Dzięki 
temu, że samochód będzie wyposażony w czujniki 
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monitorujące styl jazdy kierowcy, ubezpieczyciel 
będzie posiadał dane mogące realnie wpływać 
na wysokość składki ubezpieczeniowej;

- Inteligentne domy – dzięki informacjom z czuj-
ników zamontowanych w mieszkaniach i domach, 
ubezpieczyciel będzie mógł analizować rzeczywi-
ste ryzyko zagrożenia np. pożarem i odpowiednio 
dostosować wysokość składki i wysokość całej 
polisy.

Miasta i budynki

Nie trudno sobie wyobrazić sytuację, w której 
światła w miastach włączają się nie o określonej 
porze, a wyłączają się w momencie, w którym 
występuje odpowiednio niska ilość światła. Gene-
rowałoby to znacznie mniejsze koszty, ponieważ 
światła nie włączałyby się, gdy słońce jeszcze nie 
zaszło, natomiast w przypadku deszczowej pogo-
dy, włączałyby się szybciej, dzięki czemu zmniej-
szyłoby się ryzyko wypadków ze względu na słabą 
widoczność. To jeden z przykładów wykorzystania 
Internetu Rzeczy już nie jako odpowiedzi na po-
trzeby osoby czy firmy, ale całych społeczności. 

A co jeśli mamy w domu salon z oknami skiero-
wanymi w stronę zachodu, a chcielibyśmy mieć 
tam światło słoneczne przez cały dzień? Takie 
rozwiązanie już powstało. Jest to obrotowy dom, 
którego ruchem kieruje światłoczuły czujnik. A to 
tylko jedno z licznych rozwiązań, z jakich korzysta 
budownictwo.

Przykłady wdrożonych ulepszeń opartych o kon-
cepcję Internetu Rzeczy:

- Los Angeles – miasto, stosując sensory monito-
rujące ruch na drogach, zautomatyzowało zarzą-
dzanie sygnalizacją świetlną. Korki zmalały w ten 
sposób o około 16 proc.;

- Songdo – koreańskie smart-city, czyli rozciąga-
jące się na setkach hektarów inteligentne miasto 
zaprojektowane i zbudowane od podstaw. W ko-
reańskim supermieście zastosowano np. inteli-
gentny system zarządzania wodą, a nawet czujniki 
w rejestracjach samochodów, które będą wyłą-
czały światła drogowe, jeśli nie wykryją innych 
pojazdów, uczestniczących w ruchu;

- Car sharing - systemy współdzielenia pojazdów 
za pomocą aplikacji mobilnej umożliwiają wypo-
życzenie na krótki okres samochodu na obszarze 
miasta. Rozwiązania tego typu rozwiązują m.in. 
problemy dojazdu w obszary słabo skomuniko-
wane czy też problem „ostatniej mili” (dotarcie 
z przystanku do oddalonego od niego celu). Dzięki 
temu można znacząco obniżyć skutki problemu 
małej ilości miejsca w miastach oraz zwiększyć 
elastyczność transportu publicznego.

Przemysł

Przemysł to sektor szczególnie zorientowany 
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na optymalizację procesów przy wykorzystaniu 
technologii. Składa się na to kilka czynników: wy-
sokie koszty awarii i przestojów, duże wolumeny 
i wysokie koszty oraz okresy amortyzacji parków 
maszynowych. Nic więc dziwnego, że w tym 
segmencie często pada pytanie: jak coś ulepszyć? 
Coraz częściej odpowiedzią na nie jest właśnie 
Internet Rzeczy. 

Transformacja przemysłu, z dawnych metod 
wytwórczych, dziś nieopłacalnych do dzisiejszej, 
zoptymalizowanej wersji jest tak dużym postę-
pem, że obecnie mówi się o tzw. Przemyśle 4.0, 
które to stwierdzenie odwzorowuje ogrom zmian, 
jakie ostatnimi czasy przeszedł ten sektor. IoT jest 
jednym z fundamentów tej koncepcji.

Poprzez popyt na tym rynku, powstało wiele firm 
specjalizujących się w dostarczaniu rozwiązań 
z zakresu Internetu Rzeczy właśnie na rzecz prze-
mysłu. Takie rozwiązania noszą nazwę Industrial 
Internet of Things (IIoT).

Przykłady zastosowań IoT w przemyśle:

- Monitoring procesów – stałe, nieprzerwane mo-
nitorowanie procesów pozwala w bardzo krótkim 
czasie reagować na pojawiające się problemy;

- Zbieranie danych – magazynowanie danych, 
dotyczących procesów produkcji jest konieczne do 
ich dalszego wykorzystania;

- Przetwarzanie informacji – IoT może wspomóc 
docelowo zakład produkcyjny w podejmowaniu 
decyzji dotyczących optymalizacji procesów pro-
dukcji.

Podsumowanie

Internet Rzeczy jest koncepcją, która, mimo 
oczywistych wad związanych z bezpieczeństwem, 
jest bardzo chętnie wykorzystywana przez wie-
le branż. Świadczy to przede wszystkim o jego 
niezastąpionym znaczeniu dla przedsiębiorstw, 
a także, jak pilną koniecznością jest polepszenie 
bezpieczeństwa tej technologii, na której firmy 
z tak wielu branż zamierzają oprzeć swoją działal-
ność.
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1. Kurs bitcoina poszybował 
ostatnio dość mocno w górę 
i po raz pierwszy w tym roku 
przebił poziom 12 tys. dolarów. 
Jakie są tego powody? Czy jest 
to reakcja na zapowiedź obni-
żenia stóp procentowych przez 
FED?

Wydaje się, że powrót zainteresowania bitcoinem 
to efekt przede wszystkim coraz szerszej adopcji 
technologii blockchain. Jest ona stosowana przez 
coraz więcej korporacji, testowana przez rządy, 
czy środowiska akademickie. W tej sytuacji wy-
syłany jest sygnał - to co przyniósł bitcoin ma 
potencjał, a zatem może warto zainteresować się 
także samym bitcoinem jako inwestycją? Wiele 
osób ponownie zaczyna wierzyć, że bitcoin nie był 
jedynie zjawiskiem przejściowym, chwilową modą. 
Pewne tendencje globalne również pomagają 
cenom - tracący na wartości juan wraz z ogra-
niczeniami przepływu kapitału z Chin, spadające 
stopy procentowe, czy ostatnio taniejący dolar 

- to wszystko mogą być powody wspomagające. 
Zasadnicze znaczenie ma walidacja bitcoina jako 
pierwowzoru dla technologii blockchain.

2. Jak ocenia Pan pomysł wypusz-
czenia przez Facebooka krypto-
waluty Libra? Jakie mogą być tego 
konsekwencje?

Libra to bardzo ciekawy i jednocześnie kontrower-
syjny pomysł. Facebook ma gigantyczny globalny 
zasięg i nic dziwnego, że szuka sposobów na jego 
spieniężenie. Nie sądzę, aby libra była typową 
kryptowalutą i alternatywą dla bitcoina - jego 
zwolennicy zawsze uznają, że to nie rozproszona 
sieć, a Facebook będzie sprawować kontrolę nad 
całością operacji. Libra może być jednak rewolucją 
w sferze globalnych mikropłatności i tu niesamo-
wicie interesujące jest to, jak potraktują to regula-
torzy.

3. Który wykres obserwuje Pan 
obecnie z największym zaciekawie-
niem? 

Globalna gospodarka łapie zadyszkę, a napięcia 
geopolityczne nie pomagają. W tej sytuacji raz 
jeszcze ciężar pobudzania wzrostu spada na banki 
centralne. Dodatkowo prawdopodobnie kończy się 
era mocnego dolara - to sprawia, że na wartości 
zaczynają zyskiwać kruszce. Ciekawie wygląda 
srebro, które dopiero zaczyna odbijać od dołków. 

4. Czy spadki na amerykańskich 
giełdach mogą już teraz realnie 
wpłynąć na pogorszenie sytuacji 
gospodarczej w Polsce? Jaka jest 
skala powiązań?

Na ten moment na Wall Street notujemy histo-
ryczne szczyty, mimo że globalna gospodarka jest 
w najgorszym stanie od kilku lat. Przypomina to 
trochę rok 2007 kiedy rynki ignorowały funda-
menty w nadziei na zbawienny wpływ niższych 
stóp procentowych. Jeśli sytuacja w światowym 

5 PYTAŃ DO...
ODPOWIADA

dr Przemysław Kwiecień 
- Główny ekonomista X-Trade Brokers
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„
Sposób, w jaki technologia zmienia nasze życie 
jest niesamowity i dotyczy to także inwestowania.

handlu nie poprawi się, 
wpłynie to negatywnie 
na wzrost w Polsce, 
choć przez pewien czas 
będzie maskowane 
ekspansją fiskalną 
(13 emerytura oraz 
rozszerzenie pro-
gramu 500+ spra-
wią, że wzrost PKB 
w całym roku zapewne 
znów zbliży się do 5%, 
efekty tej stymulacji 
jednak w przyszłym 
roku będą słabnąć).
 

5. Czy, Pana 
zdaniem, technologia, w szczegól-
ności sztuczna inteligencja, może 
zrewolucjonizować sposoby inwe-
stowania? 

Sposób, w jaki technologia zmienia nasze życie 
jest niesamowity i dotyczy to także inwestowa-
nia, zarówno możliwości inwestycyjnych, sposo-
bu podejmowania decyzji, jak i samego procesu 
inwestycyjnego. Postęp technologiczny pozwala 
na efektywne korzystanie z coraz większej ilości 
informacji i danych. Część decyzji już dziś podej-

mują algorytmy, inwestorzy mogą wspierać się 
analizami opartymi o ogromne ilości danych. Dla 
inwestorów detalicznych postęp oznacza stałe 
poszerzanie się palety dostępnych inwestycji 
i spadek kosztów transakcyjnych, a to powinno 
poprawiać zyskowność. Wreszcie, gdy składałem 
moje pierwsze zlecenia ponad 20 lat temu, mu-
siałem fizycznie udać się do POKu biura makler-
skiego. Dziś niemal wszystkie operacje można 
przeprowadzić za pomocą aplikacji mobilnej, takiej 
jak choćby xStation Mobile.
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Kierunek, jaki należy nadać digitalizacji to 
tworzenie cyfrowych rozwiązań dla pro-
blematycznych dziś kwestii. Ważne, by 
bacznie przyglądać się, które elementy 

działalności gospodarczej i administracji publicz-
nej nie nadążają za postępem i zastanowić się, jak 
cyfryzacja i e-usługi mogą im pomóc. Cyfryzacja 
gospodarki powinna ułatwiać, usprawniać i ujed-
nolicać, a nie komplikować. Papier musi zacząć 
być zastępowany danymi cyfrowymi tam, gdzie 
przyniesie to pożytek obywatelom. I tak działa 

wiele wdrażanych w Polsce projektów takich, jak 
portal podatkowy  Jednolity Plik Kontrolny w VAT. 
Cyfryzacja czeka też wkrótce kasy fiskalne.

Koniec papierologi w biznesie

Do realiów cyfrowych przeniesiona została moż-
liwość startu jednoosobowej działalności gospo-
darczej za pomocą usług CIDG. Cyfryzacja pierw-
szych kroków na rynku jest nie bez znaczenia dla 
gospodarki, szczególnie że nadal w społeczeń-

PAPERLESS, CZYLI CYFROWY POMYSŁ 
NA GOSPODARKĘ

MICHAŁ KANOWNIK

Bez wychodzenia z domu i gotówki w portfelu robimy zakupy, cyfrowo nawigujemy w podróży, komu-
nikujemy się i organizujemy swoje finanse, a czytelnictwo już od dawna nie musi wiązać się 
z przerzucaniem papierowych stron. Naturalnym przedłużeniem tych i wielu innych zmian związa-
nych z cyfryzacją, zachodzących na poziomie jednostek, wydaje się przejście w świat cyfrowy ele-
mentów funkcjonowania przedsiębiorstw i aparatu administracji publicznej. Jakie zmiany spod znaku 
e-państwa Polska już zaadaptowała i jak powinien przebiegać proces cyfryzacji gospodarki oraz życia 
publicznego w kraju?
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stwie pokutuje przekonanie o biurokratycznym 
piekle związanym z zakładaniem firmy. Być może 
efektem dalszej cyfryzacji i upowszechnienia 
tego procesu, będzie wzrost aktywności wśród 
młodych przedsiębiorczych osób, które unikały 
dotychczas batalii z „papierologią”? Digitaliza-
cja dotyczy też oczywiście przedsiębiorców już 
aktywnych. Odpowiedzią na dynamiczny rozwój 
rynku i krokiem w kierunku cyfryzacji biznesu jest 
idea paperless w biznesie. Ta zakłada porzucenie 
papieru w całym procesie działalności gospodar-
czej bez utraty mocy prawnej idącej za kla-
syczną formą dokumentów. Papier 
bowiem nie jest w stanie dotrzymać 
tempa rozwoju kooperacji pomię-
dzy przedsiębiorstwami, a postę-
pująca cyfryzacja wymusza elimi-
nację papieru w obrocie prawnym. 
Rodzi się zatem potrzeba roz-
wiązań dających bezpieczeństwo 
i budzących zaufanie, do których 
przyzwyczaił nas papier, lecz opar-
tych o dane cyfrowe. Takimi narzę-
dziami są kwalifikowany podpis 
elektroniczny, pieczęć 
elektroniczna, służąca 
podmiotom prawnym, 

firmom czy urzędom przy tworzeniu dokumen-
tów, faktur, potwierdzeń zawarcia transakcji, 
korespondencji, czy znacznik czasu znajdujący 
zastosowanie w zawieraniu umów, logach syste-
mowych IT i dokumentacji medycznej. Pozwalają 
one na przyspieszenie obiegu bezpiecznej i praw-
nie wartościowej korespondencji wymagającej 
podpisów z pominięciem przestarzałych, analogo-
wych metod, zawieranie umów, czy potwierdzanie 
wiarygodności dokumentów. Technologie takie 
gwarantują nie tylko bezpieczeństwo w kon-
taktach biznesowych, ale stanowią też istotny 
element relacji z konsumentem.

Idea paperless w służbie admini-
stracji i obywateli 

E-usługi to nie tylko narzędzia dla przedsiębior-
ców, lecz również realne ułatwienie dla większości 
obywateli i dla samej administracji publicznej. 
Najlepszym przykładem przystosowywania się 
Polaków do cyfrowych realiów, wypierających 
sterty papieru, jest rosnąca liczba podatników 
rozliczających się online. W 2019 roku 13 milio-
nów osób skorzystało z możliwości rozliczenia 
PIT przez internet – oznacza to wzrost o blisko 2 
miliony podatników względem poprzedniego roku. 
W poprzedzających latach odnotowano nie mniej 
imponujące skoki. W rękach obywateli jest też 
aplikacja mObywatel, która skupia w sobie moż-
liwości dowodu osobistego, legitymacji szkolnych 
lub studenckich, czy dowodu rejestracyjnego 
pojazdu. Cyfryzacja jest w państwie konieczna 
również ze względu na oczekiwania obywateli, 
którzy coraz bardziej cenią sobie mobilność i kom-
pleksowe rozwiązania dostępne w dowolnej chwili 
i miejscu. Na te potrzeby odpowiada możliwość 
uzyskania profilu zaufanego, który pozwala na za-
łatwianie spraw w Urzędach Stanu Cywilnego, 

NFZ, US, UP czy urzędach gminy bez wychodze-
nia z domu. W roku 2018 takich profili było 
już w Polsce 2,7 mln. Innym przykładem 
jest stosowane przez Pocztę Polską Elek-
troniczne Potwierdzenie Odbioru, które 
stanowi wygodną alternatywę dla papie-
rowej, tradycyjnej formy pokwitowania, 
wystawianego dla przesyłek poleconych 
i przesyłek firmowych poleconych. Polega 

ono na doręczeniu przesyłki na podstawie 
zapisu przesyłki w systemie teleinfor-

matycznym oraz złożeniu podpisu 
przez odbiorcę na urządzeniu 

mobilnym – tablecie.
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Ze wszystkich cyfrowych narzędzi dla przedsię-
biorców i obywateli wynika też gratka dla ad-
ministracji publicznej – ta cieszy się krótszymi 
kolejkami w urzędach, dokumentami spływający-
mi jednolitym strumieniem, łatwo dostępnymi da-
nymi do analiz. Cyfryzacja gospodarki urzędnikom 
państwowym i budżetowi sprzyjać będzie też po-
średnio. Płynna komunikacja między przedsiębior-
cami i sprawniejszy przepływ dokumentów dzięki 
technologiom paperless szybko mogą się przeło-
żyć na większą płynność finansową, czy mniejsze 
zatory płatnicze, a sprawnie działający biznes to 
mniej spraw trafiających na biurka urzędników. 
Większa przejrzystość i wzrost bezpieczeństwa 
w prowadzeniu kontaktów biznesowych wyni-
kające z nowych technologii cyfrowych powinny 
przełożyć się też na redukcję przestępstw gospo-
darczych i w efekcie zasilenie budżetu.

Ale i w świeci firm komercyjnych można odnaleźć 
również ciekawe projekty, gdzie następuje cyfry-
zacja procesu obsługi konsumenta. Np. usługa 
mobilnego odbioru mieszkań. Dzięki niej udaje 
się w Polsce znacznie uprościć procedury i zauto-
matyzować procesy związane z odbiorem loka-
lu. Kluczowe informacje dotyczące klienta, prac 
podwykonawców i stanu lokalu zagregowane są 
w jednym dedykowanym systemie CRM obsługi-

wanym z poziomu tabletów. Dzięki w pełni zauto-
matyzowanemu procesowi obiegu dokumentów 
między klientem, deweloperem a podwykonaw-
cami udaje się skrócić czas obsługi klienta nawet 
o 40 proc. Cała niezbędna dokumentacja przecho-
wywana jest w tablecie, a dane te są w razie po-
trzeby uzupełniane o wykonane na miejscu zdjęcia 
czy nagrania głosowe zgłoszonych usterek. 
Także operatorzy telekomunikacyjni poszukują 
sposobów, jak poprawić procesy obsługi klien-
ta, aby pozbyć się zbędnej sterty papierów. Dla 
przykładu jeden z nich wprowadził możliwość 
podpisania umowy w formie elektronicznej przy 
wykorzystaniu tabletu.

Konieczna edukacja w zakresie cy-
fryzacji

Aby jednak cała maszyneria cyfryzacji gospodar-
ki mogła ruszyć i przynosić korzyści, potrzebne 
jest sprawne i dotrzymujące tempa postępowi 
prawodawstwo. Ważne jest, by za wprowadza-
nymi rozwiązaniami i legislacją szła powszechna 
wiedza i świadomość na ich temat. Na niewiele 
zda się nam dowód osobisty w aplikacji mobilnej, 
jeśli o jego pełnej wartości, nie będą wiedzieć np. 
pracownicy w urzędzie pocztowym, do którego 
przyszliśmy odebrać awizo. Korzystanie z cyfro-
wych rozwiązań w biznesie nie będzie tak korzyst-
ne, jeśli nasi partnerzy nie będą wiedzieli o korzy-
ściach z nich płynących. 

Cyfryzacja ułatwia nam życie. Niewykluczone, 
że na dłuższą metę przyniesie ona nie tylko więk-
szy komfort pracy i kontaktów z administracją, ale 
też realny zysk dla przedsiębiorców płynący 
z optymalizacji działania, oszczędności czasu 
i pracy. Na procesie skorzysta państwo – dane są 
dziś bezcenne, więc technologie ułatwiające ich 
uzyskanie i analizę przełożą się na skuteczność 
aparatu administracji. Cyfryzacja w szerszej per-
spektywie powinna dążyć do uproszczeń i ujed-
noliceń, tak, aby współpraca między obywatelami 
a administracją stawała się prosta. Ważne, by 
w proces digitalizacji włączył się nie tylko usta-
wodawca i aparat państwowy, ale też przedsię-
biorcy, którzy technologie związane z e-usługami 
i e-państwem powinni wykorzystywać w swojej 
działalności i ofercie. W ten sposób powstanie 
dodatkowy kanał włączania w cyfryzację ich 
klientów - obywateli. Skoro przejście z papieru 
na dane cyfrowe może pomóc nam wszystkim, 
warto, byśmy wspólnie zaangażowali się w rozwój 
cyfrowej gospodarki.
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Praktycznie każdy dyrektor szkoły, 
nauczyciel, polityk czy samorządowiec 
twierdzi, że powinniśmy budować 
społeczeństwo cyfrowe, które potra-
fi funkcjonować w zmieniającym się 
świecie. Jednak fakty wskazują na to, 
że co innego deklaracje, a co innego re-
alizacja. Z jednej strony polskie szkol-
nictwo boryka się z niemałymi proble-
mami, a z drugiej nikt jeszcze nie był 
w stanie zaproponować kompleksowej 
wizji i planu kształcenia młodych oby-
wateli naszego kraju i przeciwdziała-
niu wykluczeniu cyfrowemu.

Praca dla idei

Wydarzenia ostatnich miesięcy wykazały najwięk-
szą słabość polskich szkół, jaką jest brak kadr. 
Brak kadr wynikający przede wszystkim z niskich 
zarobków nauczycieli, a także nieudanej i błędnej 
reformy edukacji przeprowadzanej w ostatnich 
latach. Przyczyn zapóźnienia w edukacji i braku 
spójnych programów nauczania oraz wizji kształ-
cenia oczywiście należy upatrywać się również 
we wcześniejszych zaniechaniach rządzących. 
I nie chodzi mi tutaj wyłącznie o wynagrodzenia 
nauczycieli samej tylko informatyki, a ogólnie 
nauczających nasze dzieci specjalistów różnych 
przedmiotów, którzy powinni mieć możliwość 
wykorzystywania na zajęciach najnowszych zdo-
byczy techniki. Gdy przyjrzymy się pensjom, które 
uzyskać może osoba o wykształceniu informa-
tycznym z pewnymi umiejętnościami do krzewie-
nia wiedzy pracując w szkole, w porównaniu do 
wynagrodzenia, jakie taka osoba może otrzymać 
w sektorze prywatnym dojdziemy do wniosku, 
że w szkołach pracują sami entuzjaści i idealiści 
albo nieudacznicy, którzy raczej nie znaleźliby 
miejsca w biznesie. Uczący nauczyciele często nie 
mają autorytetu wśród uczniów w przypadku, gdy 
sam nauczyciel odstaje od swoich podopiecznych 
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w zakresie umiejętności cyfrowych. Na pewno 
łatwiej uczniowi byłoby pracować z nauczycielem 
posiadającym konto na Instagramie i Facebooku, 
niż z osobą z przypadku – niech to będzie nauczy-
cielce chemii czy matematyki, która została zobli-
gowana przez swojego dyrektora do prowadzenia 
zajęć „z tych komputerów”.  Kolejna sprawa to 
ignorancja transformacji cyfrowej - nacisk w edu-
kacji kładzie się na „niezdefiniowaną” tożsamość 
historyczną i religię, nie zaś na wykształcenie 
umiejętności pozwalających funkcjonować na ryn-
ku pracy.

Wizja informatyki w szkole

Drugą istotną słabością jest brak wizji tego, czym 
właściwie powinna być informatyka w szkole. Bo 
wizja zazwyczaj opierała się na tym, że kompute-
ry w szkole są potrzebne, nie zaś, w jaki sposób 
z nich korzystać. Czy informatyka powinna być 
osobnym przedmiotem, gdzie uczniowie naby-
wają wiedzę i umiejętności, jak zdobyć pierwsze 
szlify w programowaniu? Niejeden z czytelników 
pomyśli – przecież nie każdy będzie programistą. 
Zgadza się, ale niezaprzeczalnym jest, że sztuka 
programowania uczy myślenia abstrakcyjne-
go i związków przyczynowo-skutkowych. Czy 
na lekcjach informatyki powinno uczyć się używa-
nia komputerów w codziennej pracy? Np. w jaki 
sposób wyszukiwać informacje w Internecie, 
w jaki sposób korzystać z edytora tekstu czy 
arkusza kalkulacyjnego? Tak, aby uniknąć sytuacji, 
w której absolwent wyższej uczelni dodaje war-
tości komórek Excela w kalkulatorze (nie… to nie 
dowcip, a fakt). Na pewno. Może warto, aby uczeń 
wiedział, w jaki sposób uniknąć zagrożeń cyberne-
tycznych, w jaki sposób chronić swoją tożsamość 
i dlaczego powinien to robić? 
Rozwiązania informatyczne mogą być wyko-
rzystywane na każdym przedmiocie, czy to jako 
sposób na ciekawe zaprezentowanie przekazywa-
nej tematyki czy też do przeprowadzania testów 
wśród uczniów, czy jako system e-learningowy 
w miejsce tradycyjnej tablicy i kredy. Rozwiązania 
edukacyjne powinny więc być używane na różnych 
przedmiotach, na biologii, chemii i geografii jako 
medium przekazywanej wiedzy czy możliwości 
sprawdzania wiedzy i umiejętności uczniów. 

Ciągle te pieniądze

Trzecią słabością jest brak funduszy na wyposaże-
nie szkół w sprzęt. Nierzadko w szkole najnowsze 
komputery mają po kilkanaście lat, a pochodzą 

one z pamiętnych przetargów MENiS w poprzed-
nim dziesięcioleciu. Sprzęt nie dość, że ma swoje 
lata, co przy pracy w dość mało bezpiecznym śro-
dowisku, jaką jest szkoła jest sytuacją skandalicz-
ną, to jeszcze bazuje na tradycyjnym podejściu – 
komputerów stacjonarnych z systemem Windows.
Przez kilka lat wyborczych forsowano pomysł 
„Cyfrowej Szkoły” czy to notebooka dla każdego 
ucznia, czy też organizacji indywidulanych prze-
targów na zakup wyposażenia informatycznego 
w szkołach. Z projektu „notebook dla każdego” nic 

nie wyszło, a pojedyncze przetargi spowodowały 
jeszcze większy chaos, bo każda szkoła złoży-
ła niezależne zamówienia skutkujące słabymi 
cenami zakupu i brakiem standaryzacji. Dodat-
kowo, w każdym projekcie myślano tylko o haśle 
„notebook dla każdego” a nikt nie zastanawiał 
się, w jaki sposób wykorzystać owego notebooka, 
którego ma każdy z uczniów. Skończyło się (jak to 
zazwyczaj bywa) na hasłach.

IT w szkolnej administracji
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Na pewno polska szkoła uległa transformacji 
w przypadku działów administracji, zastosowania 
dzienników elektronicznych i komunikacji na-
uczycieli z uczniami. Praktycznie w każdej szkole 
czy na uczelni wyższej funkcjonuje system do 
planowania planów lekcji, narzędzia do kontaktu 
z nauczycielami czy wychowawcami, z rodzicami 
i uczniami, czy też systemy elektronicznej reje-
stracji i obsługi uczniów i studentów. Skończyły 
się czasy papierowych dzienników, dopisywania 
ocen na przerwach w czasie przekazywania dzien-

nika czy też konieczności wizyt rodziców w szkole 
przy każdym niepowodzeniu ucznia. To duży plus 
dla rodziców i duże ułatwienie dla nauczycieli oraz 
szkolnej administracji. 

Dokąd zmierzasz szkoło?

Na to pytanie ciężko odpowiedzieć… Na tę chwilę 
jedyną odpowiedzią, jaka ciśnie się na usta jest 
„donikąd”. Nie ma środków na informatyzację 
szkół, zawód nauczycieli nie cieszy się popular-
nością, głównie za sprawą bardzo nierynkowego 

wynagradzania. Ale największą bolączką szkół 
publicznych jest to, że nie ma opracowanego 
spójnego, klarownego, długofalowego programu 
wdrożenia technik komputerowych do progra-
mów nauczania. Dodatkowo, nie ma programów 
nauczania, wizje zmieniają się przy każdej zmianie 
opcji politycznej w Polsce, zazwyczaj kończy się 
na obietnicach, a dalej polska szkoła nie jest przy-
gotowana do kształcenia uczniów w kompeten-
cjach cyfrowych. Co będzie dalej – okaże się. Póki 
co, wydaje mi się, że uczniowie zdani są zazwyczaj 
tylko na siebie, czasem w rozwoju w tym zakre-
sie wspierają ich rodzice lub, gdy mają szczęście, 
fascynacji – nauczyciele idealiści.

Tomasz Długosz, Prorektor ds. Rozwoju, Wyższa 
Szkoła Handlowa we Wrocławiu

„W XXI wiek weszliśmy z zaawansowanymi tech-
nologiami wspomagającymi wszystkie obszary 
naszego życia. Pojęcie cyfryzacji nie dziwi już 
nikogo. Dzisiaj nawet seniorzy bardzo sprawnie 
i świadomie odnajdują się w wykorzystywaniu 
nowych narzędzi. Dzieci praktycznie od urodzenia 
korzystają z nowinek technologicznych i z łatwo-
ścią przyswajają sobie umiejętność korzystania 
z nowych usług i urządzeń. Naturalną kontynu-
acją i konsekwencją zdobywanych od urodzenia 
umiejętności jest ich wykorzystanie w edukacji, 
począwszy już od tej przedszkolnej, a na szkol-
nictwie wyższym kończąc. W dobie cyfryzacji 
szkół i uczelni, rola IT w procesie edukacji jest nie 
do przecenienia. Sale wykładowe wyposażone 
w tablice interaktywne umożliwiają bezpośrednio 
po zajęciach dostęp do zapisów prowadzonych 
przez wykładowcę. Pracownie informatyczne 
pozwalają na zdobywanie umiejętności w posłu-
giwaniu się technikami z obszaru IT. Coraz bardziej 
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popularne stają się platformy e-learnignowe, któ-
re pozwalają na naukę w dogodnym dla studenta 
czasie i miejscu. Z punktu widzenia administracji, 
w placówkach edukacyjnych również nastąpił 
postęp, który ułatwia codzienną pracę i przekłada 
się na komfort obsługi ucznia, studenta, kandyda-
ta. Coraz powszechniejsze stają się elektroniczne 
dzienniki i plany lekcji, systemy elektronicznej 
rejestracji i obsługi studentów i wykładowców. 
Dzisiaj chyba trudno wyobrazić sobie uczelnię bez 
elektronicznego indeksu, a jeśli taka jeszcze funk-
cjonuje, to na pewno będzie zmuszona do dosto-
sowania się do obowiązujących standardów, albo 
zniknie z rynku. IT w edukacji, to nie tylko wygoda 
dla wszystkich, ale także konieczność dla tych, 
którzy chcą coś znaczyć na rynku edukacji.”

Agnieszka Wnuczak, Business Account Manager 
w Epson

 „Współczesna szkoła potrzebuje technologii 
wspomagających tak proces edukacji, jak i ad-
ministracyjną stronę funkcjonowania. Świetnym 
przykładem będą tu profesjonalne drukarki atra-
mentowe Epson z serii WorkForce Pro. Do nie-
dawna „prądożerne” i niezbyt ekologiczne „lase-
rówki” były uważane za idealne dla firm czy szkół. 
Seria Epson WorkForce przełamuje ten stereotyp, 
oferując tańsze, ekologiczne rozwiązanie… które 
dodatkowo gwarantuje znacznie lepszą jakość 
wydruków. 
Często zdarza się, że potrzeba przygotowania 
wydruku pojawia się również na bieżąco, podczas 
pracy z uczniami – na lekcji, kółku zainteresowań 
czy opracowaniu prezentacji. Sprawdzą się tu 
drukarki EcoTank, które są rozwiązaniem obniżają-
cym cenę druku materiałów (również grafik i zdjęć 

w jakości fotograficznej), przy zapewnieniu wyjąt-
kowo łatwej i wygodnej eksploatacji.
Z myślą o edukacji powstała seria projekto-
rów interaktywnych, które pozwalają nie tylko 
na wyświetlanie obrazu, ale też modyfikowanie go 
dotykowo w czasie rzeczywistym i zapisywanie 
zmian do pliku.”

Szymon Łuska, B2B Account Manager, OPTOMA 
Poland

 „W dzisiejszych czasach na każdym kroku mo-
żemy spotkać nowoczesne technologie, każda 
branża zna to bardzo dobrze i, aby nie być w tyle, 
zmienia się pod ich wpływem. To samo dotyczy 
Polskich Szkół, które muszą rozwijać się w kierun-
ku nowych technologii, aby nauczać dzieci i mło-
dzież w tym obszarze tak, aby zdobyte umiejętno-
ści mogli wykorzystać na rynku pracy.  I tu właśnie 
pojawia się problem w programie nauczania, który 
często nie uczy umiejętności, które można wyko-
rzystać na rynku pracy. Co więcej, często nie robią 
tego również szkoły bardzo dobrze wyposażone 
w nowoczesne technologie, czego powodem jest 
ogromne zapotrzebowanie na specjalistów IT 
w całej Europie. Co prawda, w ostatnim czasie 
realizowane są różne programy rządowe, które 
mają unowocześnić Polskie Szkoły, często jednak 
wymogiem w takich programach jest posiada-
nie dostępu do internetu na poziomie minimum 
30mb/s, co w dzisiejszych czasach nie powinno 
być problemem, a dla wielu szkół jednak jest – 
szacuje się że około 40 proc. szkół posiada łącze 
do 10mb/s. Dodatkowo, dochodzi kwestia uży-
wania przez nauczycieli nowych technologii, mimo 
wyposażenia sali lekcyjnej np. w projektory czy 
monitory interaktywne Optoma oraz przeszkole-
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nia ich z tych rozwiązań są one wykorzystywane 
w bardzo niskim stopniu lub wcale.”

Dariusz Stachecki, Dyrektor Szkoły Podstawowej 
nr 3 im. Feliksa Szołdrskiego w Nowym Tomyślu

„Problemem w stosowaniu rozwiązań IT w pol-
skiej szkole jest brak kompleksowego podejścia do 
kwestii informatyzacji, a tym samym do systemo-
wego, mądrego i przemyślanego wykorzystania 
technologii i narzędzi informatycznych. Rządowe 
i regionalne programy najczęściej nie są odpowie-
dzią na potrzeby szkół. Potrzebujemy w szkole 
stabilnych i kompleksowych rozwiązań, łatwych 
w administracji, niezawodnych, zapewniających 
komfort nauczycielowi, by ten mógł na lekcji 
zrealizować swoje cele bez troski o to, czy tech-
nologia, której użyje będzie działać poprawnie. 
Ważne jest, aby przy zakupie sprzętu kierować 
się jego przeznaczeniem. Szkoła to profesjonalna 
instytucja i potrzebuje profesjonalnych rozwiązań. 
Te, które przeznaczone są na rynek konsumencki 
najczęściej nie sprawdzają się w zastosowaniach 
edukacyjnych.
Nie wystarczy również realizacja programów te-

lekomunikacyjnych polegających na dostarczeniu 
szkołom dostępu do Internetu. Ważne jest dostar-
czanie wysokiej jakości usług edukacyjnych i stały 
rozwój kompetencji nauczycieli, by moc z nich 
kompleksowo i efektywnie korzystać.”

Rafal Szarzyński, Country Sales and Marketing 
Manager, Sharp

 „Podstawowym problemem polskich szkół 
i uczelni w stosowaniu rozwiązań IT jest brak 
prawidłowego przygotowania środowisk nauczy-
cielskich. W swoich działaniach zajmujemy się nie 
tylko wdrożeniami rozwiązań IT w edukacji, ale 
przede wszystkim prawidłową ścieżką edukacji 
kadry nauczycielskiej i wykładowców – tak, aby 
potrafili optymalnie wykorzystywać możliwości 
dostarczonego środowiska. Jestem przekonany 
o tym, że dobrze przygotowany pedagog, widzą-
cy szanse na zmianę jakości nauczania poprzez 
zastosowanie nowoczesnych rozwiązań, będzie 
potrafił poprowadzić zajęcia tak, aby maksymalnie 
wykorzystać wszystkie zalety, jakie dają zaimple-
mentowane rozwiązania.”
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Placówki edukacyjne coraz śmielej 
inwestują w nowe technologie, które 
w znacznym stopniu usprawniają pro-
ces edukacji oraz ich funkcjonowanie. 

Zdaniem nauczycieli, 
uczniowie potrzebują 
nowych bodźców, dla-
tego tradycyjna tabli-
ca w zestawie z kredą 
powoli odchodzą 
w zapomnienie, a ich 
miejsce sukcesywnie 
zajmowane jest przez 
nowoczesne urządze-
nia do wyświetlania 
multimedialnych 
materiałów. Nie 
należy także zapomi-
nać, że transformacja 
szkół w nowoczesne 
instytucje dotyczy 
również zaplecza biu-
rowego, z sekretaria-
tem na czele. W tym 

kontekście dziwić nie może zapotrzebowanie 
na wydajne urządzenia wielofunkcyjne do 
druku, które oferują jednocześnie niezawod-
ność, niski koszt wydruku oraz funkcje do 

zarządzania obiegiem 
dokumentów w or-
ganizacji – wszystkie 
te potrzeby realizują 
urządzenia z logo 
Epson. 

Rynek już zdecydował 

Niewątpliwie najmoc-
niejszym bodźcem, 
który zainicjował 
digitalizację szkół jest 
program rządowy 
Aktywna Tablica. Po-
zwala on na uzyskanie 
funduszy na doposa-
żenia klas w najno-
wocześniejsze urzą-
dzenia. Jak pokazują 

EPSON: PROSTY PRZEPIS 
NA NOWOCZESNĄ SZKOŁĘ 
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dane ze sprzedaży, aż 40 proc. zakupionych 
w ramach programu projektorów krótkiego 
rzutu stanowi sprzęt z logo Epson, co prze-
kłada się na ponad 68 tys. doposażonych klas. 
Dlaczego jednak dyrekcje nie sięgają po inne 
rozwiązania?  Na rynku przecież w porów-
nywalnych cenach dostępne są urządzenia 
takie jak wieloformatowe ekrany dotykowe. 
Odpowiedź jest prosta: nie oferują one takich 
możliwości, jakie daje nowoczesna projekcja. 

Monitory i TV na… przegranej pozycji 

Zasadniczą wadą monitorów jest brak duże-
go i skalowanego obrazu – najpopularniejsze 
są konstrukcje o przekątnych do 70 cali, co 
zwykle jest niewystarczającym rozmiarem 
w przypadku standardowych klas lekcyjnych. 
Udokumentowane to zostało badaniami prze-
prowadzonymi w szkołach, z których wynika, 
że w przypadku zastosowania 70-calowego 
ekranu aż 58 proc. uczestników lekcji nie było 
w stanie wygodnie odczytać całej treści. Pro-
blem są także matryce, które, odbijając świa-
tło, uniemożliwiają tym samym komfortowy 
obiór materiałów w słoneczny dzień. Wy-
bierając urządzenie do klas, należy kierować 
się także względami bezpieczeństwa. W tym 
kontekście ciężki monitor, którego waga może 
wynosić nawet 50 kg, przy ewentualnym 
trąceniu stanowić może realne zagrożenie 
dla zdrowia ucznia. Inny czynnik, o którym się 
często zapomina to emitowane przez matryce 
niebieskie światło, które powoduje rozdraż-
nienie i bezsenność.   

3LCD: wyraźnie i kolorowo 

Kluczową przewagą projektorów nad kon-
kurencyjnymi rozwiązaniami dla szkół jest 
wielki i skalowalny obraz -  można go dowol-
nie regulować aż do rozmiaru 100 cali, przez 
co uczniowie siedzący w tylnych rzędach nie 
będą mieli problemów z komfortowym odczy-
taniem treści. Nie mniej istotna od wielkości 
jest także jasność, która np. w przypadku 
modelu EB-536Wi wynosi 3400 lumenów. Co 
więcej, wszystkie projektory Epson wyposa-
żone są w technologię 3LCD, która zapewnia 
jednakowe natężenie światła białego i barw-
nego (CLO). Efekt jest taki, że wyświetlane 
materiały, w przeciwieństwie do konkurencyj-
nego układu optycznego DLP, charakteryzują 
się żywymi, nasyconymi barwami, a samą 
projekcję można przeprowadzić bez przeszkód 
w ciągu dnia, nawet w nasłonecznionym po-
mieszczeniu. 

Edukacyjna immersja 

Materiały dydaktyczne coraz częściej two-
rzone są z myślą o pełnej interaktywności, 
wypierając tym samym tradycyjny sposób 
przekazywania wiedzy w postaci wykładu. 
Stąd projektory Epson, by jak najskuteczniej 
„uczyć”, wyposażone są w liczne funkcje, które 
umożliwiają prowadzenie angażujących lekcji. 
Przykładowo, model EB-696Ui, który obecnie 
wyznacza standardy w dziedzinie edukacji,  
pozwala m.in. na dodawanie w czasie rze-
czywistym notatek do prezentacji, pisanie, 

rysowanie czy odpowiadanie 
na pytania bezpośrednio 
na ekranie. Dzieje się to 
z użyciem dołączanych 

pisaków lub wręcz... 
palców, który-
mi operuje się 
na wyświetlanych 
treściach. Dzięki 
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bezprzewodowej łączności zajęcia można tak-
że prowadzić z wykorzystaniem kilku smart-
fonów czy tabletów jednocześnie, co świetnie 
się sprawdza szczególnie w przypadku szyb-
kich kartkówek i quizów. 

Atramentu: triumfalny powrót do szkół! 

Mimo, że niektórzy już jakiś czas temu ogło-
sili śmierć druku, paradoksalnie okazuje się, 
że właśnie teraz, w dobie cyfryzacji, w pla-
cówkach edukacyjnych niezbędne są wydajne 
drukarki. Dotyczy to zarówno sekretariatów, 
jak i klas lekcyjnych – w obu tych przypadkach 
zdecydowanie najlepszym rozwiązaniem jest 
druk atramentowy. Opatentowana prze firmę 
Epson technologia druku piezoelektryczne-
go w porównaniu z „laserem” oferuje dużo 
wyższą jakość, ekologię oraz niezawodność, 
zachowując przy tym możliwie najniższy koszt 
wydruku jednej strony. Co więcej, ze względu 
na brak bębnów czy grzałek, które wymagają 
częstych wymian, urządzenia z logo Epson są 
wyjątkowo tanie w utrzymaniu. 

Sekretariat 2.0 

By jak najlepiej wykonywać zadania związane 
z działalnością zaplecza biurowego, drukarki 

z serii WorkForce Pro do druku wykorzystu-
ją najnowszą generację tuszów DURABrite 
Ultra oraz DURABrite Pro, które gwarantują 
odporność na blaknięcie, ścieranie, wodę 
czy promieniowanie UV. Do sekretariatów 
szczególnie polecanym modelem jest RIPS 
WF-C579RDTWF, który zapewnia wydajne 
drukowanie do 50 tys. stron czarno-białych 
i 20 tys. stron kolorowych bez konieczności 
uzupełniania atramentu. Pomijając jego spe-
cyfikację techniczną, kluczowa jest również 
obecność zaawansowanego zestawu narzędzi 
do zarządzania obiegiem dokumentów oraz 
flotą, które pozwala na uniknięcie przestojów, 
automatyzację zadań oraz odpowiednie za-
bezpieczenie wrażliwych danych uczniów.

Wyposażamy klasy lekcyjne

Czy drukarka w klasie to dobry pomysł? Mało 
który nauczyciel zaprzeczy. Taki sprzęt moż-
na wykorzystać do błyskawicznego druko-
wania testów, sprawdzianów czy pomocy 
dydaktycznych. Do tych oraz wielu innych 
zdań  idealnie nadawać się będą drukarki 
z serii EcoTank takie jak L7160 oraz L3150. 
Są to urządzenia typu 3 w 1, czyli dodatkowo 
oferują szybkie kopiowanie, skanowanie oraz 
drukowanie dwustronne. Zapewniają także 
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intuicyjną obsługę, z kolei dzięki wbudowane-
mu modułowi Wi-Fi pozwalają na przesyłanie 
dokumentów do drukarki z urządzeń mobil-
nych, takich jak smartfony czy tablety. Warto 
również pamiętać, że edukacja nie kończy 
się na progu szkoły, a urządzenia dzięki np. 
umożliwiającej tworzenie kartek i kolorowa-
nek aplikacji Creative Print świetnie sprawdzą 

się także jako pomoc do nauki i zabawy w do-
mowych warunkach. 

Więcej informacji:
www.epson.pl/education
jakub.lapinski@epson.pl 
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SZKOLNE PRACOWNIE KOMPUTEROWE… 
INACZEJ?

Jeszcze do niedawna szkolna infrastruktura 
informatyczna mogła kojarzyć się z salą kom-
puterową pełną głośnych, buczących i wol-
no działających komputerów. Na szczęście, 

z pomocą przychodzi technologia, dzięki której ten 
obrazek odchodzi w niepamięć. Dyrektorzy szkół 
coraz częściej sięgają po nowe rozwiązania, które 
ułatwiają pracę nauczycielom, a uczniów bardziej 
zachęcają do nauki. Pozwalają też zaoszczędzić 

fundusze szkolne.

Jakie są potrzeby?

Jedną z największych bolączek w szkołach jest za-
rządzanie infrastrukturą. Dla wielu szkół, jednym 
z kluczowych aspektów jest ujednolicenie sprzętu, 
który znajduje się w placówce, a także skróce-
nie do minimum czasu, który należy poświęcić 
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na administrację siecią i urządzeniami, które w niej 
pracują. Istotna jest także kwestia kontroli nad 
poczynaniami uczniów podczas zajęć oraz to, by 
nauczyciel mógł w prosty sposób udostępniać 
uczniom zasoby, z którymi mają pracować. Wpro-
wadzanie nowych technologii, które pozwalają 
zaspokoić te potrzeby wpływa także na wzrost 
poziomu atrakcyjności nauczania. 

 „Od lat współpracujemy 
ze szkołami, bierzemy 
udział w wielu konfe-
rencjach, rozmawiamy 
z nauczycielami, dy-
rektorami, ekspertami 
w dziedzinie edukacji 
i wykorzystania tech-

nologii w kształceniu. Właśnie te doświadczenia 
spowodowały, że dopasowaliśmy swoją ofertę do 
potrzeb szkół i wprowadziliśmy do Polski vCloud-
Point – terminale, które z sukcesem wdrażamy 
w szkołach w całym kraju z pomocą partnerów 
biznesowych.” – mówi Tomasz Gołdyn, Dyrektor 
Handlowy w firmie ProData, będącej wyłącznym 
dystrybutorem marki vCloudPoint w Polsce. 

Jak im sprostać?

Ciekawym i zauważalnie rosnącym trendem 
okazuje się technologia terminalowa, która wy-
korzystuje wirtualizację pulpitów. Jak to działa? 
Terminal jest małym urządzeniem, które łączy 
stanowisko ucznia z serwerem. W ten sposób do 
jednego serwera można podłączyć kilkadziesiąt 
stanowisk wraz z monitorami i klawiaturami. 
Działają one niezależnie od siebie i korzystają 
z zasobów serwera na zasadzie współdzielenia. 
Użytkownik pracuje tak samo, jak przy tradycyj-
nym komputerze, ale zamiast niego na biurku 
ma jedynie monitor, mysz i klawiaturę. Niewielki 
terminal wisi z tyłu monitora, w ogóle nie zajmu-
jąc miejsca na stanowisku ucznia. Dane przetwa-
rzane są na serwerze. Dzięki temu infrastruktura 
jest jednolita, systemem zarządzamy z jednego 
miejsca, nauczyciel ma pełną kontrolę nad poczy-
naniami uczniów w czasie rzeczywistym, a samo 
nauczanie jest dla ucznia ciekawsze, bardziej 
angażujące, interaktywne. 

Mały terminal – duże korzyści

Zastosowanie terminali niesie za sobą szereg 
korzyści: finansowe – tańszy zakup, tańsza mo-
dernizacja, tańsze utrzymanie sprzętu, mniejsze 
zużycie prądu (cała pracownia może zużywać je-
dynie 1/3 energii pobieranej przez jeden komputer 
stacjonarny); administracyjne – całym systemem 
zarządzamy z jednego miejsca, czas potrzebny 
na nadzorowanie pracownią jest znacznie krótszy 
niż w przypadku tradycyjnych, komputerowych 
pracowni, wszelkie instalacje, aktualizacje doko-
nywane są na jednym serwerze, nie na każdym 
stanowisku osobno; bezpieczeństwo – dane 
przechowywane są na serwerze, więc chronimy 
przed kradzieżą i wyciekiem danych jeden kompu-
ter, a nie kilkadziesiąt. Jeśli ktoś nawet ukradnie ze 
szkoły terminal – nie wyniesie żadnych danych. 

Możliwość rozbudowy

Warto zaznaczyć, że pracownia terminalowa to 
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nie tylko rozwiązanie dedykowane do szkolnej 
pracowni komputerowej, w której prowadzone są 
zajęcia informatyki. Jest to platforma, którą można 
łączyć z wieloma elementami – zewnętrznym 
oprogramowaniem do nauki, np. biologii, chemii, 
fizyki, a także historii, wiedzy o społeczeństwie 
czy języków obcych. W sali terminalowej można 
prowadzić zajęcia z dowolnej dziedziny, także przy 
wykorzystaniu robotów edukacyjnych czy druka-
rek 3D.

Różnorodne zastosowanie

Coraz więcej szkół decyduje się na wdrożenie 
terminali również poza salą lekcyjną. Przykładem 
może być Szkoła Podstawowa nr 3 w Nowym 
Tomyślu, która wykorzystuje terminale w swojej 
pracowni, ale także w szkolnej bibliotece, gdzie 
dostępnych dla uczniów jest 8 stanowisk. Ucznio-
wie mogą więc po zajęciach udać się do biblioteki 
i kontynuować pracę, którą wykonywali podczas 
lekcji lub przygotować się do kolejnych zajęć. 

„Instalacja pracowni ter-
minalowej to był strzał 
w dziesiątkę. Rewelacyj-
ne rozwiązanie wprost 
stworzone dla szkół. 
Wyobraźcie sobie pra-
cownię komputerową, 
w której panuje cisza jak 
w bibliotece, stanowiska 

uczniów są gotowe do pracy w ułamku sekun-
dy, strony internetowe i aplikacje otwierają się 
błyskawicznie, a filmy w rozdzielczości FullHD wy-
świetlają się płynnie na wszystkich stanowiskach 
jednocześnie. Wcześniej mieliśmy zastosowane 
terminale w bibliotece, więc wiedziałem, że to 
rozwiązanie sprawdzi się też w pracowni, ale efekt 
przeszedł moje najśmielsze oczekiwania.” – mówi 
Dariusz Stachecki, Dyrektor Szkoły Podstawowej 
nr 3 im. Feliksa Szołdrskiego w Nowym Tomyślu.

Kolejnym przykładem jest Zespół Szkół Technicz-
nych w Radomiu. Ta szkoła od lat stawia na wdra-
żanie nowych technologii i pokazywanie ich swoim 
uczniom. Jakiś czas temu wdrożyła terminale 
i stopniowo powiększa ich ilość. W tej chwili 
stanowiska terminalowe są dostępne (poza pra-
cownią komputerową) w pokoju nauczycielskim, 
w salach lekcyjnych, gdzie służą nauczycielom do 
dostępu do dziennika elektronicznego i prowa-
dzenia zajęć, a także w pracowni Odnawialnych 
Źródeł Energii. 

„Dzięki wdrożeniu 
terminali udało nam 
się zmniejszyć roczne 
zużycie prądu w skali 
całej szkoły, a prowa-
dzenie zajęć w pracowni 
terminalowej jest kom-
fortowe dla nauczyciela, 
ponieważ te niewielkich 

rozmiarów urządzenia nie wydzielają ciepła ani 
hałasu. Wpływa to także na ergonomię pracy 
naszych uczniów, co jest dla nas bardzo cenne.” 
– mówi Artur Rudnicki, Wicedyrektor w Zespole 
Szkół Technicznych im. Tadeusza Kościuszki w Ra-
domiu.

Więcej o w/w wdrożeniach i o rozwiązaniach vClo-
udPoint:

https://vcloudpoint.pl/work/szkola-podstawowa-
-nr-3-im-feliksa-szoldrskiego-nowym-tomyslu/

https://vcloudpoint.pl/work/zespol-szkol-tech-
nicznych-im-tadeusza-kosciuszki-radomiu-mi-
crosoft-showcase-school/

https://vcloudpoint.pl/
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https://vcloudpoint.pl/work/zespol-szkol-technicznych-im-tadeusza-kosciuszki-radomiu-microsoft-showcase-school/
https://vcloudpoint.pl/
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W jaki sposób uczelnia może skutecznie 
i atrakcyjnie przekazywać informacje, 
zarówno dydaktyczne, jak i organiza-
cyjne? Rozwiązaniem jest profesjo-

nalny monitor dotykowy, wsparty niezawodnym 
softwarem.

– Aby sprostać potrzebom środowisk akademic-
kich i szkolnych, Sharp stworzył serię trwałych 
i łatwych w obsłudze profesjonalnych monitorów, 
zaprojektowanych z myślą o intensywnej pracy. 
Wyposażono je w multimedialne odtwarzacze 
USB, dzięki czemu nie ma potrzeby instala-
cji dodatkowego sprzętu lub oprogramowania, 
a wyświetlanie obrazów i filmów nigdy nie było 
prostsze. Dzięki znakomitej jakości dźwięku i ob-
razu oraz możliwości instalacji w różnych konfi-
guracjach, nasze monitory ustanawiają wysokie 
standardy dla sektora edukacji – mówi Maciej 
Materna, Product Manager Visual Solutions CEE.

Sharp posiada bogate portfolio monitorów. – 
Z naszych obserwacji wynika, że ok. 80 proc. pol-
skiego rynku kupuje rozwiązania najtańsze. Ale te 
budżetowe rozwiązania Sharp oferują wystarcza-
jąco dobrą jakość i możliwości zaspokojenia po-
trzeb większości klientów, zarówno edukacyjnych, 
jak i korporacyjnych – dodaje Maciej Materna. 
Wybór droższego rozwiązania to często kwestia 
prestiżu. Przy znakomitej większości zadań moni-
tory dotykowe (te z wyższych i te z niższych półek 
cenowych) będą sprawdzały się podobnie, a ich 
funkcjonalności będą zbliżone. Różnice w cenach 
uzależnione są przede wszystkim od wielkości 
matryc, zastosowanych technologii dotyku oraz 

dodatkowych technologii, typu wbudowany moduł 
komunikacji bezprzewodowej lub kamera (np. 
w najnowszym rozwiązaniu Sharp – Windows 
collaboration display).

Obecnie podstawowym urządzeniem, oferowa-
nym przez Sharp w programie „Aktywna tablica”, 
jest dotykowy monitor PN-65SC1, który będzie 
zastępowany stopniowo modelem HC1, dostęp-
nym w trzech rozmiarach (70, 75 i 85 cali).
Seria SC1 to monitory dotykowe, 65 cali, z doty-
kiem na podczerwień. To technologia podstawo-
wa, działająca bardzo sprawnie, sprawdzająca się 
bez zarzutu w szkołach oraz uczelniach. Monitory 
te posiadają slot na moduł mini OPS, czyli można 
podpiąć do nich mini-komputer albo moduł komu-
nikacji bezprzewodowej. 

Warto podkreślić, że do każdego monitora do-
tykowego Sharp,  niezależnie od modelu i ceny, 
użytkownik otrzymuje bezpłatny pakiet BIG PAD 
Software. To oprogramowanie, które niezwykle 
ułatwia i usprawnia pracę z monitorem dotyko-
wym, z pracą na dokumentach lub  wyświetlanym 
obrazie. – PEN Software to nasze autorskie opro-
gramowanie, z intuicyjnym interfejsem opartym 
na ikonach, które nie jest limitowane na ilość 
urządzeń. Wiemy od użytkowników, że to opro-
gramowanie bardzo fajnie się sprawdza w więk-
szości zastosowań edukacyjnych i korporacyjnych 
– podsumowuje Maciej Materna.

Więcej informacji: www.sharp.pl

EDUKACJA Z DOTYKIEM

https://brandsit.pl
https://www.optimised-university.eu/
https://www.optimised-university.eu/
https://www.sharp.pl/cps/rde/xchg/pl/hs.xsl/-/html/zarzadzanie-komunikacja.htm
https://www.sharp.pl/cps/rde/xchg/pl/
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OD WIZJONERA
DO MILIONERA
 - JAK ZAROBIŁEM 
PIERWSZY MILION
BĘDĄC NAJMŁODSZYM 
PREZESEM W BRANŻY

Obecnie branża IT nie jest 
w pełni sił i takie też zda-
nie ma większość osób 
zarządzających. Po drugiej 
stronie znajdują się oso-
by, które z entuzjazmem 
patrzą na swoje prężnie 
działające firmy. Należy 
do nich Sylwester Kuśnier-
czyk, CEO XTG S.A. 

ROZMAWIAŁ PRZEMYSŁAW KUCHARZEWSKI

Przemysław Kucharzewski: Masz tylko 29 lat, 
a 11 lat temu, mając lat 18 zaczynałeś swoją 
przygodę w biznesie, zaś w wieku 21 lat zarobi-
łeś 1 milion. Skąd pomysł na XTG?

Sylwester Kuśnierczyk: Spółka XTG S.A. powsta-
ła w wyniku zakładu z przyjacielem. Założyliśmy 
się, czy można w krótkim czasie, to znaczy w per-
spektywie 2-3 lat, zbudować organizację, która 
dostarczać będzie ogólnie rozumianą elektronikę 
kilku tysiącom klientów na całym świecie. Pewnie 
zastanawiasz się, skąd tak duża liczba? Generalnie 
ich dane są ogólnodostępne. W 2001 roku miałem 
pierwszy komputer, natomiast od 2005 roku sku-
piłem się na wykorzystywaniu go do wyszukiwa-
nia informacji w Internecie. Jeśli wiesz, jak stwo-
rzyć odpowiednie zapytanie dotyczące szukanych 
fraz, jesteś w stanie znaleźć informacje na prak-
tycznie każdy temat. Szukasz informacji na temat 
depresji – znajdziesz je, szukasz informacji doty-
czących metod rozwoju biznesu – również je znaj-
dziesz, jeśli szukasz informacji na temat swoich 
klientów – one też tam są. Dodatkowo, możesz 
sprawić, że znajdą Cię Twoi potencjalni klienci. 

Przez te kilka ostatnich lat, od powstania firmy 
w 2014 roku do dzisiaj, [przyp. red. to jest do roku 
2019] udało się stworzyć firmę, która osiągnęła 
450 mln złotych przychodów, sprzedając głównie 
smartfony i tablety praktycznie do każdego kraju 
na świecie. Przez kilka ostatnich lat mieliśmy 

https://brandsit.pl


58 LIPIEC 2019

BrandsIT.pl

wzrosty rzędu 100 proc. rok do roku. Co ciekawe, 
udało się nam to zrobić w czasie, gdy wszyscy 
dystrybutorzy tracą, w branży panuje panika i po-
płoch. Jest to wynik malejącej dostępności rynku 
i erozji marż.

A w jaki sposób udało Ci się osiągnąć tak nie-
prawdopodobne wyniki? Czym właściwie róż-
nicie się od innych specjalizowanych dystrybu-
torów, takich jak na przykład Komsa Polska czy 
TelForceOne, których siedziby są również we 
Wrocławiu?

Jesteśmy elastyczną firmą. My nie działamy jak 
korporacja, w której przez kilka miesięcy projekty 
wewnętrzne „trawią się” i nic z tego nie wynika. 
Nie jesteśmy typową firmą, gdzie działają wy-
łącznie procedury. My jesteśmy w stanie porozu-
mieć się z każdym klientem i wypracować sposób 
domknięcia transakcji, zabezpieczenia płatności 
czy uzgodnić warunki dostaw. Potrzebna jest do 
tego wola, a nie procedury. 

Nie zamykamy się w ograniczeniach bezpośred-
nich umów dystrybucyjnych z producentami 
smartfonów, ponieważ takie umowy ograniczają 
działanie firmy, takiej jak nasza. Umowy moc-
no zmniejszają możliwości sprzedaży i zakupu 
towaru – przykładowo, autoryzowany dystrybutor 
może zgodnie z umową sprzedawać określone 
produkty wyłącznie dla określonych klientów 
w określonym kraju, po określonych cenach, tylko 
dlatego, że zostały kupione u konkretnego produ-
centa, który dyktuje wszystkie te warunki. W dzi-
siejszym świecie nie ma ograniczeń dotyczących 
lokalizacji, komunikacji czy biznesu. My docieramy 
do klientów, do których niektórym dystrybuto-
rom nie chce się dotrzeć albo uważają dany rynek 
za nieatrakcyjny, a tak w rzeczywistości nie jest. 
Przykładowo, mamy klientów w takim kraju 
jak Polinezja Francuska czy na Wyspach Cooka 
w terytorium zależnym Nowej Zelandii.  Nie ma 
wielu firm, które upatrują szansy w inności. Nie 
ma dystrybutorów, którzy nie narzekają na pro-
mocje Samsunga czy Huaweia z okazji Czarnego 
Piątku z cenami niższymi o 20 proc. My na takich 
okazjach korzystamy i u nas promocja trwa cały 
rok. Ale, co ważne, biznes XTG jest naprawdę 
rentowny i wierz mi, że nie żyjemy z marży 1 proc. 
(bo raczej z takiej marży nie dałoby się utrzymać 
kilkudziesięcioosobowej organizacji).

Czy macie jakiś program partnerski? Dlaczego 
partnerzy handlowi współpracują z Wami?

Nie mamy typowego programu partnerskiego ani 
nie robimy typowych promocji, które dostępne są 
u typowych dystrybutorów. My opieramy swoje 
istnienie na realnym biznesie, nie zaś na wy-
dawaniu pieniędzy na niepotrzebne promocje. 
My dajemy naszym klientom przede wszystkim 
dostępność towaru, ponieważ większość autory-
zowanych dystrybutorów boryka się z problemami 
wynikającymi z reglamentacją magazynu, gdzie 
producent z góry określa, ile, jakich telefonów 
dany partner ma kupić…  To, na czym się skupia-

my to logistyka, finansowanie, usługi dodatkowe, 
takie jak kompletacja i marketing. Ze swoją ofertą 
docieramy do całego rynku B2B: do partnerów, 
sklepów, traderów, brokerów, sieci handlowych.

Jakie będą kolejne kroki w Waszym biznesie?

Mój drugi zakład jest całkiem świeży, sprzed paru 
miesięcy. Jest on odpowiedzią na pytanie, czy 
w podobnym czasie można zbudować organizację, 
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która ma oddziały w 220 krajach na całym świecie 
i trafić na listę 100 najbardziej rozpoznawalnych 
marek na świecie. Chcemy, żeby nasze logo, czer-
wone litery XTG, były podobnie rozpoznawalne 
na świecie jak logo MediaExpert w Polsce. Już 
w tej chwili nasze logo jest rozpoznawalne na wie-
lu rynkach, jak na przykład w Emiratach Arabskich.

Obecnie przebudowujemy nasz sklep B2B dla 
klientów biznesowych, a w budowie jest sklep 
B2C, dla konsumentów. Myślę, że już w sierpniu 

uruchomimy sklep B2B, w którym, oprócz na-
szego standardowego portfolio, czyli tabletów 
i telefonów, dostępne będzie szeroko rozumiane 
IT, jak i sprzęt RTV AGD. Mamy aspirację, żeby być 
lepszymi niż Amazon – zaczynamy od elektroniki, 
a chcemy rozszerzyć asortyment o towary, które 
cieszyć się będą zainteresowaniem klientów, takie 
jak kosmetyki czy książki. Mamy wizję, żeby nasze 
e-commerce były centrum zakupowym zarówno 
dla klientów biznesowych, jak i indywidualnych. 

Po tym, jak uruchomimy nasz sklep dla polskich 
odbiorców, usystematyzujemy procesy finansowe 
i logistyczne, chcemy wyjść za granice naszego 
kraju – najpierw do krajów sąsiednich, czyli Cze-
chy, Słowacja, Rosja, Niemcy, a następnie do ko-
lejnych krajów europejskich. Następnym krokiem 
będą huby – Miami, Nowy Jork, Hong Kong, Dubaj, 
Singapur, Shenzen. W tej chwili uruchamiamy biu-
ro w Dubaju i jeszcze w paru miejscach na świecie, 
bo wiemy, że biznes lokalny musi być organizo-
wany i prowadzony przez obywateli danego kraju. 

Wiemy, że handel jutra opierać się będzie wyłącz-
nie na e-commerce, zwłaszcza w asortymencie, 
w którym się specjalizujemy. 

Do niedawna rynek polski traktowaliśmy po ma-
coszemu – 99,9 proc. eksport - teraz chcemy się 
mocno skoncentrować lokalnie, ponieważ przez 
nasze nieszablonowe podejście do biznesu jeste-
śmy w stanie być numerem jeden wśród dostaw-
ców telefonów i tabletów.
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Podczas gdy mówiłeś o tym, że działacie global-
nie i oferujecie naprawdę atrakcyjne ceny, pierw-
szą rzeczą, jaka pojawiła się w mojej głowie to 
czerwona lampka i skojarzenie „karuzele VAT”….

Karuzele VATowe to jedna z największych pato-
logii XXI wieku. Prawda jest taka, że znikających 
płatników VAT było tysiące i brak nadzoru instytu-
cji finansowych w całej Unii Europejskiej, nie tylko 
w Polsce, spowodował wyparowanie miliardów 
Euro. Mówiąc wprost – nasze pieniądze, pieniądze 
firm, w których pracujemy, poszły do rąk mafij-
nych bossów. Szacuje się, że nadal z Polski wypły-
wa kilkanaście miliardów złotych rocznie z tego 
tytułu, ale fakt jest taki, że wypływało 50, a mówi 
się, że nawet i więcej.

Nasi klienci mogą być bezpieczni, ponieważ prak-
tycznie nigdy nie kupowaliśmy towaru z VATem. 
Przez ostatnie 4 lata przekroczyliśmy skumu-
lowany obrót 1,5 mld złotych i jedynie w 2014 
roku kupiliśmy w Polsce towar za około 300.000 
złotych. Spowodowało to kontrolę z Urzędu Skar-
bowego, która nic nie wykazała, ale była to dla nas 
lekcja tego, jak powinniśmy działać. W kolejnych 
latach mieliśmy jeszcze kilka kontroli krzyżowych. 
Jesteśmy krystalicznie czystą firmą, ponieważ 
kupujemy na 0 proc. VATu i sprzedajemy na 0 proc. 
VATu. Na zakończenie roku finansowego przecho-
dzimy audyt podatkowy prowadzony przez firmę 
z wielkiej czwórki, co jest wystarczającym dowo-
dem poprawności prowadzenia biznesu. 

Może na chwilę odejdźmy od biznesu, a skupmy 
się na technologii. Jak według Ciebie będzie wy-
glądał smartfon niedalekiej przyszłości?

To, co miało miejsce w ciągu ostatnich 20 lat jest 
niebywałe – to, w jaki sposób postęp technolo-
giczny zmienił świat i nasz sposób funkcjonowa-
nia w nim. Myślę, że smartfon przyszłości będzie 
cechował się przede wszystkim tym, że będzie 
miniaturowy – wielkości karty kredytowej i będzie 
zawierał w sobie jak najwięcej technologii uła-
twiającej nam życie, a nawet je ratujący. Spójrzmy 
na przykład na czujnik EKG zainstalowany w Apple 
Watch w wersji amerykańskiej, który może moni-
torować stan Twojego zdrowia i, analizując pewne 
dane, spowodować wezwanie karetki pogotowia 
uprzedzając sam zawał serca. Najpierw telefon 
komórkowy pozwalał na prowadzenie rozmów, 
potem pojawiły się SMSy, kalendarz, GPS, zdjęcia, 
komunikacja, Internet, teraz smartfon pozwala 
na dokonywanie płatności. Może smartfon przy-

szłości będzie w formie zegarka, może będą to 
okulary, a może będzie to implant łączący czło-
wieka z siecią. Osobiście marzę o rozwiązaniu, 
które pozwoliłoby na płynną komunikację w czasie 
rzeczywistym w różnych językach. 

Czy w czołówce producentów smartfonów będą 
przetasowania w najbliższych latach?

Jedyne, co jest pewne to to, że rynek jest nieprze-
widywalny – wojna gospodarcza USA i Chin oraz 
ostatnie posunięcia prezydenta Trumpa spowo-
dowały, że w ciągu paru dni Huawei z czołowej 
pozycji spadł na miejsce czwarte.  Na pewno to, 
co możemy zaobserwować to to, że zmienia się 
hegemonia na świecie. Już nie Stany Zjednoczo-
ne i już nie Europa są centrum innowacyjności. 
Wszystkie technologie przychodzą z Azji – z Chin, 
z Korei Południowej, Tajwanu czy Japonii. Myślę, 
że właśnie ta innowacyjność spowoduje zmianę 
sił na rynku smartfonów.
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Czy w XTG macie problem z pozyskaniem pra-
cowników?

Wierzę w to, że miejsce pracy to nie ma być 
miejsce, gdzie pracownik spędza jedynie 8 czy 9 
godzin dziennie, zarabiając na życie i przyjemno-
ści, ale że praca to styl życia. Jeśli ktoś potrzebuje 
pracować z domu, to może pracować z domu. 
Możesz wybrać telefon, jakiego chcesz używać – 
proszę bardzo. Jesteś fanem Apple – możesz mieć 
komputer i smartfon z logiem jabłka. Mnie nie 
interesuje czy ktoś zaczyna pracę o 7 czy o 11. Dla 
mnie ważne jest to, że czuje się komfortowo i pra-
cuje efektywnie. Jeśli potrzebuje w czymś pomocy, 
to po to jest zespół, żeby mógł pomóc. 

Według mnie sport powinien być dla każdego 
niezbędnym elementem życia, ponieważ pozwa-
la na oderwanie się od problemów, utrzymanie 
dobrej kondycji zarówno fizycznej, a i chyba 
ważniejsze – psychicznej. Dlatego marzę o tym, 

żeby niebawem móc zagwarantować pracowni-
kom XTG coś na kształt warunków oferowanych 
na przykład przez Google. Oprócz strefy relaksu, 
biblioteki, SPA - zdrowa stołówka, ponieważ to, 
co jemy ma duży wpływ na nasze samopoczucie. 
I nie martwię się o to, że ktoś będzie chciał wyko-
rzystać te benefity, ponieważ wiem, że po chwili 
po prostu życie zweryfikuje to, czy dana osoba 
chce pracować. 

Co jest bardzo miłe, mój zespół traktuje mnie jako 
lidera. Co ważne, nie boję się zatrudniać lepszych 
od siebie, ponieważ wiem, że tylko w ten sposób 
jestem w stanie zbudować organizację działającą 
globalnie. 

Dziękuję za rozmowę.
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1. Z badania Finansowy Barometr 
ING wynika, że prawie połowa 
Polaków wyraża chęć do tego, 
aby w zakresie finansów dora-
dzał im specjalny program, jed-
nak mieszkańcy krajów Europy 
Zachodniej nie są do nich prze-
konani. Skąd te rozbieżności? 

Polska jest krajem o bar-
dzo nowoczesnym sys-
temie finansowym na tle 
innych państw. Banko-
wość mobilna jest u nas 
bardziej rozpowszech-
niona, podobnie jak 
bezgotówkowe płatności. 
Chętnie korzystamy też 
z usług fintechów – np. 
e-kantorów. Jesteśmy 
więcej już przyzwyczajeni 
do wirtualnego świata 
finansów, co sprzyja 
otwartości na nowe 
rozwiązania – z większą 
dozą sztucznej inteligen-
cji.

2. W jakim zakresie banki korzysta-
ją z sztucznej inteligencji? W jakim 
stopniu i do jakich celów, Pana zda-
niem, wzrośnie jej wykorzystanie 
w tym sektorze? 

Prawdziwej sztucznej inteligencji - czyli takiej, 
której nie bylibyśmy w stanie odróżnić od ludzkiej 
inteligencji - jeszcze nie wynaleziono. I nie należy 
się jej szybko spodziewać w bankach. Coraz czę-
ściej można w nich jednak natknąć się na sztuczną 
inteligencję, która jest wyspecjalizowana w bardzo 
wąskim zakresie działań. Przykładem są np. chat-
-boty, czyli wirtualni asystenci, z którymi można 
komunikować się trochę jak z drugim człowiekiem 
otrzymując prawidłowe odpowiedzi lub instrukcje 

dotyczące usług banku. W niektórych bankach 
funkcjonują tacy wirtualni asystenci, którzy po-
trafią też doradzić w kwestii strategii inwestycyj-
nych, np. w jakie fundusze ulokować zadaną sumę 
pieniędzy w określonym horyzoncie czasowym. 
Do sztucznej inteligencji można też pewnie zali-
czyć wiele systemów, które działają na zapleczu 
banków, np. wspierając je w analizie wniosków 

kredytowych.

Wykorzystanie sztucznej 
inteligencji w finansach 
będzie coraz większe. 
Sądzę, że w ciągu kilku-
-kilkunastu lat, będziemy 
powszechnie załatwiać 
nasze sprawy finansowe 
wydając polecenia głoso-
we asystentom elektro-
nicznym, schowanym np. 
w głośniku lub smartfo-
nie. Czyli aby sprawdzić 
stan swojego konta zapy-
tamy po prostu na głos: 
„Ile mam na koncie?” 
a nasz asystent odpowie 
nam na głos: „Tyle-a-tyle 
zł”. W podobny sposób 

– wydając polecenie zapłacimy rachunek za prąd, 
zasilimy konto oszczędnościowe i zwrócimy pie-
niądze koleżance.

3. Który wykres obserwuje Pan 
obecnie z największym zaciekawie-
niem? 

Jest kilka takich wykresów. Jednym jest na pewno 
wykres salda wymiany handlowej między USA 
i Chinami. To ekonomia polityczna w działaniu, 
której efekty z biegiem czasu odczujemy także 
w polskiej gospodarce. Inny ciekawy wykres, to 
wysokość emisji CO2 w różnych krajach. Sądzę, 
że globalne ocieplenie to największe współcze-
śnie wyzwanie społeczno-gospodarcze dla świata 

5 PYTAŃ DO...
ODPOWIADA

Karol Pogorzelski - Ekonomista ING
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„
Prawdziwej sztucznej inteligencji - czyli takiej, 
której nie bylibyśmy w stanie odróżnić od ludz-
kiej inteligencji - jeszcze nie wynaleziono. 

i regularnie sprawdzam, jak sobie z nim radzimy. 
Nie nastraja to niestety optymizmem.    

4. Wiele ostatnio wskazuje na to, 
że zaczyna się okres pogorszenia 
koniunktury. O rynku nieruchomo-
ści już mówi się jako o bańce spe-
kulacyjnej. Jak może to wpłynąć 
na ceny na tym rynku? Czy przewi-
duje Pan ich duży spadek? 

Nie sądzę, żebyśmy mieli w Polsce do czynienia 
z bańką spekulacyjną na rynku nieruchomo-
ści, choć niewątpliwie okoliczności takiej bańce 
sprzyjają. Stopy procentowe są niskie a ceny 
domów i mieszkań dość szybko rosną. Co więcej, 
Finansowy Barometr ING pokazał w ubiegłym 
roku, że Polacy coraz częściej podzielają (złud-
ne) przekonanie, że ceny nieruchomości nigdy 
nie spadają. Stąd bliska droga do nadmiernych 
inwestycji na tym rynku. Z drugiej strony, wzrost 
cen mieszkań oraz wzrost sprzedaży kredytów 
hipotecznych nie są jeszcze na tyle wysokie, żeby 
można było mówić o bańce spekulacyjnej. Ceny 
mieszkań nie będą prawdopodobnie rosnąć już tak 
szybko w najbliższych kwartałach, gdyż ich podaż 
wydaje się uciekać popytowi, ale nie należy się 
też spodziewać gwałtownego spadku cen a raczej 
uspokojenia rynku.    

5. Co Pan sądzi o nowym projekcie 
nowelizacji ustawy antylichwiar-
skiej, zgodnie z którym limit kosz-
tów odsetkowych ma wynosić 20 
proc. wartości pożyczki w skali 
roku?

Rynek firm pożyczkowych na pewno wymaga 
uregulowania, gdyż wiele z nich nadużyło zaufania 
społecznego obciążając swoich klientów ukrytymi 
opłatami w nieproporcjonalnej wysokości. Unikały 
w ten sposób ograniczeń co do maksymalnego 
oprocentowania pożyczek. Sądzę, że noweliza-
cja ustawy antylichwiarskiej trafnie diagnozuje 

te problemy. Nie wiem natomiast ile powinien 
wynosić limit tych kosztów. Istnieje grupa ludzi, 
którzy z różnych powodów, nie zawsze ze swojej 
winy nie mogą wziąć kredytu bankowego i muszą 
korzystać z usług firm pożyczkowych. To często 
osoby o podwyższonym ryzyku kredytowym, 
które firmy pożyczkowe powinny móc zrekompen-
sować sobie w postaci wyższego oprocentowaniu 
takich pożyczek lub w opłatach. To zrozumiałe. 
Państwo powinno jednak również chronić swoich 
obywateli przed wpadnięciem w spiralę zadłuże-
nia oraz przed nieuczciwymi firmami dokonujący-
mi de facto wymuszeń (często na czarnym rynku). 
Te racje gdzieś trzeba wyważyć, ale nie wiem, jaki 
dokładnie limit oprocentowania i opłat jest uza-
sadniony. 

BrandsIT.pl
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TECHNOLOGIE, DZIĘKI KTÓRYM 
RODZĄ SIĘ MASOWE TRENDY BIZ-
NESOWE

NORBERT BIEDRZYCKI

Dla wielu osób kierujących biznesem, pojęcie 
sztucznej inteligencji ciągle jest niejasne i rodzi 
poczucie, że wkraczają oni na obcy teren. Myślę, 
że znajomość podstawowych praw, które leżą 
u podłoża nowych technologii może dodać pew-
ności każdemu, kto przymierza się do zwiększe-
nia innowacyjności firmy. Dlatego przedstawię 

(w maksymalnie skondensowanej formie) co jest 
technologicznym fundamentem, na którym rodzą 
się dzisiaj takie zjawiska, jak narodziny pojazdów 
autonomicznych, rekomendacje w trakcie za-
kupów internetowych, czy głosowe odpowiedzi 
asystentów urządzeń mobilnych. 
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Maszyna uczy się bez końca

Dwie podstawowe siły, które decydują o kluczo-
wych procesach inteligentnych technologii, to: 
Machine Learning i Deep learning. Machine Lear-
ning często definiowane jest jako silne wsparcie 
analityki predyktywnej i jest techniką z obszaru 
informatyki i modelowania statystycznego, która 
pozwala maszynie (aplikacji) na podstawie samo-
dzielnej analizy i bez konieczności jej uprzednie-
go zaprogramowania na przewidzenie rezultatu 
działania i często wypracowanie i podjęcie sa-
modzielnej decyzji. Natomiast Deep Learning to 
jedna z odmian sztucznej inteligencji polegająca 
działaniach w oparciu o sieci neuronowe, których 
głównym zadaniem jest doskonalenie technik 

rozpoznawania głosu i przetwarzania naturalnego 
języka, czyli mocno upraszczając można potrakto-
wać jako sposób na automatyzację analiz predyk-
cyjnych. 

W wielkim skrócie są to techniki, które umożli-
wiają przetwarzanie olbrzymich zbiorów danych 
w oparciu o samouczenie się maszyn. Różnią 
się, jeśli chodzi o możliwości i zadania. Odsyłam 
do moich poprzednich artykułów na temat tych 
technik.

Algorytmy stanowiące podstawę Machine Le-
arning działają w oparciu o schemat, w którym 
komputer wykorzystuje sygnały wejściowe (dane) 
i podejmuje decyzje, co z nimi dalej robić – jak je 
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grupować, klasyfikować, itd.  W Machine Learning 
zawarte jest ważne ograniczenie – komputer, 
wykonując zadania, działa w ramach doświad-
czenia nadzorowanego. Oznacza to, że kluczową 
rolę odgrywa tu ciągle człowiek, który „karmi” 
urządzenie porcjami informacji. Najpotężniejszy 
komputer świata IBM Watson nie mógłby osiągać 
mistrzowskich rezultatów, gdyby wcześniej nie 
został „nakarmiony” danymi przez ludzi lub gdyby 
ludzie nie wskazali mu źródeł danych, wiedzy. 

Natomiast druga technika - Deep Learning, która 
odpowiada za rozpoznawanie głosu, przetwarza-
nie języka naturalnego, rozpoznawanie obrazów, 
to już jakościowo inny poziom. Przypomina ona 
operacje zachodzące w ludzkim mózgu. Komputer 
wykorzystuje do swoich działań sieci neuronowe, 
na które składają się grupy równolegle działają-
cych procesorów, zasilanych dużą ilością danych. 
Po każdym nowym doświadczeniu komputera, 
który podejmuje się działania, połączenia między 
owymi procesorami i strumieniami informacji, 
którymi operują, czyli węzłami w wielkim uprosz-
czeniu podlegają samo reorganizacji. Poziom 
celowości tych organizacji jest coraz doskonalszy, 
a tym samym, maszyna sprawniej reaguje na wy-
znaczone jej zadania.

Przyznam, że nie jest mi obce poczucie pewnej 
niesamowitości tych – wydawałoby się –  czysto 
technicznych procesów. Korzystanie z historii 
własnych dokonań, doświadczenia zdobywane 
poprzez kontakt z ludźmi są zachowaniami ma-
szyn, które nie przestają mnie zadziwiać.

Jak rozpoznać psa na zdjęciu?

Fakt, że komputery mogą coraz sprawniej roz-
wiązywać złożone problemy, dzięki pracy, którą 
dokonały wcześniej i kontaktom z ludźmi, skutkuje 
przełomem w rozwoju inteligentnych technolo-
gii. No dobrze, ale w jaki sposób przekłada się to 
wszystko na rynkową popularność takich, a nie 
innych trendów technologicznych?  Kolejny raz 
można tu zauważyć pewną prostotę.  Machine 
Learning i Deep Learning dokonują analizy danych 
na kilka podstawowych sposobów, formułując 
samodzielnie lub przy pomocy człowieka zestaw 
reguł decyzyjnych. Najważniejsze z nich, to: ana-
liza baz danych (podstawa BIG DATA), klasyfikacja 
obiektów (porządkowanie zdjęć na podstawie cech 
wspólnych), wykrywanie błędów (porównywanie 
obiektów i stanów, by wykryć prawdopodobień-

stwo wystąpienia zaburzeń), rekomendacje (na jej 
podstawie tworzone są sugestie zakupowe), 
optymalizacje (poszukiwanie najlepszej trasy dla 
samochodu). Wszystko to, co dzisiaj dla konsu-
mentów jest takie istotne, i co napędza innowacje 
biznesu, bazuje na tych kilku operacjach, które 
przybierają dobrze opakowaną formę.

Prawdziwie boska celowość

Opisane procesy - pod wpływem decyzji bizneso-
wych, marketingowych, społecznych - z informa-
tycznych abstrakcji, zmieniają się w konkretne in-
nowacje. Jeśli więc algorytmy przetwarzające dane 
potrafią „przewidywać”, to logiczną konsekwencją 
tej zdolności stają się wdrożenia w e-commerce 
polegające na tym, że sklep podsuwa klientowi 
towar podobny do rzeczy kupowanych wcze-
śniej. Kolejny przykład: jeśli algorytmy potrafią 
klasyfikować dane ze względu na cechy wspólne, 
to będzie potrafił bezbłędnie rozpoznawać, czy 
na zdjęciu widać psa, czy samolot. A to z kolei nie 
może ujść uwadze właściciela portalu społeczno-
ściowego, który gromadzi miliardy fotografii użyt-
kowników. W obrębie sztucznej inteligencji mamy 
więc do czynienia z pewną logiką i celowością.

Poniżej przyjrzę się trzem trendom, które – dzięki 
opisanym wyżej mechanizmom – będą utrwalać 
swoją popularność w świecie cyfrowego biznesu.

Algorytmy mogą eliminować błę-
dy…
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Wskazana wcześniej funkcja wykrywania błędów 
będzie coraz bardziej kluczowa, biorąc pod uwa-
gę zarówno opinię publiczną, jak i popularność 
określonych trendów biznesowych. Kontrola 
i eliminacja anomalii mają szczególne znaczenie 
na takim obszarze, jakim jest Internet Rzeczy. 
Mam tu na myśli rosnącą popularność urządzeń 
działających w oparciu o sensory odpowiedzialne 
za pozyskiwanie danych z otoczenia. Olbrzy-
mia ilość zbieranych informacji, które pochodzą 
z naszych ulic, sklepów a nawet mieszkań (smart 
houses) oznacza bezdyskusyjne korzyści. Nie-
sie jednak niebezpieczeństwo. Dla przeciętnego 
obywatela nieprawidłowości mogą oznaczać 
zarówno uciążliwości w życiu codziennym (awarie 
inteligentnych sprzętów), jak i budzić poczucie 
zagrożenia (szkodliwy monitoring wykorzystywa-
nych w celach politycznych). Dla biznesu sprawa 
jest równie ważna. Wystarczy wskazać na kwestię 
bezpieczeństwa, kluczową w przemyśle samo-
chodowym i lotniczym. Sensory wykorzystywane 
są przy budowie silników lotniczych przetwarzają 
strumienie informacji, które powstają na bieżą-
co, w trakcie lotów. Eliminowanie potencjalnych 
błędów w obrębie tych procesów ma kolosalne 
znaczenie. Systemy czujników odpowiadają także 
za umiejętności samochodów autonomicznych. 
Eliminacja nieprawidłowości w danych zbieranych 
przez kamery i czujniki lidarowe ma kolosalny 
wpływ na dalszy rozwój trendu.

… i wiedzą, jak zaspokoić konsu-
menta…

Wykorzystanie opisanych wcześniej funkcji pre-
dykcyjnych (rekomendacje) to priorytet w e-com-
merce i handlu detalicznym. O tym jak ważna jest 
wartość mechanizmu automatycznych poleceń 
wiedzą dobrze takie koncerny jak Amazon, czy 
Netflix. One właśnie uczyniły z systemów predyk-
cji globalną wartość biznesową i de facto wykre-
owały nowy standard zachowań przeciętnego 
klienta.

W najbliższych latach doświadczymy na obszarze 
e-commerce rozwoju technologii koncentrujących 
się na analizie głosu i mimiki klienta. Analizy, które 
mam na myśli będą wykorzystywane do trenowa-
nia botów – czyli cyfrowych asystentów zdolnych 
do coraz lepszego komunikowania się z nami przy 
użyciu języka naturalnego. Dzisiaj, ciągle jeszcze 
niedoskonałe boty, będą konsekwentnie udosko-
nalać swoje umiejętności, by z czasem w pełni 
konkurować z kompetencjami pracowników call 
center. To one będą przedstawiać nam sugestie 
dotyczące interesujących nas produktów, zarezer-
wują nam wyjazd na wakacje, wskażą najkorzyst-
niejszy kredyt i umówią z lekarzem.

… oraz ozumieją też potrzebę efek-
tywności w biznesie

Umiejętności predykcyjne algorytmów mogę mieć 
kolosalny wpływ na istotną biznesową kategorię, 
jaką jest efektywność. Jej zwiększanie, to – jak 
wiemy –  priorytet dla wielu zarządów, bez wzglę-
du na branżę. Każda technologia, która pokazuje 
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nam, że można lepiej wykorzystywać istniejące 
zasoby, wzbudza naturalne zainteresowanie biz-
nesu.  Ta właśnie zdolność algorytmów umożliwia 
redukowanie kosztów i zwiększanie produktyw-
ności. Biorąc za przykład branżę transportową, 
algorytmy mogą tu przynieść mnóstwo korzyści. 
Szefowie firm transportowych nie przejdą obojęt-
nie wobec faktu, że obserwacje kierowcy i pojazdu 
w czasie rzeczywistym, mogą prowadzić nawet do 
kilkunastoprocentowej redukcji kosztów. Urzą-
dzenia śledzące reakcje kierowcy, pracę silnika, 
system postojów i przeszkody na drodze mogą 
sugerować, kiedy kierowca powinien przyśpieszać, 
a kiedy zwalniać, kiedy uzupełniać paliwo, a kiedy 
jechać dalej. Każda podjęta przez niego decyzja, 
która uwzględnia tego typu informacje, przełoży 
się na finansowe oszczędności.

Kto już potrafi to wszystko docenić?

McKinsey Global Institute w raporcie „Notes from 
the AI frontier: Applications and value of deep 
learning” analizuje, jakie branże mogą być najbar-
dziej zainteresowane wdrożeniem opisywanych 
technologii i które potrafią zmieniać predykcję, 
rozpoznawanie obrazów, wyszukiwanie błędów 
w wartość biznesową. I tak, na pierwszym miejscu 
listy znajduje się dzisiaj handel detaliczny. Czoło-
wa pozycja jaką zajmuje nie dziwi, jeśli wziąć od 
uwagę fakt, jak olbrzymią ilością danych o klien-
tach on dzisiaj dysponuje. Informacje o wieku, 
wykształceniu, pracy, dotychczasowych decyzjach 
zakupowych, pozwalają firmom zajmującym się 
handlem przenosić doświadczenia klienta na inny 
poziom. Łączenie informacji o kliencie, które 
zawarte są w jego historii zakupowej z treściami, 
które generuje on w mediach społecznościowych, 
staje się dzisiaj obowiązującym trendem w glo-
balnym e-commerce. W czołówce branż, które 
narzędzia sztucznej inteligencji doceniają najbar-
dziej znajdziemy również wspomnianą już logi-
stykę. Z kolei wysoką pozycję branży turystycznej 
i jej zaangażowanie w wykorzystywanie nowych 
technik można tłumaczyć kilku czynników. Śle-
dzenie historii podróży klienta, analiza zdjęć, które 
udostępnia w przestrzeni wirtualnej dla biura 
turystycznego jest dzisiaj niezbędna, by utrzymać 
z nim kontakt, proponować mu nową ofertę, a tym 
samym utrzymywać rentowność biznesu. Olbrzy-
mia popularność geolokalizacji, aktywność podró-
żujących w mediach społecznościowych to dwa 
czynniki, które wpływają na znaczne przyrosty 
dostępnych danych, które są łakomym kąskiem 

dla branży.

Powyższe przykłady wskazują, że każda branża 
korzysta tak naprawdę z mieszanki różnorodnych 
funkcji algorytmicznych. Systemy rekomendacji, 
wykrywanie błędów, wyszukiwanie anomalii, pla-
nowanie najlepszych decyzji – dopiero w połącze-
niu ze sobą, mogą tworzyć technologiczną bazę, 
która decyduje o sukcesie danego biznesu.

Przeszkody, które musimy pokonać

McKinsey Global Institute wskazuje, że spośród 
wszystkich przebadanych firm, które zadeklaro-
wały świadomość, że sztuczna inteligencja ma 
duże możliwości, zaledwie 20 procent podjęło 
kroki o jej adaptacji. Jest kilka hamujących czyn-
ników, które ciągle powodują, że w praktyce 
biznesowej nie wszystkie możliwości inteligent-
nych technologii mogą być od razu docenione 
i zaadaptowane. Zacznę od kwestii dyskomfortu 
poznawczego, który skrótowo można zawrzeć 
w pytaniu: „dlaczego technologia sugeruje mi 
takie, a nie inne zachowanie. Jak do tego doszła”? 
Szybkość z jaką rosną możliwości procesorów nie 
przekłada się automatycznie na wzrost zaufa-
nie u ludzi. I nie chodzi tu tylko o irracjonalne lęki 
przeciętnych obywateli. Systemy regulacji i certy-
fikacji obecne dzisiaj w wielu gałęziach przemysłu 
są tak rozbudowane, że szybka akceptacja nawet 
najbardziej innowacyjnych rozwiązań, nie jest 
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wszędzie możliwa. O ile marketing nie będzie miał 
problemów z szybkimi wdrożeniami, to medycyna, 
przemysł lotniczy, czy bankowość nie zrezygnuje 
z dnia na dzień ze sformalizowanych procedur 
kontrolnych i systemów certyfikacji.

Bezpieczeństwo i pieniądze

Kolejne ograniczenie dotyka kwestii bezpieczeń-
stwa. Przeżywamy kryzys, jeśli chodzi o refleksję 
na temat przetwarzania danych. Nie da się dzisiaj 
łatwo przekonać każdego z nas do tego, że syste-
my rozpoznawania twarzy nie robią krzywdy. Całe 
„przetwarzanie danych” jest dzisiaj pod uważną 
obserwacją, sztuczna inteligencja karmiąca się 
naszymi danymi, może więc odczuć na „własnej 
skórze” obawy ludzkiego gatunku. Nie bez zna-
czenia są też oczywiście pieniądze. Decyzja o tym, 
że firma ma zainwestować w kosztowne systemy 
informatyczne, tworzenie działów zajmujących 
się nowymi danymi, zatrudnianie specjalistów 
musi mieć racjonalne i ekonomiczne uzasadnienie. 
A jak wiemy, szybkie wydawanie pieniędzy nie jest 
ulubionym zajęciem zarządów nawet najbardziej 
progresywnych przedsiębiorstw.

Dopasować wartości do potrzeb

Myślę, że kluczowym wyzwaniem dla współcze-
snych zarządów będzie rozpoznanie i nazwanie 
wszystkich wartości, jakie nowa technologia 

może przynieść. Nie chodzi przecież o nieustanny 
zachwyt nad globalnymi możliwościami sztucznej 
inteligencji. Liczy się dopasowanie jej możliwości 
do konkretnych potrzeb danej firmy. Samo hasło 
„sztuczna inteligencja” nie otwiera już automa-
tycznie wszystkich drzwi. Przedstawiciele start-
-upów i koncernów technologicznych muszą mieć 
świadomość specyfiki branży w jakiej działa klient, 
by zapewnić sobie możliwość prezentacji oferty. 
Jestem jednak przekonany, że dotychczasowy 
udział nowych technologii w rynkowych przemia-
nach jest ciągle skromny. Co zresztą wcale nie jest 
pesymistyczną refleksją. Wręcz przeciwnie – ry-
nek pozostaje szeroko otwarty na nowe możliwo-
ści.
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DLACZEGO KORPORACJE
NIE LUBIĄ MROZU?

MARCIN BABIAK

Każdy zgodzi się, że zmiana niesie zagroże-
nie i obawę o status quo. Natura człowieka 
w obliczu zmiany w otoczeniu każe mu 
zwiększyć czujność, zwiększa się poziom 

stresu, a proces ten jest inicjowany na poziomie 
hormonalnym. To nieunikniona, wręcz organiczna 
reakcja na zmianę. Ci, którzy twierdzą, że każda 
zmiana ich zachwyca prawdopodobnie nie spoj-
rzeli jeszcze wystarczająco dokładnie w głąb 
siebie. 

Z drugiej strony, Karol Darwin uczy nas, że naj-
lepiej radzą sobie nie te organizmy, które mają 
najdłuższe pazury czy składają najwięcej jaj, ale te, 

które najlepiej potrafią przystosować się do zmian.

Jak to więc jest z tą zmianą? Czy patrzeć na nią 
jako na źródło zagrożenia czy raczej wzmocnienia? 

Połączenie dwóch powyższych prawd mówi nam, 
że przełamywanie własnego oporu przed zmia-
nami jest źródłem siły. Nic tak nie wzmacnia jak 
nieustanne wychodzenie ze stref komfortu. 

CEO Intela Andrew Groove napisał w 1996 roku 
w swojej książce: „Sukces rodzi samozadowolenie. 
Samozadowolenie rodzi porażkę. Przeżyje tylko 
paranoik”. W tym prostym stwierdzeniu zawarta 
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jest głęboka mądrość dotycząca m.in. podejścia do 
zmian w organizacji. Ciągła otwartość na zmianę 
i gotowość do zmiany kursu daje nadzieję na prze-
trwanie w długim okresie.

Jednak to, co jest receptą na sukces organizacji 
niekoniecznie jest receptą na stworzenie dobrego 
środowiska pracy. Jak skłonić pracowników do 
tego, by zachwycili się niekończącymi się falami 
zmian? Czy to jest w ogóle możliwe?

Aby odpowiedzieć na to pytanie, przyjrzyjmy się 
podstawowym zasadom zarządzania zmianą 
w organizacji:
• zmiana jest procesem, który można uru-
chomić, ale nie można nim sterować;
• proces zmiany obejmuje zmiany organiza-
cyjne, systemowe,
ale również zmiany postaw i wartości;
• bez zaangażowania top-managementu nic 
się nie zmieni;
• zmianę realizuje głównie middle manage-
ment;
• ciężar zmiany, stres i inne niedogodności 
spadają na pracowników.

Jak widać, podstawowym zadaniem każdego kto 
wprowadza zmianę w organizacji jest przełożenie 
strategicznych celów organizacji na język postaw 
i wartości, zrozumiały z perspektywy każdego 
pracownika. 

Aby tego dokonać, należy przejść przez proces 
„rozmrażanie – zmiana – zamrażanie”. Ten model 
przechodzenia przez zmianę opisany przez Kurta 
Levina (nota bene urodzonego w Polsce), opisuje 
zmianę jako pojedynczy proces. „Rozmrażanie” to 
przygotowanie organizacji do zmiany, pokazanie 
przyczyny i efektu zmiany. „Zamrażanie” to etap 
stabilizacji wprowadzonych zmian - zapewnienia, 
że procesy nie cofną się do „starych metod”.

Co jednak w przypadku, gdy otoczenie biznesowe 
organizacji zmienia się w tempie tak szybkim, jaki 
możemy zaobserwować obecnie? Zmiany po pro-
stu wirują wokół nas. 

Organizacja, która opiera swoją siłę o sprawdzone 
pomysły z przeszłości, o zasady niezmienne od 
lat, może łatwo zejść z kursu rynkowego i, tak jak 
Nokia, Kodak czy Blackberry, zaprzepaścić lata 
sukcesów. From hero to zero.

Jak radzą sobie z tym problemem nowoczesne, 

dynamiczne korporacje, takie jak np. Dell, Intel czy 
Apple? Pracując przez lata w tych firmach i po-
równując je z innymi organizacjami zauważyłem, 
że jednym ze źródeł ich siły jest utrzymywanie 
Kultury Ciągłej Zmiany. 

Cechy Kultury Ciągłej Zmiany:
• zakończenie jednej zmiany oznacza, że na-
stępna jest prawie gotowa do rozpoczęcia, a prace 
nad kolejną właśnie ruszyły;
• dużo czasu poświęca się na wyjaśnienie, 
że wszystko w organizacji podlega nieustającym 
zmianom (systemy, struktura, procesy, metody, 
rynki, produkty itd.) i dopiero z czasem można do 
tego przywyknąć;
• misja, wizja i wartości firmy nie są tylko 
sloganami, ale realnym wsparciem dla manage-
rów w sytuacji braku pewności.

Budowaniu większej otwartości na zmiany 
sprzyjają nawet takie zabiegi, jak systematyczne 
wymuszanie zmiany miejsc siedzenia w biurze, by 
poprzez podświadomy przekaz, pokazać zmianę 
jako naturalny element życia zawodowego.

Dlatego w dynamicznych korporacjach nie można 
mówić o etapie zmiany lub stabilności. Zamiast 
ciągłego zamrażania i rozmrażanie panuje ra-
czej ciągły „stan półpłynny”. Korporacje nie lubią 
mrozu.

Marcin Babiak – ekspert przywództwa 
i zarządzania, trener-praktyk i konsultant. Ma 
za sobą wieloletnią praktykę menedżerską w ta-
kich korporacjach jak Intel, Dell, Apple czy Groupon. 
Na co dzień tworzy i realizuje programy doradcze 
i szkoleniowe dla firm. Pracuje jako konsultant, tre-
ner i mentor kadry menedżerskiej. Specjalizuje się 
w pracy z młodymi liderami, otwartymi na zmiany 
szefami firm oraz firmami w okresie transformacji. 
Zajmuje się zagadnieniami zarządzania, 
sprzedaży oraz efektywności personalnej.
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JAK SPRZEDAWAĆ NA LINKE-
DIN? CZTERY PODSTAWOWE 

FILARY
GRZEGORZ MIECZNIKOWSKI

Chcesz wykorzystać LinkedIn do sprzedaży swoich produktów lub usług? Nic prostszego. Skupiając 
się na tych czterech filarach i poświęcając ok. 30 minut dziennie, możesz szybko wygenerować zado-
walające Cię efekty. 
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LinkedIn to najszybciej rozwijająca się sieć 
profesjonalistów. I jest to miejsce dla Ciebie 
obowiązkowe jeśli chcesz promować swoją 
firmę, poszukujesz pracy, pracowników albo 

po prostu chciałabyś zwiększyć sprzedaż swoich 
usług lub produktów.

LinkedIn stanowi potężne narzędzie biznesowe 
dostępne dla Ciebie, za darmo, przez 24 godziny, 
przez siedem dni w tygodniu. To idealne miejsce 
do tego, aby poszukiwać nowych klientów bądź 
pracowników, tworzyć własną markę osobistą 
oraz budować relacje z klientami i potencjalnymi 
klientami. W skrócie LinkedIn jest jednym z portali, 
o które możesz oprzeć swoje działania sprzedażo-
we, dlatego warto, abyś poznał kilka zasad rzą-
dzących tym serwisem i sprzedawał lepiej.

Cztery filary social sellingu

Tradycyjne formy dotarcia do klienta przez e-mail 
i telefon, przestają działać. Jakiś czas temu prze-
prowadziłem pewien eksperyment. Wykonałem 
100 telefonów i w tym samym czasie do tej samej 
grupy docelowej wysłałem 100 spersonalizowa-
nych wiadomości na LinkedIn. Dzięki cold callin-
gowi umówiłem jedno spotkanie, ale tylko dlatego 
że miałem szczęście i ktoś akurat szukał podob-
nego rozwiązania do oferowanego przeze mnie. 
Z wiadomości na LinkedIn uzyskałem współczyn-
nik odpowiedzi na poziomie 64 proc. z czego udało 
mi się umówić 27 realnych spotkań. Ale nie ma co 
się dziwić. 
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Po pierwsze badanie Business2Community prze-
prowadzone w podobny sposób pokazało, że je-
dynie 2,5 proc. rozmów telefonicznych przekłada 
się na spotkania. Dodatkowo do 82 proc. naszych 
prospektów możemy dotrzeć poprzez media spo-
łecznościowe. Dodatkowo 61 proc. handlowców 
potwierdza, że aktywność w social media po-
mogła im pozyskać nowe leady, a 43 proc. z nich 
zawdzięcza serwisom społecznościowym wzrost 
sprzedaży (badanie SMB Marketers Worldwide). 
Na szczęście na pomoc przychodzi LinkedIn. Co 
zrobić, aby sprzedawać na tym portalu?

Pierwszym krokiem jest stworzenie swojej wła-
snej marki osobistej. Prospekci w branży B2B 
bardzo mocno selekcjonują dostawców swoich 
usług. Wybierają tych, w których wiedzą mogą 
zaufać. Silna marka osobista pokazuje, że jesteś 
aktywnym uczestnikiem życia swojej branży, 
dzięki czemu możesz otrzymywać więcej zapytań 
od potencjalnych klientów, łatwiej nawiązać ci 
z nimi kontakt czy uzyskać odpowiedź na wysłaną 
poprzez media społecznościowe wiadomość.

Drugim krokiem jest skoncentrowanie się na wła-
ściwych leadach. Social media łatwiej i szybciej 
pozwalają Ci zidentyfikować właściwych prospek-
tów i wejść z nimi w interakcję. Dzięki wyszu-
kiwarce często już na etapie researchu możesz 
przeprowadzić kwalifikację leadu – określając sta-
nowisko, branże, wielkość firmy. Według danych 
LinkedIn, aż 76 proc. twoich potencjalnych klien-
tów jest gotowa i zainteresowana nawiązaniem 
rozmowy w mediach społecznościowych.

Trzecim krokiem powinno być zaangażowanie po-
przez odpowiednie treści dotyczące branży, w któ-
rej sprzedajesz, ale także reagowanie na newsy 
czy aktualizację twoich kontaktów. Na LinkedIn 
aż 62 proc. osób odpowiada na wiadomości 
sprzedawców, pod warunkiem że są odpowiednio 
dobrane do odbiorcy.

Czwartym i ostatnim filarem udanych działań so-
cial sellingowych jest budowa relacji. Doradzając, 
pomagając, zapewniając odpowiednie informacje, 
znając tzw. „pain points” jesteśmy w stanie zbu-
dować relację opartą na zaufaniu i pozycji eksper-
ta. Pamiętaj, że media społecznościowe to rozmo-
wa i to ona ma pierwszeństwo przed sprzedażą.

A jak to wygląda w praktyce?

Jak Cię widzą, tak cię piszą. Zadbaj o swój profil
Twój profil pełni funkcję dwojaką. Po pierwsze 
biernie zwiększa liczbę wyszukiwań w wyszuki-
warce LinkedIn na konkretne hasła. Dzięki temu 
potencjalni klienci sami będą do Ciebie trafiać. 

Jeśli chcesz być znajdywanym przez wyszukiwarkę 
LinkedIn, musisz pomyśleć o słowach kluczowych, 
które potencjalni klienci mogą wpisywać w kon-
sole Advanced Search. Wyszukiwania na LinkedIn 
różnią się od tych googlowskich. W Google wpisu-
jemy zwykle cały zdania, pytania, tj. „Jak uzupełnić 
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profil na LinkedIn”. Z kolei Twoi potencjalni klienci 
będą szukać konkretnych fraz, np. „ekspert Lin-
kedIn” czy „konsultant LinkedIn”. Skup się na 3-5 
takich frazach i dodawaj je do swojego profilu 
w różnych miejscach – zwłaszcza w podsumowa-
niu zawodowym i w nagłówku.

Drugą funkcja profilu to po prostu Twoja wizytów-
ka. Zanim jednak uzupełnisz swój profil, zastanów 
się kim tak naprawdę są Twoi klienci. Tylko wtedy 
będziesz mógł wypełnić profil naprawdę intere-
sującymi dla nich treściami. Tak! Profil powinien 

być dla klienta a nie dla Ciebie! Zabrzmi to trochę 
jak kontrpropozycja wykorzystania LinkedIn. Profil 
powinien być nie do końca o tobie. Chcesz za-
chęcić do interakcji nie rekruterów a prospektów. 
W większości przypadków profile sprzedawców 
na LinkedIn to po prostu wklejone CV albo sko-
piowana ze strony firmy oferta marketingowa. 
Komunikując się poprzez profil, wykorzystaj 
język korzyści, który pokaże jak pomożesz im 
zawojować rynek. Dziel się także wiedzą – pokaż 
że jesteś profesjonalny i pomocny, czyli po prostu 
stosuj zasadę WIIFM – what’s in it for me.
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Budowa profilu to jednorazowo od 1,5 do 2 godzin 
pracy, ale jestem pewien, że zobaczysz zadowala-
jące Cię efekty.

Zbuduj sieć swoich kontaktów
Swoją sieć zawodową planuj odpowiedzialnie. 
Oczywiście możesz wysyłać zaproszenie osobom, 
których nie znasz, ale zastanów się czy kiedykol-
wiek wejdziesz z nimi w interakcję i będziesz taką 
znajomość podtrzymywał chociażby online. Jeśli 
nie, to nie ma najmniejszego sensu na kolekcjono-
wanie połączeń na LinkedIn, niczym Pokemonów. 
Jeśli zapraszasz kogoś kogo nie znasz do swojej 
sieci – uargumentuj to odpowiednio w zaprosze-
niu.

Jeśli jednak chcesz poszukać na LinkedIn prospek-

tów i to z nimi budować relację, kontakty możesz 
wyszukać na LinkedIn dzięki Advanced Search. 
Pomaga też Sales Navigator. Zaawansowane 
opcje wyszukiwania pozwalają m.in. na określenie 
stanowiska, wielkości firmy i branży. 

Staraj się wysyłać od 5 do 15 zaproszeń dziennie. 
Zajmie Ci to ok. 20 minut dziennie, ale będziesz 
powoli rozszerzał swoje wpływy i zaczniesz 
budować relacje. Nie przekraczaj 50 zaproszeń 
dziennie, jeśli nie chcesz utonąć w konwersacjach 
i narazić się LinkedIn, jako spamerski bot.

Jak zapraszać? Możesz wykorzystać np. ten 
szablon zaproszenia do sieci. Ważne żebyś nie 
sprzedawał od razu, a dopiero w kolejnych wiado-
mościach.
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Szablon zaproszenia:
Dzień dobry <imię>, 
pojawiłeś się w sugerowanych przez LinkedIn 
profilach, które powinienem dodać do swojej sieci 
zawodowej. Chciałem więc się przedstawić i dodać 
Cię do sieci, z nadzieją że w jakiś sposób sobie po-
możemy, wymienimy wiedzą lub doświadczeniem.

Angażuj swoimi treściami

Odpowiednia treść zawsze przyciąga poten-
cjalnych klientów. Skup się na zamieszczaniu 
contentu, który będzie inspirował, może dać 
użytkownikom śledzącym twoją firmę wartość 
dodaną, rozbawić albo czymś zaskoczyć. Dla 
swoich potencjalnych klientów powinieneś być 
jednak przede wszystkim ekspertem i dorad-
cą. Odpowiednia treść to większa ilość poleceń 

i udostępnień, a tym samym więcej wyświetleń 
twojego profilu. Liczba postów to według różnych 
ekspertów od 2 do 5 tygodniowo. Jednak 2 posty 
tygodniowo starczają w zupełności, aby dotrzeć 
do ok. 50% sieci kontaktów.

Jeśli masz problem z wytwarzaniem contentu, za-
wsze możesz udostępniać treści swoich kontak-
tów z sieci. Zwrócisz tym także ich uwagę. Spraw-
dzaj też i śledź branżowe hasztagi. To kopalnia 
tematów i inspiracji. 

Treści, które zamieszczasz, powinny:
• być wartością dla czyjejś kariery bądź roz-
woju;
• oferować praktyczne porady lub wska-
zówki;
• inspirować;
• być związane z branżą, w której działasz;
• pochodzić z wiarygodnego źródła lub być 
napisane przez ciebie;
• dopasowane do grupy docelowej.

Social media to rozmowa i bez prowadzenia dia-
logu ze swoją siecią kontaktów trudno będzie ci 
osiągnąć zamierzone efekty. 

Relacje są podstawą

LinkedIn to nadal platforma społecznościowa 
i dlatego ważne być członkiem tej społeczności. 
Będąc aktywnym jej użytkownikiem – komentu-
jąc, polecając i udostępniając wpisy innych, nie tyl-
ko zwiększasz zasięg swojego profilu ale budujesz 
relacje. Co za tym idzie ludzie, którzy Cię polubią 
będą bardziej skorzy do udostępniania, komen-
towania i polecania twoich treści i zwiększania ci 
zasięgu. 

Dyskutuj, dziel się postami prospektów, lajkuj, 
udzielaj się w grupach i dyskusjach. Twoja firma 
i ty tylko zyskacie. Takie działania to świetny spo-
sób na przyciągnięcie uwagi potencjalnych klien-
tów, nawiązanie kontaktów i wsparcia sprzedaży 
oraz pozyskiwania leadów.

LinkedIn to nie zupka instant
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Z moich obserwacji wynika, że teraźniejszość dla 
rachmistrzów jest ciężka. Niekończące się zmiany 
w prawie – a szczególnie w podatkach – wyma-
gają ciągłego dokształcania. W tym roku państwo 
wymusiło wcześniejsze przygotowanie PITów 
– tak, aby można je było umieścić do weryfikacji 
na serwerach ministerstwa już w lutym. Wpro-
wadzony obowiązek przesyłania sprawozdań 
drogą elektroniczną wywołał panikę wśród słabo 
skomputeryzowanych osobników, gdyż wymagało 
to założenia stosownych profili i podpisywania 
dokumentów tylko w ten sposób. 

A wszystko po to, aby szło ku lepszemu. Nowe 
technologie, wysoki poziom automatyzacji ope-
racji księgowych, software z coraz większymi 
bajerami. Według wielu prognoz ponad 90 proc. 
stanowisk księgowych zostanie zastąpionych 
przez sztuczną inteligencję/uczenie maszyno-
we/Big Data (niepotrzebne skreślić). Już teraz 
kasy fiskalne idą on-line, potem pewnie każą 
nam podłączyć do chmury fiskalnej komputery, 
na których wystawiamy faktury. Nie trzeba będzie 
nic wysyłać - chmura zrobi to za nas – po prostu 

CIĘŻKI JEST LOS 
KSIĘGOWYCH

WALDEMAR SIELSKI

Od pewnego czasu współpracuję z sze-
fem firmy księgowej, któremu wynaj-
muję biuro. Mój najemca, szczególnie 
w okresach poprzedzających złożenie 
sprawozdań, prowadzi wiele rozmów 

z klientami i urzędnikami, dzięki czemu 
mam bezpośredni i wiarygodny wgląd 

w ten biznes.
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pobierze, umieści w jakimś centralnym repozy-
torium (Centralny Rejestr Faktur – CRF) i wyśle 
do kontrahenta. Przy okazji sprawdzi, czy jest on 
rzetelnym i wiarygodnym partnerem, oraz odno-
tuje to w swoim systemie. Księgowy – automat, 
czyli po prostu malina. 

Jestem jednak pewien, że nad Wisłą prawodawcy 
tak łatwo się nie poddadzą i nie scedują w pełni 
księgowości na komputery i Internety. Przyczyn 
będzie kilka. Sztandarowym argumentem władzy 
może być walka z bezrobociem – więcej maszyn 
liczących – to mniej ludzi pracujących w księ-
gowości, a teraz wraz z pracownikami centrów 
usług, to armia kilkuset tysięczna. Ale patrząc 
z innej perspektywy - czy możemy sobie wy-
obrazić urzędnika, który odda swoją decyzyjność 
programowi komputerowemu. I to bez możliwości 
ingerencji poprzez wymyślenie kolejnej interpreta-
cji powołując się np. na intencje legislatywy, a nie 
na napisany literalny przepis. Albo niemogącego 
po kilku latach zmienić swojej decyzji, gdyż jego 
podpis elektroniczny jest niemożliwy do cofnięcia. 
Czy decydenci są w stanie zakwalifikować podsta-

wowe terminy w przedsiębiorstwie, czyli przychód 
i koszt do tej samej kategorii ekonomicznej/finan-
sowej – bo u nas koszt jest wciąż przede wszyst-
kim pojęciem prawnym skrytym w zakamarkach 
setek punktów i paragrafów ustaw o CIT, PIT i VAT. 
Obawiam się, że AI prędzej poradzi sobie z me-
dycyną w USA czy z sądownictwem w Estonii, niż 
z naszymi przepisami księgowymi.

Tak więc, chociaż często chwalę administrację 
za niektóre działania, to jednakże na bazie tych 
doświadczeń muszę stwierdzić, że łatwo nie jest. 
Mimo cyfrowej transformacji, mimo przekonywa-
nia obywateli, że mamy przyjazne państwo, dola 
księgowych jest nielekka. Może za tym wszystkim 
stoi lobby doradców podatkowych, którzy jako 
nieliczni zyskują na tym zamieszaniu. Oraz oczy-
wiście firmy informatyczne, które w natłoku tych 
zmian prawnych koszą olbrzymią kasę na upda-
te’ach swojego oprogramowania. Księgowi na tym 
zamieszaniu tylko tracą, a dowodem na to jest 
fakt, że zaczyna brakować młodych adeptów do 
tego zawodu.
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Volvo Cars i Uber przedstawiają 
wspólnie opracowany samochód 
zdolny do jazdy autonomicznej. To 
kolejny krok w strategicznej współ-

pracy dwóch firm, z których pierwsza jest 
liderem bezpieczeństwa w branży samo-
chodowej, a druga zrewolucjonizowała 
rynek przewozu pasażerów w miastach.

Uber i Volvo Cars podpisały umowę doty-
czącą współpracy technologicznej w 2016 
r. Od tego czasu opracowały kilka prototy-
pów, których celem jest opracowanie aut 
zdolnych do jazdy autonomicznej. Zapre-
zentowany dzisiaj duży SUV – Volvo XC90 
– jest pierwszym samochodem produk-
cyjnym, który w połączeniu z systemem 
jazdy autonomicznej opracowanym przez 
specjalistów z Ubera jest w stanie jeździć 
całkowicie samodzielnie.

To nie przypadek, że samochód zdolny do 
całkowicie samodzielnej jazdy zbudowano 
na bazie istniejącego modelu Volvo XC90. 

To auto ma wiele systemów bezpieczeń-
stwa aktywnego, które ułatwiły firmie 
Uber doposażyć go we własny system 
jazdy autonomicznej. W przyszłości ta-
kie samochody będzie można zamawiać 
za pomocą aplikacji Uber. Docelowo mają 
wozić pasażerów całkowicie samodzielnie, 
bez kierowcy.

Nowe Volvo ma kilka istotnych cech i funk-
cji, które są niezbędne do jazdy autono-
micznej w przyszłości. Kluczowe znaczenie 
ma zduplikowanie systemów i stworzenie 
ich „kopii zapasowych”. Dotyczy to układu 
kierowniczego, hamulcowego, czy syste-
mu awaryjnego zasilania. Jeżeli jakikolwiek 
z podstawowych systemów zawiedzie, 
system zapasowy natychmiast przejmie 
jego funkcje i zatrzyma pojazd. 

Poza seryjnymi systemami auta, ten 
szczególny model XC90 wyposażono do-
datkowo w szereg czujników umieszczo-
nych na dachu samochodu, które ułatwią 

VOLVO I UBER PREZENTUJĄ 
SAMOCHÓD PRODUKCYJNY 
GOTOWY DO JAZDY 
AUTONOMICZNEJ

BARTOSZ MARTYKA
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pojazdom autonomicznym bezpiecznie 
poruszać się i manewrować w zatłoczo-
nych miastach.

Docelowo Volvo XC90 z system jazdy 
autonomicznej Uber ma docelowo samo-
dzielnie wozić pasażerów bez obecności 
w pojeździe tak zwanych Mission Specia-
lists. Ci pojawią się w pojazdach w pierw-
szej fazie projektu. Będą to specjalnie 
przeszkoleni pracownicy Uber obsługujący 
i nadzorujący samochód poruszający się 
w wyznaczonych obszarach do jazdy cał-
kowicie autonomicznej.

Prezentowany dzisiaj pierwszy produk-
cyjny samochód zdolny do jazdy autono-
micznej stanowi część umowy z 2016 roku 
na dostarczenie przez Volvo Cars firmie 
Uber kilkudziesięciu tysięcy aut przygoto-
wanych do jazdy autonomicznej w najbliż-
szych latach.

Wierzymy, że technologia jazdy autono-

micznej pozwoli nam jeszcze bardziej pod-
nieść poziom bezpieczeństwa na drogach, 
a bezpieczeństwo jest dla naszej firmy 
fundamentem – powiedział Håkan Sa-
muelsson, prezes Volvo Cars. W połowie 
następnej dekady chcemy, by jedna trze-
cia wszystkich sprzedawanych przez nas 
samochodów miała funkcję jazdy w pełni 
autonomicznej. Nasza umowa z firmą 
Uber podkreśla naszą ambicję, byśmy byli 
dostawcą tych technologii pierwszego 
wyboru dla wiodących na świecie firm 
z branży motoryzacyjnej.

Ścisła współpraca z firmami takimi jak 
Volvo jest kluczowym elementem efek-
tywnego budowania bezpiecznej, auto-
nomicznej floty aut o zróżnicowanej wiel-
kości – powiedział Eric Meyhofer, prezes 
Uber Advanced Technologies Group. Volvo 
od dawna jest znane ze swojego zaan-
gażowania w bezpieczeństwo. Z zacho-
waniem jego najwyższych standardów 
powstał prezentowany dziś pojazd go-
towy do jazdy autonomicznej, który ma 
być produkowany w bliskiej przyszłości. 
W połączeniu z naszą technologią ten 
samochód będzie kluczowym elementem 
autonomicznego pakietu produktów Uber.
 
Volvo Cars planuje na początku przyszłej 
dekady wprowadzić opracowane samo-
dzielnie samochody z funkcją jazdy auto-
nomicznej. Taka funkcja ma być dostępna 
w kolejnej generacji nowych modeli Volvo 
bazujących na platformie podłogowej 
SPA2. Auta w nią wyposażone będą mo-
gły jeździć bez nadzoru kierowcy w ściśle 
określonych miejscach takich jak autostra-
dy, czy obwodnice miast.

Firma Volvo Cars wierzy, że rozwój tech-
nologii jazdy autonomicznej przyczyni się 
do dalszej poprawy bezpieczeństwa ru-
chu drogowego. Jeszcze większe korzyści 
czekają społeczeństwo, gdy wszystkie 
auta będą wyposażone w takie technolo-
gie. Do tego czasu firma oferuje klientom 
wiele rozwiązań, które wyręczą ich choćby 
z powolnej jazdy w korku wymagającej 
wykonywania wielu nużących czynności.
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AUDI SQ8 TDI
BARTOSZ MARTYKA

Audi prezentuje sportową wersję topowe-
go modelu rodziny Q – SQ8 TDI (łączne 
zużycie paliwa w l/100 km: 7,8; łączna 
emisja CO2 w g/km: 205 – 204). Ośmio-

cylindrowa, wysokoprężna jednostka napędowa 
biturbo, zapewnia temu dużemu SUV’owi coupé 
doskonałe osiągi oraz wysoką wydajność. Roz-
wiązania techniczne zawieszenia, układ aktywnej 
stabilizacji przechyłu, układ czterech kół skrętnych 
oraz sportowy mechanizm różnicowy gwarantują 
doskonałe prowadzenie auta. Audi SQ8 TDI w eu-
ropejskich salonach sprzedaży czterech pierścieni 
pojawi się późnym latem.

Moc i wydajność: 4.0 TDI z elek-
trycznie napędzaną sprężarką

V8 biturbo w Audi SQ8 TDI to najmocniejszy silnik 
Diesla na europejskim rynku. Jest bardzo mocny, 
a przy tym ekonomiczny i posiada cały pakiet no-

woczesnych rozwiązań. Jednostka generuje moc 
320 kW (435 KM) i moment obrotowy 900 Nm 
dostępny w zakresie od 1250 do 3250 obr./min. 
Wyposażony w niego duży SUV coupé przyspiesza 
niczym samochód sportowy. Audi SQ8 TDI osiąga 
prędkość od 0 do 100 km/h w 4,8 sekundy, a jego 
prędkość maksymalna jest ograniczona elektro-
nicznie do 250 km/h. Typowa dla modeli S pokry-
wa silnika podkreśla siłę V8. Czerwone aplikacje 
zdobią po bokach wyraziste kontury cylindrów 
i wizualizują przepływ powietrza. 

W głowicy silnika 4.0 TDI strona ssąca znajduje się 
po stronie zewnętrznej, a gorąca strona wydecho-
wa z obiema turbosprężarkami w wewnętrznym 
kącie pomiędzy ułożonymi na kształt litery V 
rzędami cylindrów. Efektem takiej konstrukcji są 
krótkie drogi dolotowe, co zapewnia spontanicz-
ne reakcje. Turbosprężarki załączają się zgodnie 
z koncepcją ładowania stopniowego. Przy niskich 
obrotach silnika działa tylko jedna sprężarka, 
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powyżej 2200 obrotów na minutę uaktywnia się 
także druga. Oscylator dźwiękowy w układzie 
wydechowym, którego działanie kierowca może 
dostosować do własnych potrzeb za pośrednic-
twem systemu wyboru dynamiki jazdy Audi drive 
select, wzmacnia głębokie brzmienie ośmiocylin-
drowego silnika.

Elektrycznie napędzana sprężarka (EAV) wspiera 
pracę turbosprężarek podczas ruszania i przy-
spieszania na niskich obrotach. Sprężarka EAV 
znajduje się w bypassie za chłodnicą międzystop-
niową i załącza się wtedy, gdy zamknie się jego 
zawór. Jeśli żądanie mocy jest wysokie, a spaliny 
mają zbyt niską energię, to zasysane powietrze 
dostaje się do EAV i jest tam po raz drugi spręża-
ne. EAV zapewnia homogeniczne wytwarzanie siły 
i ogromną moc podczas wyprzedzania. 

EAV jest zaopatrywana w prąd przez 48-wolto-
wą główną sieć pokładową Audi SQ8 TDI, która 

jest też podstawą działania systemu mild-hybrid 
(MHEV). Magazynem energii jest kompaktowy 
akumulator litowo-jonowy. Połączony z wałem 
korbowym alternator - rozrusznik (RSG) rekuperu-
je podczas hamowania nawet 8 kW energii i może 
zmagazynować ją w akumulatorze. Gdy kierow-
ca przy prędkości między 55 a 160 km/h zdej-
mie nogę z gazu, Audi SQ8 TDI, w zależności od 
sytuacji, może albo rekuperować, albo toczyć się 
na jałowym biegu, albo żeglować z wyłączonym 
silnikiem nawet przez 40 sekund. Po naciśnięciu 
pedału gazu RSG ponownie załącza silnik – szyb-
ciej i delikatniej niż tradycyjny rozrusznik. Funkcja 
start-stop załącza się już przy prędkości 22 km/h. 
W ten sposób system dba o wysoką efektywność 
SQ8 TDI. Technika MHEV w realnych warunkach 
drogowych obniża spalanie nawet o 0,5 litra 
na 100 km.

Ogromna dynamika jazdy: sportowy 
mechanizm różnicowy, układ czte-
rech kół skrętnych i układ aktywnej 
stabilizacji przechyłu

Napęd w nowym Audi SQ8 TDI przenoszony 
jest na koła za pośrednictwem ośmiostopnio-
wej, automatycznej skrzyni biegów tiptronic. Jej 
dwumasowe koło zamachowe posiada dostoso-
wujący się do liczby obrotów tłumik drgań, który 
przy bardzo niskiej liczbie obrotów kompensuje 
niepożądane drgania silnika Diesla V8. Rozwiąza-
nia szczegółowe, takie jak sprzęgło w centralnej 
przekładni i elektryczna pompa olejowa, umożli-
wiają automatycznej skrzyni biegów ścisłą współ-
pracę z MHEV. Stały napęd na cztery koła quattro 
dystrybuuje siłę napędową na oś przednią i tylną, 
odpowiednio w stosunku 40:60. Sportowy me-
chanizm różnicowy dostarczany w ramach pakietu 
zaawansowanego zawieszenia - advanced su-
spension, uzupełnia pracę napędu quattro, aktyw-
nie rozdzielając momenty napędowe między koła-
mi tylnej osi. Podczas przyspieszania lub skręcania 
w zakręcie, są one kierowane w większej części do 
koła toczącego się po zewnętrznej stronie łuku. 
Audi SQ8 TDI jest dosłownie wciskane w zakręt, 
co eliminuje najmniejsze nawet oznaki podste-
rowności. W przypadku nadsterowności, sportowy 
mechanizm różnicowy stabilizuje dużego SUV-
-a coupé kierując moment do koła toczącego się 
po wewnętrznej stronie łuku.

Standardowo, SQ8 TDI wyposażone jest w system 
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wyboru dynamiki jazdy Audi drive select z sied-
mioma trybami pracy oraz adaptacyjne, pneuma-
tyczne zawieszenie sportowe adaptive air suspen-
sion sport z regulowanym stopniem tłumienia. 
Zawieszenie pneumatyczne pozwala na zmianę 
wysokości zawieszenia karoserii maksymalnie na-
wet o 90 mm. Na życzenie, Audi uzupełnia stan-
dardowy progresywny układ kierowniczy u układ 
czterech kół skrętnych. Układ ten dostępny jest 
również w pakiecie zaawansowanego zawieszenia 
– advanced suspension i jako pojedynczy element 
dostępny opcjonalnie. Układ czterech kół skręt-
nych powoduje, że przy niskich prędkościach, np. 
podczas manewrowania i parkowania, koła tylne 
skręcają w kierunku przeciwnym do kół przed-
nich. Przy prędkości ok. 5 km/h skręt osiąga swój 
maksymalny kąt 5 stopni i w ten sposób zwiększa 
zwrotność pojazdu. Odwrotnie napęd zachowuje 
się powyżej prędkości 60 m/h: wtedy tylne koła 
skręcają w tym samym kierunku co koła przednie. 
Poprawia to reakcję na ruch kierownicą i zwięk-
sza stabilność w zakrętach pokonywanych z dużą 
prędkością.

Trzeci bardzo nowoczesny element pakietu za-
awansowanego zawieszenia - advanced suspen-
sion, to elektromechaniczna, aktywna stabilizacja 
przechyłu. Zasada działania: Kompaktowy silnik 
elektryczny z trójstopniową przekładnią plane-
tarną znajdujący się zarówno na przedniej, jak 
i na tylnej osi, oddziela dwie połowy stabilizatora. 
Podczas jazdy po nierównej nawierzchni są one 
oddzielone od siebie, co poprawia komfort jazdy. 
Natomiast podczas jazdy sportowej, rury są bez-
stopniowo przekręcane w przeciwnych do siebie 

kierunkach. Boczny przechył pojazdu znacznie się 
wtedy zmniejsza, a tendencja do podsterowności 
jest wydatnie redukowana. 

Przednie i tylne stabilizatory można regulować 
niezależnie od siebie, przy pomocy osobnych ste-
rowników. Zwiększa to precyzję działania układu 
kierowniczego, zwrotność i stabilność Audi SQ8 
TDI. Elektromechaniczna aktywna stabilizacja 
przechyłu EAWS czerpie energię z pokładowej 
sieci 48 V i służy też jako system rekuperacji. 
Za pośrednictwem silników elektrycznych może 
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generować energię, a następnie przesyłać ją do 
magazynowania w akumulatorze.

Audi SQ8 TDI wyjeżdża z fabryki na 21-calowych 
kołach z oponami w rozmiarze 285/45. Na życze-
nie, Audi dostarcza ekskluzywne felgi 22-calowe 
z oponami 285/40. Program kół uzupełniają 
różne opcje stylistyczne oferowane przez Audi 
Sport. Inne proponowane elementy opcjonalne to 
czerwone zaciski hamulców i tarcze hamulcowe 
z ceramiki wzmocnionej włóknem węglowym, 

które są lżejsze i bardziej odporne na ścieranie od 
tarcz stalowych.

Detale typowe dla modelu S: styli-
styka i wnętrze

Mocne kontury z atletycznie napiętymi powierzch-
niami i linia typowa dla coupé, wizualizują spor-
towy charakter mającego 5,01 m długości Audi 
SQ8 TDI. Dominującymi elementami są zwłaszcza 
ośmiokątna osłona Singleframe, wyraziste bliste-

ry nad wnękami kół typowe dla pojazdów z na-
pędem na cztery koła quattro i wyrazista osłona 
podwozia. Standardowo model wyposażony jest 
w reflektory diodowe, a na życzenie dostępne są 
reflektory diodowe HD Matrix. Tutaj, zarówno trój-
wymiarowa sygnatura świateł do jazdy w dzień, 
jak i świateł tylnych, ma postać cyfrowej grafiki. 
Poziome linie – m.in. pasmo świateł z tyłu – pod-
kreślają szerokość SUV-a coupé, który w wersji S 
wieloma detalami stylistycznymi podkreśla swój 
wyjątkowy status. 

Podwójne użebrowanie strukturyzuje powierzch-
nię osłony chłodnicy Singleframe. Okala je duża, 
matowo - srebrna rama. Stylistyczna klamra prze-
biegająca pod osłoną, mocno wyprofilowane wloty 
powietrza, osłona podwozia i nakładki na progi, 
mają taki sam kolor. Dopasowane obudowy luste-
rek bocznych utrzymane są w kolorze aluminium. 
Charakterystyczne elementy zewnętrznej stylisty-
ki są zaakcentowane kolorystycznie również z tyłu 
pojazdu. Dyfuzor w czarnym matowym kolorze 
Titan łączy się ze srebrną osłoną podwozia, którą 
po bokach wieńczą po dwie okrągłe końcówki rur 
układu wydechowego. W połączeniu z wyrazistą, 
rozciągającą się powyżej listwą i sportową kra-
townicą o strukturze plastra miodu, Audi SQ8 TDI 
demonstruje swój mocny charakter. Na życzenie, 
Audi dostarcza pakiet stylistyczny Czerń, akcen-
tujący zderzaki, osłonę chłodnicy Singleframe 
i boczne okna. 

Trzymetrowy rozstaw osi gwarantuje dużą prze-
strzeń wewnątrz Audi SQ8 TDI. Wnętrze jest styli-
stycznie klarowne – także tu dominują linie pozio-
me. Sportowe fotele są elementem wyposażenia 
standardowego, na życzenie dostępne są fotele 
sportowe S plus ze zintegrowanymi zagłówkami 
i z wysokimi bokami, w opcji także z funkcją kli-

https://brandsit.pl


86 LIPIEC 2019

BrandsIT.pl

matyzacji i masażu. Trzymiejscową kanapę z tyłu 
można na życzenie przesuwać do przodu i do tyłu. 
Ze złożonymi oparciami, bagażnik pod elektrycz-
nie sterowaną pokrywą ma pojemność do 1755 l, 
a jego pojemność bazowa wynosi 605 l. 

Kolorystyka wnętrza - jak w każdym modelu S – 
to czerń. Fotele zdobią tłoczone emblematy S i – 
w zależności od koloru obicia – kontrastowe szwy 
w kolorze szarej skały albo antracytu. Na życze-
nie fotele, środkowy podłokietnik i podłokietniki 
w drzwiach, mogą mieć obicia w sportowym kolo-
rze szarym Rotor albo czerwonym Ara. Dostępne 
materiały obejmują kombinację skóry i tkaniny 
Alcantara oraz opcjonalnie szlachetną skórę Val-
cona, w przypadku siedzeń sportowych S plus ze 
stebnowaniem w kształcie rombów. Alternatywę 
dla dekoracyjnych paneli z matowego szczotko-
wanego aluminium, stanowią elementy z karbonu 
albo z drewna dębowego. Podświetlane listwy 
progowe z aluminiowymi nakładkami – z przo-
du z emblematem S – są podobnie jak pedały 
i podpórka pod stopę ze stali szlachetnej, również 
elementem wyposażenia standardowego. Opcjo-
nalny pakiet oświetlenia konturowego/Ambiente 
zapewnia ukierunkowane efekty świetlne, m.in. 
na tablicę rozdzielczą i na tunel środkowy, nadając 
wnętrzu wyjątkowego wrażenia przestrzeni. 

Inteligentnie skomunikowane: ob-

sługa i infotainment

Główne elementy obsługi w Audi SQ8 TDI to dwa 
duże wyświetlacze dotykowe z funkcją haptycznej 
i akustycznej reakcji zwrotnej. Górny wyświetlacz, 
który w stanie nieaktywnym prawie całkowicie 
zlewa się z czarną błyszczącą ramką, służy do 
sterowania systemami infotainment i nawigacją. 
Z poziomu dolnego wyświetlacza kierowca steruje 
klimatyzacją, funkcjami komfortowymi, wprowa-
dzaniem tekstu, a podczas tych czynności jego 
nadgarstek może wygodnie spoczywać na dźwigni 
zmiany biegów. 

Ponadto Audi SQ8 TDI wyposażone jest w funkcję 
sterowania głosowego przy pomocy naturalnego 
języka, rozumiejącą także dowolnie formułowane 
potocznym językiem polecenia i pytania. Do udzie-
lania odpowiedzi system wykorzystuje zarówno 
zapisane w pojeździe informacje, czy ulubione cele 
nawigacji i ulubione miejsca kierowcy, jak i wiedzę 
z chmury. Korzystanie z informacji online poprawia 
liczbę i jakość trafień, a zaleta informacji pokłado-
wych polega na szybkości i niezawodności dostę-
pu do nich – również tam, gdzie nie ma zasięgu, 
np. na podziemnych parkingach. 

Oprócz obu wyświetlaczy dotykowych, wiele in-
formacji edytowanych jest też na cyfrowej tablicy 
rozdzielczej. Przy pomocy przycisku „widok” – 
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„View” na kierownicy wielofunkcyjnej, kierowca 
może przełączać między dwoma widokami kokpi-
tu cyfrowego Audi virtual cockpit: w trybie „jazda” 
obrotomierz i prędkościomierz mają postać du-
żych okrągłych zegarów, a w trybie „infotainment” 
w centrum pola widzenia znajduje się mapa. Oba 
widoki – co typowe dla modeli S – mają czerwone 
detale graficzne. Dodatkowo, w systemie MMI 
można wybrać widok „performance”, w którym 
w centrum znajduje się obrotomierz w postaci 
wielokąta, a moc i moment obrotowy prezento-
wane są w wartościach procentowych. Gdy mapa 
nawigacji jest przedstawiona jako duża grafika, 
to obroty i prędkość są prezentowane w formie 
diagramu słupkowego. Na życzenie, wyświetlacz 
danych na szybie head-up display pokazuje ważne 
informacje o prowadzeniu do celu. 

Elementem wyposażenia standardowego Audi 
SQ8 TDI jest najbardziej rozbudowana wersja 
systemu infotainment, MMI Navigation plus. 
W jej skład wchodzi m.in moduł transmisji danych 
w standardzie LTE Advanced oraz hotspot Wi-Fi. 
Nawigacja posiada wiele inteligentnych funk-
cji – np. na podstawie przejechanych odcinków 
rozpoznaje preferencje kierowcy i dzięki temu 
może oferować mu odpowiednie propozycje tras. 
Obliczanie trasy odbywa się online, na serwerach 
dostawcy map i usług nawigacji, firmy HERE. 

Usługi online Audi connect uzupełniają proces 
planowania trasy. Klient może np. wybrać na ma-
pie nawigacji użyteczne miejsca (POI, points of 
interest), takie jak parkingi czy zabytki, i polecić 
wyświetlenie ich zdjęć, godzin otwarcia oraz ocen. 
Wyjątkowym rozwiązaniem są cztery usługi Car-
-to-X wykorzystujące inteligencję rozproszoną flo-
ty Audi. Do informacji online o znakach drogowych 
i o zagrożeniach oraz do usługi wyszukiwania 
miejsc parkingowych przy ulicy, doszła tu nowa 
usługa – informacje o sygnalizacji świetlnej. Dzięki 
skomunikowaniu z infrastrukturą miasta, pojazd 
za pośrednictwem serwera otrzymuje informacje 
z centralnego sterownika sygnalizacji świetlnej. 
Kierowca może zatem dopasować prędkość tak, 
by podjechać do świateł sygnalizacji podczas na-
stępnej fazy światła zielonego. Na tablicy rozdziel-
czej pojawia się indywidualne zalecenie dotyczące 
prędkości, a jeśli kierowca czeka już przy czerwo-
nym świetle, czas pozostający do następnej fazy 
światła zielonego. W ten sposób system wpływa 
na prospektywny, wydajny styl jazdy i na płynność 
ruchu ulicznego. Oferta ta jest elementem składo-
wym pakietu Audi connect i sukcesywnie jest udo-
stępniana w wybranych europejskich miastach.

Do gamy usług Audi connect należy także umiesz-
czona w chmurze usługa głosowa Amazona 
o nazwie Alexa, zintegrowana z systemem ob-
sługi MMI. Przy jej pomocy kierowca może skła-

https://brandsit.pl


88 LIPIEC 2019

BrandsIT.pl

dać zamówienia i na bieżąco zasięgać informacji 
o wielu bieżących wydarzeniach. Alexa umożliwia 
streaming muzyki i audiobooków oraz oferuje 
dostęp do ponad 80 tysięcy własnych umiejętno-
ści. Przy pomocy sterowania smart-home można 
siedząc w samochodzie zamknąć na klucz drzwi 
od mieszkania, sterować oświetleniem i zamknąć 
drzwi garażu.
Wyjątkowo wszechstronna jest też aplikacja 

myAudi App, która łączy SQ8 TDI ze smartfonem 
klienta. Przy jej pomocy można korzystać z na-
wigacji myAudi oraz z usług zdalnych dostęp-
nych w pakiecie Audi connect, w tym z funkcji 
wzywania pomocy. Opcjonalny, cyfrowy kluczyk 
Audi connect daje właścicielowi i czterem innym 
użytkownikom możliwość odblokowania i zablo-
kowania drzwi pojazdu, czy włączenia silnika przy 
pomocy smartfona z systemem operacyjnym 
Android. Dzięki personalizacji, każdy użytkownik 
może w swoim indywidualnym profilu skonfiguro-
wać do 400 ustawień. 
Do integracji smartfonów z systemem opera-

cyjnym iOS i Android z pokładowym systemem 
infotainment, służy Audi smartphone interface. 
Ustanawia on połączenie z urządzeniem mo-
bilnym, pozwalając przenieść dane środowiska 
Apple Car Play czy Android Auto na wyświe-
tlacz systemu MMI, w przypadku iPhone’a także 
bezprzewodowo. Wyposażenie takie jak system 
nagłaśniający Bang & Olufsen Advanced Sound 
System z dźwiękiem 3D i 23 głośnikami oraz Audi 

phone box, uzupełnia bogaty program systemów 
infotainment. 

Bezpiecznie do celu: systemy 
wsparcia

Szeroka gama systemów wsparcia uzupełnia 
bogatą ofertę wyposażenia modelu SQ8 TDI. Ada-
ptacyjny asystent jazdy, który integruje w sobie 
funkcje adaptacyjnego tempomatu z automatycz-
ną regulacją odległości między poruszającymi się 
pojazdami adaptive cruise control, asystenta jazdy 
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w korkach i asystenta toru jazdy, odciąża kierowcę 
przede wszystkim na długich dystansach, przy-
czyniając się tym samym do zwiększenia komfortu 
podróży. We współpracy z asystentem wydajności 
prospektywnie przyspiesza i zwalnia Audi SQ8 TDI. 
W tym celu interpretuje informacje przekazywane 
przez czujniki, dane nawigacji i znaki drogowe. 
Za bezpieczeństwo w ruchu miejskim odpowiada 
asystent skrzyżowań, asystent ruchu poprzecz-

nego z tyłu, ostrzeżenie przed wysiadaniem oraz 
ostrzeżenie przed zmianą pasa ruchu. Asystent 
manewrów zapobiega ewentualnym stłuczkom 
ingerując delikatnie w pracę układu kierowniczego 
i samoczynnie hamując aż do zatrzymania, gdy np. 
filary na parkingach piętrowych uzna za przeszko-
dy. Ostrzeżenie przed najechaniem na krawężnik 
podczas parkowania chroni przed uszkodzeniami 
felg. Obrazy pozyskiwane z kamer 360° pozwalają 
na precyzyjne manewrowanie z dokładnością co 
do centymetra oraz dają widok na ruch poprzecz-
ny i na koła. Supernowoczesne rozwiązanie to 
widok 3D z dowolnie wybieraną perspektywą. 

Sercem wszystkich systemów wsparcia jest 
centralny sterownik systemów wsparcia kierowcy, 
zwany w skrócie zFAS. Ten montowany w SQ8 TDI 
standardowo komputer wielkości tableta, nie-
ustannie oblicza dokładny, zmieniający się ciągle 
obraz otoczenia. Dzięki temu systemy wsparcia 
kierowcy dokładnie i szybko reagują na pojawia-
jące się obiekty i mogą np. zainicjować hamowa-

nie. Bardzo precyzyjnie działa tu też nawigacja, 
ponieważ fuzja danych pochodzących z czujników 
lokalizuje samochód z dokładnością do pasa 
ruchu. Potrzebne do tego dane, zFAS w zależności 
od wyposażenia pobiera z maksymalnie pięciu 
czujników radarowych, pięciu kamer i dwunastu 
czujników ultradźwiękowych.
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EFEKTYWNE ZARZĄDZANIE STAŁYMI 
ZMIANAMI JEST DZIŚ KLUCZOWYM WY-
ZWANIEM

CARL STANDERTSKJOLD
CORPORATE SEGMENT MARKETING MANAGER W SONY PROFESSIONAL SOLUTIONS EUROPE

Śmiem twierdzić, iż pogodziliśmy się już 
z faktem, że jedyną stałą rzeczą są dziś 
ciągłe zmiany. Dotyczy to także sposobu, 
w jaki dziś pracujemy i czego oczekujemy 

w naszym miejscu pracy - zarówno jako pracow-
nicy firmy, członkowie tymczasowego zespołu 
projektowego czy jako klienci.

Najważniejsza jest zmiana sposobu, w jaki komu-
nikujemy się i współpracujemy. Spróbujmy wska-

zać pewne problemy, z którymi się borykamy.

• Praca zawsze i wszędzie
• Czerpanie pomysłów i inspiracji z wielu 
różnych źródeł
• Chcemy dzielić się naszymi przemyślenia-
mi i pomysłami natychmiast i na wiele sposobów: 
rozmawiając, wysyłając sms, dane, zdjęcia, filmy 
wideo itp. 
• Chcemy komentować, aktualizować 
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i zmieniać informacje i wiadomości, które otrzy-
maliśmy
• Chcemy to zrobić tu i teraz, bez względu 
na to, gdzie akurat jesteśmy
• Chcemy korzystać z naszych urządzeń 
i narzędzi, które dobrze znamy
• Chcemy to robić łatwo, szybko i bezpiecz-
nie
 
Kiedyś wyobrażaliśmy sobie, że w XXI wieku bę-
dziemy pracować tylko zdalnie z naszych domów 
i nie będzie już tradycyjnych biur. Komunikacja 
i spotkania będą tylko wirtualne, przez Internet. 
Rzeczywistość nowego tysiąclecia pokazuje jed-
nak, że prawdziwe życie nie jest tak jednoznaczne 
i proste. Łączy ono nie tylko tradycyjne i nowocze-
sne style życia, ale jest także mieszanką różnych 
technologii, systemów, urządzeń i ludzi. Nadal 
chcemy spotykać się twarzą w twarz by razem 
pracować, robić burze mózgów, dyskusje i co naj-
ważniejsze, dzielić się emocjami. I mają to wszyst-
kie pokolenia, nawet te „urodzone ze smartfonem 
w ręku”. Dowodzą tego zarówno badania, jak 
i praktyka.

Człowiek jest najbardziej zawodnym i wrażliwym 
elementem tej układanki. Wszystkie technologie 
i rozwiązania są tworzone, aby ułatwić nam życie, 
ale połączenie starych i nowych urządzeń, stan-
dardów, interfejsów i systemów stwarza problemy 
i frustracje. Dlatego zarządzanie wszystkimi tymi 
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zmianami jest kluczem do zorganizowania co-
dziennej wydajnej pracy w nowoczesnych firmach. 
Organizowanie przestrzeni roboczej 2.0

Czym jest Workspace 2.0 w prakty-
ce?

To nie tylko biuro, zwykłe miejsce pracy. To prze-
strzeń, która odblokowuje kreatywność i ułatwia 
szybszą, inteligentniejszą i bardziej intuicyjną 
wymianę informacji. Zwiększa wydajność pracy 
i zapewnia wyższą wydajność, a finalnie obniża 
koszty operacyjne firmy. Wszystko wspierają roz-
wiązania i systemy informatyczne oraz wszech-
obecne audio wideo. 

Badania pokazują, że 67% organizacji postrzega 
„lepszą współpracę z klientami, pracownikami 
i współpracownikami jako główną siłę napędową 
w tworzeniu ich miejsca pracy” (CBRE, Top trends 
in facilities management).

To samo badanie pokazuje, że 75% firm twierdzi, 
iż dane są kluczowe dla osiągnięcia strategicznych 

celów w zakresie zarządzania nieruchomościami. 
Jest to wynik rosnącej roli Internetu przedmiotów 
(Internet of Things) i danych uzyskanych z podłą-
czonych do internetu urządzeń biurowych, takich 
jak klimatyzacja, windy, schody ruchome, a nawet 
pojedyncze lampy.

Ponieważ chodzi o łatwość użytkowania, bada-
nia DEGW pokazują, że 90% organizacji wskazuje 
skomplikowane technicznie rozwiązania prze-
strzeni biurowej jako barierę produktywności.

Czego oczekują użytkownicy?

W miarę upowszechniania się BYOD czyli korzy-
stanie w pracy z własnego sprzętu (telefonów, 
notebooków), pracownicy chcą łatwego połą-
czenia z zasobami firmy i intuicyjnych sposobów 
prezentowania i dzielenia się swoją pracą. Pra-
cownicy działów IT żądają możliwości zapewnie-
nia całkowitego bezpieczeństwa i zdalnej kontroli 
wszystkich urządzeń firmowych, podłączonych 
użytkowników i zasobów. Potrzebują rozwiązań 
do monitorowania stanu operacyjnego i danych 
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z podłączonych urządzeń, harmonogramów włą-
czeń i wyłączeń, zarządzania pilnymi przypadkami 
awaryjnymi poprzez wysyłanie alertów do użyt-
kowników poszczególnych zasobów czy urządzeń.

Menedżerowie obiektów zainteresowani są nato-
miast narzędziami do kontroli wykorzystania za-
sobów i posiadaniem narzędzi do analizy danych, 
aby optymalizować wykorzystanie i koszty.

Pracownicy działu marketingu potrzebują z kolei 
narzędzi do tworzenia przyciągających wzrok 
informacji, komunikatów czy reklam i łatwego wy-
syłania ich do poszczególnych lub zgrupowanych 
urządzeń, planowania co i kiedy jest wyświetlane.

Kierownicy biur potrzebują rozwiązania, które 
pozwoli im na scentralizowaną kontrolę wszyst-
kich wyświetlaczy sieciowych w całej organizacji 
i zarządzania recepcją oraz systemami rezerwacji 
sal konferencyjnych.

Wspólnym trendem niezależnie od pozycji w or-
ganizacji jest maksymalny dostęp do wszystkich 
systemów, urządzeń, danych za pośrednictwem 
naszego własnego smartfona, który potrafimy 
sprawnie obsługiwać i zawsze mamy przy sobie.

Świat wokół nas zmienia się tak szybko, że jedy-
nym sposobem, aby nadążyć, jest wybór skutecz-
nych narzędzi do zarządzania tymi zmianami.

Opierając się na wieloletnim doświadczeniu firmy 
i współpracy z integratorami AV oferującymi roz-
wiązania oraz biorąc pod uwagę opinie kreatyw-
nych i wymagających użytkowników końcowych, 
firma Sony Professional Solutions Europe stwo-
rzyła rozwiązanie TEOS Manage  do transformacji 
miejsc pracy zgodnie z oczekiwaniami zmieniają-
cego się świata. A zgodnie z zasadą, że stałe są 
jedynie zmiany – udostępniamy właśnie znacznie 
rozbudowaną wersję 2.0 naszego rozwiązania.  
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1. Jak Pani ocenia prognozowa-
ny poziom składek ZUS w 2020 
roku? Czy i jeśli tak, to jakie kon-
sekwencje gospodarcze może to 
wywołać?

Podstawą wymiaru składek ZUS dla przedsiębior-
ców jest wysokość przewidywanego średniego 
wynagrodzenia. W 2020 r. wynagrodzenie to 
zostało przyjęte na poziomie 5227 zł, co oznacza 
około 10% podwyżkę składek ZUS w stosunku do 
roku obecnego. Wzrost poziomu składek obo-
wiązkowych uderza zwłaszcza w małe i średnie 

przedsiębiorstwa, a to przecież one stanowią siłę 
napędową gospodarki. Już obecnie składka jest 
sporym obciążeniem finansowym dla firm. Jej 
wzrost może przyczynić się do znacznego spadku 
rentowności lub nawet bankructwa firmy. Dotyczy 
to zwłaszcza  przedsiębiorstw o niskich docho-
dach. Uważam, że dobrym rozwiązaniem byłoby 
wprowadzenie jednolitego systemu ubezpieczeń 
społecznych powiązanego z dochodem płatnika. 
Zatem te przedsiębiorstwa, które uzyskają niskie 

dochody miesięczne płacą mniej, a te o wyższych 
dochodach – proporcjonalnie więcej. 

2. Ostatnimi czasy można zaobser-
wować spowolnienie gospodar-
cze, a wojna handlowa między USA 
i Chinami wzmaga poczucie nie-
stabilności. W co w takiej sytuacji 
warto zainwestować?

Ekonomiści już od pewnego czasu zapowiadają 
nadchodzący kryzys. Do poczucia niepewności 
przyczynia się także niestabilna sytuacja na świe-

cie, wywołana głównie konfliktem 
handlowym pomiędzy Chinami 
a USA, a to ma wpływ na sytuację 
na rynkach finansowych i labilność 
inwestorów. W takich okoliczno-
ściach inwestorzy szukają alterna-
tywnych sposobów na pomnażanie 
majątku. Inwestycje alternatywne 
definiuje się jako inwestycje nisko 
skorelowane z rynkami finanso-
wymi, i które nie są zaliczane do 
tradycyjnych form takich jak akcje, 
obligacje czy instrumenty pochod-
ne. Są to inwestycje w dzieła sztu-
ki, luksusowe alkohole (np. wino), 
metale szlachetne (np. złoto), 
nieruchomości inwestycyjne (np. 
apartamenty hotelowe) czy kolek-
cje (np. monety, zegarki). W dobie 
nadchodzącego (prognozowanego) 
kryzysu warto zastanowić się nad 
jedną z takich form inwestycji, 

biorąc jednak pod uwagę kwestię płynności oraz 
analizę ryzyka związanego z daną klasą aktywów. 
Warto dodać, że w ostatnich latach znacznie 
obniżył się próg wejścia i nie są to inwestycje tylko 
dla osób bardzo zamożnych. Dzięki technologii 
internetowej wzrosła również dostępność tych 
dóbr oraz możliwość pozyskania specjalistycznej 
wiedzy. Znacznie to ułatwia podjęcie inwestycji.

3. Który wykres obserwuje Pani 

5 PYTAŃ DO...
ODPOWIADA

Dr Joanna Wieprow - WSB we Wrocławiu
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„
PSA jest elastyczną formą, która łączy cechy 
obu spółek i może stanowić odpowiedź na po-
trzeby rynku. 

obecnie z największym zaciekawie-
niem?  

Od kilku lat z dużym zainteresowaniem przyglą-
dam się wykresom na rynku sztuki. To niezwy-
kle dynamicznie rozwijający się rynek. W Polsce 
obecnie szacuje się jego wartość na 252 mln 
zł, to o ponad 80 mln więcej niż w roku 2017. 
W pierwszym kwartale 2019 r. domy aukcyjne 
odnotowały 18% wzrost obrotów w stosunku do 
pierwszego kwartału 2018. W 2018 r. padł rekord 
polskiego rynku sztuki – 4,7 mln zł zapłacono 
za pracę „M39” Wojciecha Fangora. Z kolei naj-
większy wynik pojedynczej aukcji wyniósł ponad 
22 mln złotych. Odbyło się również 49 aukcji ze 
sprzedażą o wartości ponad 1 mln złotych. Dzieła 
sztuki w ostatnich latach stanowią coraz bardziej 
atrakcyjną alternatywę inwestycyjną i cieszą się 
rosnącym zainteresowaniem, zwłaszcza pod-
czas zawirowań na rynkach finansowych. Nale-
ży jednak pamiętać, że inwestycje w sztukę to 
proces długoletni (około 8-10 lat), często wymaga 
specjalistycznej wiedzy i charakteryzuje się niską 
płynnością. Ja osobiście cenię w tego typu inwe-
stycjach możliwość zaspokajania, obok finanso-
wych, potrzeb emocjonalnych. Jednak emocje nie 
zawsze są dobrym doradcą, ponieważ to co nam 
się podoba, niekoniecznie musi mieć potencjał 
inwestycyjny. Dlatego, przed podjęciem decyzji 
o inwestycji w dzieła sztuki,  polecam skorzystanie 
ze specjalistycznej wiedzy.

4. Na jakie cele przeznaczanych jest 
obecnie najwięcej środków z fun-
duszy unijnych?

W obecnym okresie finansowym 2014-2020 naj-
więcej środków przeznaczonych zostało na Pro-
gram Infrastruktura i Środowisko (27,4 mld euro). 
Największy nacisk w tym programie postawiono 
na gospodarkę niskoemisyjną, ochronę środowi-
ska oraz rozwój infrastruktury technicznej Polski. 
Drugim co do wielkości środków jest Program 
Inteligentny Rozwój (8,6 mld euro). To największy 
w UE program finansujący badania, rozwój i inno-

wacje. Kolejnym programem jest Wiedza Edukacja 
Rozwój (4,7 mld euro), którego celem jest m. in. 
aktywizacja zawodowa osób młodych poniżej 
30 roku życia pozostających bez zatrudnienia 
czy wsparcie szkolnictwa wyższego. Warto też 
wspomnieć o Programie Polska Cyfrowa (2,2 mld 
euro), który  ma na celu zwiększenie dostępności 
do Internetu, stworzenie przyjaznej dla obywatela 
e-administracji oraz upowszechnienie w spo-
łeczeństwie wiedzy i umiejętności korzystania 
z komputerów.

5. Czy, Pani zdaniem, prosta spółka 
akcyjna sprawdzi się jako rozwią-
zanie problemów z pozyskiwaniem 
finansowania z jakim mierzą się 
startupy?  

Nowe rozwiązanie, jakim jest prosta spółka 
akcyjna (PSA) może ułatwić pozyskanie kapita-
łu dla startupów. Przede wszystkim nie będzie 
potrzebny kapitał założycielski. Ponadto, PSA 
będzie mogła pozyskiwać kapitał w drodze emisji 
akcji lub obligacji, a proces ten zostanie uprosz-
czony. Kolejnym istotnym elementem jest odejście 
od koncepcji kapitału zakładowego i wartości 
nominalnej akcji. Te wszystkie rozwiązania mogą 
przyczynić się do tego, że spółka będzie mogła 
dysponować większym kapitałem oraz łatwiej 
pozyskać kapitał zewnętrzny. Warto jednak pod-
kreślić, że PSA to szereg nowych rozwiązań, które 
mogą przyciągnąć inwestorów. Obecnie startupy 
mają do wyboru spółkę z o.o. lub spółkę akcyjną, 
a aż 71% z nich wybiera tę pierwszą, ponieważ 
spółka akcyjna jest zbyt kosztowna i skompli-
kowana w obsłudze. Tymczasem inwestorzy nie 
mają zaufania do spółek z o.o., wolą akcyjne. PSA 
jest elastyczną formą, która łączy cechy obu spół-
ek i może stanowić odpowiedź na potrzeby rynku. 
Ponadto projekt PSA zakłada szereg innowacyj-
nych rozwiązań, takich jak dopuszczenie wyko-
rzystania technologii blockchain do prowadzenia 
rejestru akcjonariuszy czy możliwość objęcia akcji 
za pracę. A to może przyciągnąć niezbędny do 
rozwoju kapitał. 
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Po dwóch latach silnego wzrostu, światowa gospodarka znów znajduje się w impasie, podobnie jak 
w latach 2015-2016. Euler Hermes przewiduje, że światowa gospodarka urośnie o 2,7 proc. w latach 
2019 i 2020.

Niektórzy ekonomiści grzmią na alarm, 
że kryzys nadchodzi wielkimi kroka-
mi, inni uspokajają, że nie ma się czego 
obawiać. Wszyscy są jednak zgodni jeśli 

chodzi o ocenę obecnej sytuacji gospodarczej 
na świecie – widać, że tempo wzrostu znacznie 
spadło, a kolejne już spowolnienie będzie testem 
zdolności decydentów do podjęcia odpowiednich 
działań w odpowiednim momencie, ponieważ 
tradycyjne narzędzia polityczne i siła współpracy 
międzynarodowej ulegną osłabieniu.

Co składa się na taką sytuację? Specjaliści Euler 

Hermes (wiodący globalny ubezpieczyciel należ-
ności handlowych) wskazują, że przyczyną takiej 
sytuacji może być globalna niepewność, wojna 
handlowa między USA a Chinami oraz skutki re-
presji finansowych.

Czego możemy się spodziewać w światowej go-
spodarce w latach 2019 i 2020?

Euler Hermes przewiduje, że światowy PKB 
wrośnie jedynie o 2,7 proc. w roku 2019 i 2020, 
w porównaniu ze wzrostem o 3,1 proc. w 2018.

ŚWIATOWA GOSPODARKA 
TO WIELKA NIEPEWNOŚĆ

BARTOSZ MARTYKA
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W roku 2019 i 2020 zostanie również odnotowa-
ny siedmioprocentowy wzrost liczby niewypła-
calności (Pod pojęciem niewypłacalności rozumie 
się stan faktyczny – niezdolność do regulowania 
zobowiązań na rzecz wierzycieli, w tym procesy 
naprawcze firm), w tym znaczny ich wzrost w Azji 
(+15 proc. w 2019), odbicie w Europie (+3 proc.) 
i stopniowe odwrócenie trendu w USA do 2020. 
W siedmiu na dziesięć krajów odnotowany zo-
stanie wzrost niewypłacalności spółek w 2019, 
a w co drugim rok 2019 zakończy się większą licz-
bą niewypłacalności niż miało to miejsce rocznie 
przed globalnym kryzysem z lat 2008-2009.

Ponadto, biorąc pod uwagę panującą obecnie 
na świecie niepewność oraz fakt, że dług publicz-
ny USA stanie się w czwartym kwartale 2020 
źródłem niestabilności, amerykańska gospodarka 
urośnie według prognoz o 2,5 proc. r/r w 2019 
i o 1,7 proc. w 2020.  Gospodarka Chin spowolni 
natomiast do odpowiednio +6,3 proc. oraz +6,2 
proc. W strefie euro również zostanie odnotowane 
poważne spowolnienie: +1,2 proc. w roku 2019 
i 2020, w porównaniu z +1,9 proc. w 2018.

Jakie będą skutki konfliktu USA – Chiny?

Eksperci przewidują, że wojna handlowa między 
USA a Chinami będzie trwała najprawdopodobniej 
do końca roku. Tak jak to miało miejsce do tej pory, 
będzie to znaczne utrudnienie dla handlu na całym 
świecie oraz cyklu inwestycyjnego, ponieważ jego 
skutki odczuwają już rynki rozwijające się. 

Niepewność wymiany handlowej wpłynęła 
w znacznie większym stopniu na globalną wy-
mianę handlową niż same taryfy – poprzez 
trzy kanały: inwestycje (opóźnienia w planach 
inwestycyjnych), konsumpcję (stopy oszczędno-
ści zwiększyły się globalnie) i zapasy oraz ceny. 
Szacujemy, że podczas gdy amerykańskie cła 
zmniejszyły wzrost światowej wymiany handlo-
wej w 2018 r. o -0.3 punktu procentowego, to za-
początkowana przez USA niepewność w wymianie 
handlowej kosztowała -0.5 punktu procentowego.

Jeżeli Chiny i USA nie dojdą w II kwartale br. 
roku do porozumienia, niepewność utrzyma się 
i w efekcie globalna wymiana handlowa i świa-
towy wzrost gospodarczy mogą jeszcze bardziej 
zwolnić. Ocenia się, że każde dwa miesiące nie-
pewności wymiany handlowej będą kosztować 
-0.1 punktu procentowego wzrostu globalnej 
wymiany handlowej, a każde cztery miesiące od-

powiednio -0.1 punktu procentowego światowego 
wzrostu gospodarczego.

Co więcej, wojna handlowa może objąć kilka 
innych pól walki poza USA i Chinami. Napięcia 
handlowe wzrosły niedawno również między 
Koreą Południową a Japonią. Napięcia polityczne, 
w tym zbliżające się ważne wybory w krajach roz-
wijających się oraz niedawne wybory na główne 
stanowiska, jak również nowy skład Parlamentu 
Europejskiego także wskazują na możliwość wy-
stąpienia niespodzianek w polityce handlowej.

Błędne koło wciąż się kręci

Globalne ryzyko polityczne, które obecnie jest 
blisko swojego historycznego maksimum, to kolej-
ny „samobójczy” proces. Interwencjonizm, prze-
rost wydatków publicznych i zmiany tradycyjnych 
polityk gospodarczych na całym świecie stymulu-
ją utrzymywanie się zamieszania na rynkach.  
Na szczęście, ich wpływ na gospodarstwa domo-
we i firmy pozostawał jak do tej pory ograniczony, 
choć widoczny.

Co więcej, represje finansowe coraz bardziej 
zamieniają się w błędne koło, w którym niezwykle 
niskie poziomy stóp procentowych z trudnością 
utrzymują gospodarki na powierzchni, jednocze-
śnie narażając je na rosnące ryzyko w średnim 
terminie. Warto zauważyć, że nadmiar taniego 
pieniądza może prowadzić do recesji. Na chwilę 
obecną mamy w szczególności do czynienia z roz-
dźwiękiem między czynnikami fundamentalnymi, 
a rynkiem kapitałowym, który w przyszłości może 
doprowadzić do niestabilności.

Kolejna recesja, prawdopodobnie płytsza i krótsza 
niż poprzednia, będzie testem zdolności spółek 
i potęg gospodarczych do podjęcia odpowiednich 
działań w odpowiednim momencie, ponieważ 
tradycyjne narzędzia polityczne i siła współpracy 
międzynarodowej ulegną osłabieniu. 
Trudno nie zgodzić się ze stwierdzeniem, że obec-
ny stan globalnej gospodarki można opisać sło-
wem „niepewność”.  Z całą stanowczością w takiej 
sytuacji spada aktywność inwestycyjna, przez 
co de facto nie da się oszacować, jak dokładnie 
będzie kształtować się gospodarcza przyszłość. 
Taki stan, jeśli będzie się utrzymywał dłużej, może 
prowadzić do bardzo silnego spowolnienia gospo-
darczego, szczególnie, że od ostatniego kryzysu 
minęło już sporo czasu.
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Pozyskanie kapitału na działalność i rozwój firmy stanowi wyzwanie, z którym mierzy się większość 
przedsiębiorstw. Niestety, część z nich wiąże się z koniecznością poniesienia dużych nakładów finan-
sowych, a regulacje prawne związane z pozyskaniami, raczej nie zachęcają a zniechęcają do zasto-
sowania takich rozwiązań. Nic więc dziwnego, że firmy szukają nowych rozwiązań, mogących choć 
po części ograniczyć koszty pozyskania kapitału.

Jednym z takich rozwiązań jest tokenizacja. 
Dzięki niej możliwe jest pozyskanie kapitału 
na zasadach takich jak w przypadku giełdy pa-
pierów wartościowych. Pozwoli na wyemito-

wanie blockchainowych odpowiedników papierów 
wartościowych firmom, które nie mają możliwości 
zaistnienia na giełdzie. W Polsce barierą rozwo-
jową tej technologii jest brak regulacji prawnych, 
tymczasem z powodzeniem rozwija się już ona 
w Niemczech, Szwajcarii czy Estonii.

– Polskie firmy coraz częściej tokenizują się czy 
też widzą możliwości pozyskania kapitału poprzez 
szeroko pojętą tokenizację. Tokenizacja w normal-
nym rozumieniu, patrząc przez pryzmat trady-

cyjnego rynku, to jest nic innego jak pozyskanie 
kapitału. Młody rynek kryptowalutowy bardzo 
chętnie szuka stabilnych projektów. Firmy, które 
mają ugruntowaną pozycję na rynku, a nie mają 
jeszcze wydanych tradycyjnych akcji, uzyskują 
kapitał właśnie poprzez tokenizację – tłumaczy 
w Tomasz Rozmus, CEO projektu Tokeneo.

Tokenizacja to forma cyfryzacji biznesu, która 
opiera się na technologii blockchain. Zamiast 
papierów wartościowych emituje się tokeny lub 
kryptowaluty i przypisuje się je właścicielom. 
Dzięki zdecentralizowanej technologii blockchain 
i możliwości zawierania inteligentnych kontraktów 
możliwe jest tokenizowanie aktyw każdego rodza-

JAK NIEDROGO POZYSKAĆ 
KAPITAŁ?

BARTOSZ MARTYKA
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ju – środków pieniężnych, inwestycji, towarów 
czy materiałów. To szansa przede wszystkim dla 
mniejszych firm, które nie mogą sobie pozwolić 
na wejście na giełdę.

– Każda firma może wygenerować sobie własny 
token i nadać mu identyczne prawo, co spółka 
akcyjna. Jest to zupełnie darmowe, bezkoszto-
we. Dawniej tylko największe firmy mogły wejść 
na giełdę i wyemitować akcje, co było i do tej pory 
jest bardzo kosztownym procesem. Samo utrzy-
manie akcji na warszawskiej giełdzie to około 30 
tys. zł miesięcznie – mówi Tomasz Rozmus.

Barierą rozwojową takiej formy pozyskiwania 
przez firmy kapitału jest jednak stan prawny. 
Również z uwagi na to przedsiębiorcy często ob-
serwują ten rynek, ale przystępują do niego raczej 
niechętnie. Brakuje też giełd, na których następo-
wałaby wymiana handlowa. Do ich uruchomienia 
potrzebna jest licencja, a tej w Polsce dostać nie 
można. Dodatkowo rynek kryptowalut wciąż jest 
niepewny. Niedawno z powodu utraty płynności 
finansowej zamknięta została giełda kryptowalut 
– Bitmarket.

– Oczywiście w Polsce nie ma jeszcze odpowied-
nich przepisów, żeby tworzyć takie tokeny, które 
mają znamiona papierów wartościowych, ale 
w ościennych krajach jest już to możliwe. Dzieje 
się tak chociażby w Niemczech czy Szwajcarii. 
Także Estonia w tym momencie wprowadziła bar-

dzo dogodne warunki do tego, żeby firmy, zamiast 
wydawać tradycyjne akcje, emitowały tokeny, 
które będą miały takie same prawa do konkret-
nego aktywa jak tradycyjne akcje –mówi Tomasz 
Rozmus.
Estońska giełda kryptowalutowa, która ruszyła 
na początku roku jest na mocy prawa europejskie-
go w pełni uregulowana. Mogą z niej korzystać 
wszyscy mieszkańcy krajów UE oraz z USA. Han-
del na giełdzie daje możliwość kupowania, sprze-
dawania i wymiany cyfrowych walut, papierów 
wartościowych oraz walut fiducjarnych. Rynek 
obejmuje dolary, euro, japońskie jeny i funty oraz 
około 10 najpopularniejszych kryptowalut, a także 
akcje ponad dziesięciu największych spółek tech-
nologicznych, takich jak Facebook, Amazon, Tesla, 
Intel, Microsoft, Apple, Baidu, Nvidia oraz Netflix.

– Przedsiębiorcy powinni w tym momencie wła-
śnie kierować się w stronę Niemiec, Szwajcarii 
bądź też niedalekiej Estonii, bo te przepisy już tam 
obowiązują. Ten trend już jest widoczny, bo więk-
szość polskich przedsiębiorstw, które zostały sto-
kenizowane albo przechodzą ten proces właśnie, 
wykorzystują te jurysdykcje. Prędzej czy później 
rynek musi wymóc na Polsce zmianę takich prze-
pisów – przewiduje Rozmus.

Tokenizacja pozwala jednak nie tylko na pozy-
skiwanie kapitału na inwestycje o charakterze 
biznesowym, lecz także na finansowanie innych 
projektów, np. kulturalnych. Działająca w branży 
blockchain firma ZERO wspólnie z przedsiębior-
stwem filmowym Vision Tree chce zebrać 40 mln 
dol. na film biograficzny o Nolanie Bushnellu, zało-
życielu Atari. Oprócz tokenów, które inwestorzy 
otrzymają z zysków z filmu, będą mieli oni również 
głos w sposobie wydatkowania pieniędzy, łącznie 
z honorariami dla obsady.

– Głośnym polskim przykładem jest tokenizacja 
Polskiej Fabryki Wódek. Ta firma w tym momen-
cie tokenizuje 20 proc. swoich udziałów, czyli 
przekazuje inwestorom cyfrowe akcje w postaci 
tokenów. 20 proc. akcji będzie w posiadaniu ludzi, 
którzy rzeczywiście interesują się inwestycjami 
na rynku kryptowalutowym – wskazuje ekspert.
Według MarketsandMarkets rynek technologii 
blockchain osiągnie w 2023 roku wycenę na po-
ziomie 23,3 mld dol. Oznacza to niemal dwudzie-
stokrotny wzrost w stosunku do roku 2018.
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Branża energetyczna widzi ogromny po-
tencjał w cyfryzacji, dlatego inwestuje 
w cyfrową obsługę klienta. Dziś blisko 
50 proc. ich wydatków na IT w obsłudze 

klienta trafia na personalizację usług, internetowe 
serwisy zakupowe i różnorodne kanały cyfrowe. 
Jak ocenia IDC, za dwa lata firmy energetyczne 
przeznaczą na transformację cyfrową 2,1 bln dol. 

– Transformacja w sektorze energetyki wynika 
z jednej strony z jego deregulacji i powstawania 
nowych modeli biznesowych, a z drugiej z nowych 
form dystrybucji energii, m.in. energetyki rozpro-
szonej. Preferencje konsumentów energii ewolu-
ują. Coraz młodsze pokolenia wchodzące na rynek 
jako konsumenci napędzają tę transformację 
cyfrową, która ma przynieść firmom energetycz-
nym nowe możliwości sprzedaży swoich usług 

i produktów – tłumaczy Filip Kowalski, General 
Manager, Energy & Natural Resources w regionie 
MEE w SAP.

Do końca 2019 roku 85 proc. firm z branży uży-
teczności publicznej z listy Forbes Global 2000 ma 
dysponować działem odpowiedzialnym za przy-
spieszanie innowacji i transformację ich biznesu. 
Eksperci podkreślają, że sektor ten musi przenieść 
nacisk w swojej strategii – z orientacji na operacje 
na orientację na klienta. Tylko w ten sposób firmy 
dotrą do konsumentów z nowej generacji.

– Kiedyś firma energetyczna skupiała się na tym, 
żeby dostarczyć energię, potem ją rozliczyć 
i wystawić fakturę. Obecnie wygląda to zupełnie 
inaczej. Energetyka rozproszona uruchamia wiele 
nowych możliwości, szczególnie np. w obrębie 

 FIRMY ENERGETYCZNE 
DOCENIAJĄ ZALETY CYFRYZACJI

BARTOSZ MARTYKA

https://brandsit.pl


BrandsIT.pl

101LIPIEC 2019

prosumencji czy magazynowania energii, wy-
korzystania samochodów elektrycznych. I tak 
naprawdę to klient staje się centrum. To już nie 
jest tylko proste dostarczenie energii elektrycznej, 
lecz także dostarczenie szeregu dodatkowych 
produktów i usług do tego klienta, który w nowych 
modelach biznesowych nie jest tylko odbiorcą, 
lecz także partnerem np. dla sprzedawcy energii – 
podkreśla Filip Kowalski.

Firmy coraz częściej sięgają po rozwiązania, które 
poprawiają ich komunikację z klientami i uprasz-
czają cały proces sprzedaży. Według IDC w 2018 
roku połowa wydatków firm energetycznych na IT 
w obsłudze klienta była przeznaczana na perso-
nalizację usług, internetowe serwisy zakupowe 
i obecność w innych kanałach cyfrowych. Dzię-
ki temu zarówno firmy energetyczne, jak i inni 
przedstawiciele sektora użyteczności publicznej 
(np. firmy chemiczne) mogą skuteczniej dotrzeć do 
klienta z ofertą, lepiej odpowiedzieć na jego po-
trzeby, a także mocniej zaangażować go w relacje 
z firmą.

Przykładowo, firma Śnieżka korzysta z rozwiązań, 
które umożliwiają rozwój cyfrowej ścieżki klienta 
w modelu end-to-end – od promocji produktów 
trafiającej do odpowiednich adresatów, przez sku-

teczną sprzedaż, po zarządzanie danymi o konsu-
mentach i ich sprawną obsługę.

– Przykładem może być także serwis SmartMart, 
stworzony przez firmę First Energy, który obej-
muje serwis sprzedażowy dla klientów indywidu-
alnych. Mogą sobie zamówić dodatkowe produkty 
i usługi, np. dotyczące inteligentnego domu – 
mówi przedstawiciel SAP Polska. – Ciekawym 
przykładem jest też firma UGI ze Stanów Zjedno-
czonych, która wdrożyła z dużym sukcesem tzw. 
self service. Klient przez internet ma dostęp do 
pełnej informacji o tym, jak konsumuje energię, 
jakie ma rachunki, usługi czy jakie korzyści może 
mieć np. ze współpracy z daną firmą energetycz-
ną.

Dzięki cyfrowej transformacji także klienci zyskują 
nowe możliwości, np. prostsze narzędzia płatno-
ści, pełną kontrolę nad zużyciem energii czy in-
formacji o sposobach jej konsumpcji. Dane na ten 
temat trafiają potem do firmy, są przetwarzane 
i analizowane, dzięki czemu klient może liczyć 
na spersonalizowaną ofertę.

– Gromadzone dane, oczywiście w zgodzie 
z RODO, pozwalają na profilowanie, a także na od-
powiednią segmentację klientów. Inaczej mówiąc, 
możemy lepiej zrozumieć, czy dany klient jest bar-
dziej eko, jaka oferta go zainteresuje i jaką drogą 
do niego dotrzeć z produktem, którego potrzebuje 
– wskazuje ekspert. – Z kolei spółkom dystrybu-
cyjnym analiza danych pozwala lepiej zrozumieć 
i przewidzieć, gdzie wystąpią zagrożenia i koniecz-
ność zadbania o stabilność sieci elektroenerge-
tycznej.

Według analityków SAP i IDC dla firm z sekto-
ra utilities kluczowe jest dziś budowanie relacji 
z klientami i zewnętrznymi partnerami, którzy 
wzmocnią ofertę firmy, np. agregatorami zielonej 
energii. Docelowo każda z trzech grup (firmy-
-klienci-partnerzy) – dzięki cyfrowym platformom 
– będzie mogła ze sobą współpracować, wymie-
niać się korzyściami i korzystać z dobrze dopaso-
wanych produktów.

– Cyfrowe ekosystemy to dużo więcej niż standar-
dowa energetyka. Konsument staje się bardzo ak-
tywnym elementem i wspólnie z partnerem może 
odgrywać coraz większą rolę w funkcjonowaniu 
całego systemu elektroenergetycznego – podkre-
śla Filip Kowalski. 
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STREFA ODPOCZYNKU

Bodyguard  (2018)
Serial TV

Weteran wojny w Afganistanie zostaje osobi-
stym ochroniarzem brytyjskiej minister spraw 
wewnętrznych. Agent nie podziela jednak po-
glądów pani polityk.

Nagrody: Złoty glob 2019, Eddie 2019, 4 no-
minacje

Twórca: John Strickland
Gatunek: Kryminał

Designated Survivor  
(2016-2019)
Serial TV

Tom Kirkman, jeden z członków amerykań-
skiego gabinetu z niższego szczebla, nieocze-
kiwanie zostaje prezydentem po katastrofal-
nym ataku, jaki miał miejsce w Waszyngtonie.

Nagrody: Critics’ Choice Television, 3 nomina-
cje

Twórca: David Guggenheim
Gatunek: Thriller, Polityczny

Lepiej być nie może (1997)
2 godz. 19 min.

Ekscentryczny Melvin zakochuje się w kelner-
ce z problemami. 

Reżyseria: James L. Brooks
Scenariusz: James L. Brook,s Mark Andrus

Gatunek: Dramat, Komedia, Romans

WARTO OBEJRZEĆ

https://brandsit.pl


BrandsIT.pl

103LIPIEC 2019

Jak stać się doskonałym mówcą i rozmówcą  
(2012)
Dale Carnegie

Dale Carnegie, autor legendarnej książki Jak zdobyć przyjaciół i zjednać sobie ludzi, swą ka-
rierę wybitnego „nauczyciela życia” dwudziestego wieku rozpoczął od nauczania sztuki pu-
blicznego przemawiania.
Jego klasyczne opracowanie na ten temat ukazało się w 1926 roku, doczekawszy się wielu 
skróconych wersji. To nowe uaktualnione wydanie, zachowuje pełny wachlarz koncepcji i me-
tod, jakie zawierała wersja oryginalna – łącznie z ćwiczeniami głosu, zamykającymi każdy 
rozdział, według pierwotnego zamysłu autora. Przeniesiony z wersji oryginalnej aneks, obej-
muje pełną treść trzech klasycznych esejów z zakresu samorozwoju: „Ziemia diamentów” 
Russella H. Conwella, „Wiadomość dla Garcii” Elberta Hubbarda oraz „Tak, jak człowiek myśli” 
Jamesa Allena.

Myśl i bogać się. Jak zrealizować ambicje 
i osiągnąć sukces  (2018)
Napoleon Hill

Książka „Myśl i bogać się. Jak zrealizować ambicje i osiągnąć sukces” to już klasyka literatury 
motywującej. Uważana jest za motor, który pchnął niezliczone rzesze ludzi w kierunku sławy 
i fortuny. Jej poprzednie edycje zmieniły życie milionów ludzi i zostawiły po sobie spuściznę 
sukcesu w osobach liderów w biznesie, rządzie i organizacjach obywatelskich oraz ogrom-
nych majątkach stworzonych dzięki zawartym w niej radom. Przedstawia sprawdzoną i pew-
ną metodę przezwyciężenia wszystkich przeszkód, zrealizowania każdej ambicji i osiągnięcia 
sukcesu. Pokazuje, jak ją stosować, i powoduje, że od razu zaczynasz działać.

Zaczynaj od dlaczego. Jak wielcy liderzy inspi-
rują innych do działania (2018)
Simon Sinek

Każdy człowiek i każda organizacja mogą wyjaśnić, co robią. Niektórzy z nas potrafią po-
kazać, czym różnią się od innych. Jednak tylko nieliczni są w stanie jasno wyartykułować, 
dlaczego robią to, co robią. Dlaczego nie ma nic wspólnego z finansami i zyskami. Dlaczego 
jest tym, co inspiruje Ciebie i Twoje otoczenie.

WARTO PRZECZYTAĆ
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